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روزنامه

برجسته  دانشمند  نام  به  قم  در  خیابانی  گفت:  قم  شهردار 
شد.   خواهد  نامگذاری  زاده  فخری  محسن  دکتر  شهید  کشور 
سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت و گویی با محکوم کردن ترور 
ناجوانمردانه شهید فخری زاده، اظهار داشت: متأسفانه عوامل 
نظام  به  نسبت  خود  دیرینه  کینه  و  دشمنی  دیگر  بار  کوردل 
جمهوری اسلامی را به نمایش گذاشتند و در آخرین اقدام شهادت 
افراد  و  دانشمندان  از  که  فخری زاده  محسن  سرافراز  شهید 
تأثیرگذار علمی کشور بوده را ترور ناجوانمردانه کردند. شهردار قم 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم محدودیت های 
با نفی تعطیلی کامل  و  را موردتوجه قرار داد  دوهفته ای کرونا 
ادارات، گفت: دستگاه های اجرایی استان با کمترین نیروی ممکن 
و بدون وقفه در ارائه خدمات عمومی به مردم فعال خواهند بود. 

محمدرضا گروسی افزود: دستگاه های اجرایی قم لازم نیست 
حضوری  به صورت  خود  نیروهای  ظرفیت  یک سوم  از  دیگر 
استفاده کنند بلکه می توانند بر اساس شرایط و نیاز از نیروهای 
کمتری به صورت حضوری بهره ببرند. وی ادامه داد: جلسه ستاد

شهردارقم: 

خیابانی به نام شهید فخری زاده 
نامگذاری می شود

معاون استاندار قم:

خدمات حضوری ادارات با حداقل 
نیرو ادامه دارد
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محکومیت ترور شهید فخری زاده از سوی نهادهای حوزوی و انقلابی؛

ترور شهید فخری زاده بی پاسخ نخواهد ماند
استاندار قم:

وضعیت کرونایی قم همچنان 
قرمزومحدودیت ها ادامه می یابد 

لزوم مجازات قطعی 
عاملان و آمران جنایت

تلاش علمی و فنی شهید فخری زاده پیگیری شود

2

8

4

کارگران بیش ازسایراقشاربا مشکلات اقتصادی مواجه هستند

 قصه »پرغصه« کارگران در روزهای کرونایی

2 عکس: هادی چهرقانی

و  بستری  آمار  شدن  نزولی  وجود  با  گفت:  قم  استاندار 
فوتی های ناشی از کرونا در قم،  وضعیت این استان همچنان 
قرمز است و محدودیت ها ادامه می یابد.  بهرام سرمست 
روز شنبه پس از پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا ضمن 
عرض تسلیت شهادت دانشمند برجسته کشور، شهید 

دکتر محسن فخری زاده، بیان کرد: از عموم مردم قم به 
خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی در بخش های مختلف 
اماکن  در  حضور  اداری،   و  صنفی  فعالیت های  همچون 
مذهبی و سایر تعاملات اجتماعی تشکر می کنم،  در همین 

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از اعطای تسهیلات ۱۴۰ میلیون تومانی رابطه وضعیت استان در خصوص میزان بستری ها و تعداد
نوسازی مسکن به ساکنان و مجاوران بافت پیرامون حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( به ازای هر واحد خبر داد. به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل 
راه و شهرسازی استان قم، حسن صبوری روز شنبه درباره اعطای تسهیلات ارزان 
قیمت ساخت مسکن به مجاورین و ساکنین بافت پیرامون حرم مطهر گفت: یکی 
از مسائل و مشکلات که در اطراف حرم مطهر شکل گرفته است بحث بیرون رانده 

شدن ساکنین و مجاورین از اطراف حرم مطهر بوده است. وی با بیان اینکه به

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد

پرداخت وام 14۰ میلیونی برای نوسازی خانه های مجاور حرم 
 

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت:  حجم آب ذخیره شده در سد کوچری 
که از تامین کننده های اصلی آب مورد نیاز استان است در حال حاضر بیش از 
۱۴۴ میلیون متر مکعب است. احمد حاجی حسینی مسگر   بیان کرد: با افزایش 
بارندگی ها در ایام پیش رو، میزان ذخیره آب در سدکوچری نیز تقویت خواهد شد اما 
این به معنای نادیده گرفتن اهمیت صرفه جویی نیست و مردم قم باید در استفاده 
بهینه از منابع آبی پیشگام باشند چرا که آب مورد نیاز استان به سختی و با صرف 

هزینه های زیاد تامین می شود. وی با اشاره به این که به دنبال پایداری هرچه بیشتر

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم اعلام کرد

144 میلیون متر مکعب حجم آب ذخیره شده در سد کوچری 
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در مقابل بیت تاریخی امام راحل برگزارشد

اجتماع طلاب و مردم قم در محکومیت
 ترور شهید فخری زاده

معاون استاندار قم:

خدمات حضوری ادارات با حداقل نیرو 
ادامه دارد

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم محدودیت های دوهفته ای کرونا 
را موردتوجه قرار داد و با نفی تعطیلی کامل ادارات، گفت: دستگاه های اجرایی 
استان با کمترین نیروی ممکن و بدون وقفه در ارائه خدمات عمومی به مردم فعال 
خواهند بود.  محمدرضا گروسی افزود: دستگاه های اجرایی قم لازم نیست دیگر 
از یک سوم ظرفیت نیروهای خود به صورت حضوری استفاده کنند بلکه می توانند 
بر اساس شرایط و نیاز از نیروهای کمتری به صورت حضوری بهره ببرند. وی ادامه 
داد: جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا صبح امروز به ریاست رییس جمهوری برگزار 
شد و طی آن دکتر روحانی با تعطیلی کامل ادارات و دستگاه های دولتی در مناطق 
قرمز کرونایی مخالفت کردند. وی اظهار داشت: دستگاه های خدمات رسان چون 
آب،برق، گاز و غیره تعطیل بردار نیستند و باید بدون وقفه به ارائه خدمات به مردم 
مشغول باشند. معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم افزود: کلیه مدیران 
دستگاه های دولتی قم حتما باید در حوزه استحفاظی خود مستقر باشند و هرگونه 
مرخصی و خروج از استان فقط با هماهنگی استانداری قم ممکن است. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود دستگاه های اجرایی را به تقویت خدمات الکترونیک 
توصیه کرد و گفت: به اذعان مسئولان ملی، قم ظرفیت های دولت الکترونیک 
مطلوبی را طی ماه های اخیر به وجود آورده است. گروسی تاکید کرد: ۷۵ درصد از 
دستگاه های اجرایی قم فرآیندهای دولت الکترونیک و خدمات غیرحضوری را در 
خود فراهم کرده اند. وی در پایان یادآور شد: اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
استان موظف است تا زیرساخت ها و فرآیندهای خدمات غیرحضوری را در سطح 

دستگاه های اجرایی قم تقویت و آماده سازی نماید.

شهردارقم: 

خیابانی به نام شهید فخری زاده 
نامگذاری می شود

شهردار قم گفت: خیابانی در قم به نام دانشمند برجسته کشور شهید دکتر 
محسن فخری زاده نامگذاری خواهد شد.  سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت و 
گویی با محکوم کردن ترور ناجوانمردانه شهید فخری زاده، اظهار داشت: متأسفانه 
عوامل کوردل بار دیگر دشمنی و کینه دیرینه خود نسبت به نظام جمهوری 
اسلامی را به نمایش گذاشتند و در آخرین اقدام شهادت شهید سرافراز محسن 
فخری زاده که از دانشمندان و افراد تأثیرگذار علمی کشور بوده را ترور ناجوانمردانه 
کردند. شهردار قم با بیان اینکه شهید فخری زاده از افراد سرشناس علمی و اهل 
شهر قم بوده است، عنوان کرد: تربیت در مکتب اهل بیت)ع(، تحصیل در شهر 
علم و فقاهت و حضور مستمر در جبهه های جنگ تحمیلی از این شهید بزرگوار 
شخصیتی دلسوز نظام و دغدغه مند ایجاد کرده بود. سقائیان نژاد با بیان اینکه 
شهرداری قم به منظور گرامیداشت این شهید والامقام که متولد شهر مقدس قم 
بوده است، به دنبال نامگذاری یکی از شوارع، خیابان ها و اماکن شهری به نام 
شهید فخری زاده است، ابراز کرد: لایحه ای بدین منظور آماده شده و با تصویب 

شورای اسلامی شهر این نامگذاری صورت خواهد گرفت.

رئیس علوم پزشکی قم:

۴۰۲ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم 
بستری هستند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان 
گفت: در حال حاضر ۴۰۲ تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری 

هستند که حال ۸۱ تَن از آنها وخیم است. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر 
اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به هشتم آذرماه ۵۱ تَن با تشخیص احتمالی و 

مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.

ما ملت شهادتیم
از  و جاودان  این جمله طلایی  »ما ملت شهادتیم«؛ 
شهید حاج قاسم سلیمانی، یکی از گویاترین و بلندترین و 

عالی ترین توصیفات در مورد ملت ایران است. 
در  است  ستاره ای  شهید،   هر  و  شهادتیم«  ملت  »ما 

آسمان پرفروغ انقلاب اسلامی که مایه فخر و عظمت و شکوه و زیبایی ملت انقلابی 
نْیَا بِمَصَابِیح«؛ و تیری است بر قلب دشمنان بدکار و  مَاءَ الدُّ ا السَّ نَّ ایران است: »وَلَقَدْ زَیَّ
یَاطِینِ« و برانگیزاننده خشمی مقدس که  بدنام و بدسرشت ما: »وَجَعَلْنَاهَا رُجُومًا لِلشَّ
هرگز فرونخواهد نشست و انتقامی سخت و دردناک از ظالمان و قاتلان را در پی خواهد 
عِیرِ«)ملک، ۵(  »ما ملت شهادتیم«، و شهید چراغ راه  عْتَدْنَا لَهُمْ عَذَابَ السَّ

َ
داشت: »وَأ

جْمِ هُمْ یَهْتَدُونَ«)نحل، ۱۶(  و راهنمای ما در این دنیای ظلمانی است: »وَعَلَامَاتٍ وَبِالنَّ
و راز در صراط مستقیم ماندن انقلاب اسلامی و خستگی ناپذیری ملت ایران در همین 
شهادت ها و شهید دادن هاست؛ از اندرزگو و امانی و بخارایی و سعیدی گرفته در قبل از 
انقلاب، تا قرنی و مطهری و بهشتی و رجایی و باهنر در کوران فتنه های اوایل انقلاب، 
تا همت و باکری و بروجردی و خوشنویسان و بابایی در دوران دفاع مقدس، تا صیاد 
شیرازی و شهریاری و علیمحمدی و سلیمانی و فخری زاده از آن پس تا کنون، گویی 
هریک رسالتی عظیم برعهده داشته اند تا هرگاه فتنه های زمانه بر ما هجوم آورده اند،  با 
اهدای خون پاک خویش، چراغ هدایتگرمان شوند و از انحراف و سستی و ناامیدی مان 
جلوگیری کنند و این همان »حکمت الله البالغه« است که چونان نعمتی الهی بر سر 
ملت ایران باریدن گرفته است. »ما ملت شهادتیم« و شهادت، یعنی اوج ایثار و مقاومت 
در برابر ظالمان و مستکبران پلید و پلشت. هر شهیدی که بر زمین می افتد، دلیلی واضح 
و برهانی روشن است بر تسلیم ناپذیری ملت ایران و رد خون او، نشان دهنده مسیری 
است که ملت ایران پیموده و از این پس نیز، خستگی ناپذیر، خواهد پیمود. هر سرداری 
که بر زمین می افتد، سرداران و پهلوانان و سروقامتان دیگری، بی اندک بیمی ، پرچم او 
را بر دست بلند خواهند کرد و امیدوارانه تر و پرشتاب تر از پیش، به پیش خواهند رفت. 
»ما ملت شهادتیم«، پس هرگز از شهادت نمی هراسیم و آن را مایه افتخار ایران و ایرانی، 
و نشانه حیات یک ملت پرافتخار، و نویدبخش آینده درخشان این سرزمین و آب و خاک 
می دانیم. و چه نیکو گفت امام شهیدان که »با ریختن خون عزیزان ما،  تأیید شد انقلاب 
ما. بریزید خونها را، زندگی ما دوام پیدا می کند. بکشید ما را، ملت ما بیدارتر می شود. ما 
از مرگ نمی ترسیم،  و شما هم از مرگ ما صرفه ندارید.« »ما ملت شهادتیم«، و هر شهید،  
تیر تیزی است بر پیکر دشمنانمان و نشانه ای است از زبونی و حقارت مستمر آنان و 
همین است که وجود نخس شان را مملو از بغض و کینه کرده و در هیچ جمع شان نیست 
که سخنی از سر غیظ و غضب درباره ایران نگویند و چهره در هم نکشند و آرواره بر هم 
نسایند؛ و این آتشی است که شهیدان به جان آنان انداخته اند و در این آتش خواهند 
نَامِلَ مِنَ الْغَیْظِ قُلْ مُوتُوا بِغَیْظِکُمْ «)آل عمران، 

َ
وا عَلَیْکُمُ الْ سوخت: »وَإِذَا خَلَوْا عَضُّ

۱۱۹( »ما ملت شهادیتم«، اما غم از دست دادن یاران، حکایت دیگری است: »فراق یار 
نه آن می کند که بتوان گفت«؛ ما شهیدانمان را فراموش نمی کنیم و هرگز قاتلانشان را 
نخواهیم بخشید. غم و اندوه و خشم مان را در دل نگه می داریم و عزم مان را برای انتقام 
راسخ می کنیم و گوش به فرمان رهبرمان هستیم تا آن گاه که نوبت انتقام فرا رسد؛ 
ا مِنَ الْمُجْرِمِینَ مُنْتَقِمُونَ«)سجده، ۲۲(                            سخت انتقام خواهیم گرفت: »إِنَّ
 یک محقق و پژوهشگر تاریخ

فرمانده سپاه استان قم :

طرح محله محور مقابله با کرونا در ۱۱۷ 
محله اجرا می شود 

فرمانده سپاه استان قم از آماده باش تیم های حمایتی بسیج در محلات استان برای 
اجرای طرح محله محور مبارزه با کرونا خبر داد گفت: برای اجرای این طرح استان به 

۱۱۷ محله تقسیم شده که حدود ۹۰ محله در شهر قم است.
سردار سیدمحمدتقی شاهچراغی در جلسه ظهر امروز در جلسه آغاز اجرای طرح 
محله محور مبارزه با کرونا مزین به نام سردار شهید حاج قاسم سلیمانی با اشاره به تجربه 
بسیج در مسایل فرهنگی و اجتماعی مختلف بابیان اینکه نقش بسیج تیم حمایتی 
است افزود: از مجموع محلات شهری برای ۶۰  محله تیم های حمایتی تشکیل شده 
است، در بخشی که مربوط به تیم های حمایتی باشد از هیچ کاری دریغ نمی کنیم، 
پیشنهاد ما این است که نیازمندی های حوزه اعتبارات پشتیبانی لازم از دانشگاه علوم 

پزشکی مورد توجه باشد.

مسعود رضایی*

شهردار قم در پیامي شهادت دکتر محسن فخري زاده را تسلیت گفت.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در پیامی شهادت دکتر محسن فخری زاده را تسلیت گفت.

متن پیام شهردار قم به این شرح می باشد:
هُ جَمِیعًاۚ  هِ الْعِزَّ لِلَّ

َ
هَ ف مَنْ کَانَ یُرِیدُ الْعِزَّ

هر که طالب عزت است بداند که همانا در ملک وجود تمام عزت خاص خدا و )مومنان( است.فاطر)۱۰(
دشمنی و کینه ی بدخواهان سرافرازی و سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران تمامی ندارد و در تلاشی همیشگی اند تا نیش زهرآگین خود را 
بر تارک این سرو سرافراز زنند و گزندی بر پیکره آن وارد کنند و بعد از گذشت بیش از ۴۰ سال از این تلاش های مذبوحانه هنوز از درک اثر این زخم ها بر 

استوار ماندن راه و هدف این ملت عاجزند.
روزی آوازه ی ابهت و اقتدارمان لرزه بر اندامشان می اندازد و در پی تضعیف آن با ترورهای ناجوانمردانه فرماندهان نظامی مان برمی آیند وروزی توان و 

قدرت علمی فرزندان این مرز بوم خاری می شود بر چشمانشان و به دنبال از میان برداشتن نوابغ علمی و دانشمندان مان می روند.
اقدام ناجوانمردانه اخیر سرویس جاسوسی رژیم غاصب صهیونیستی در ترور ناجوانمردانه شهید محسن فخری زاده از نوادر علمی و اجرایی وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح که تلاش های زیادی را در راه دستیابی و بهره مندی ایران اسلامی از توان علمی و تسلیحاتی در جهت امنیت ملی 
و دفاع از تمامیت ارضی و جایگاه استراتژیک کشور در طول سالیانی بلند عهده دار بود، نشان از عدم دستیابی به اهداف بدخواهانه بر علیه این نظام 

مقدس است.
با درود بر روان پاک تمامی شهدای تاریخ پرصلابت جمهوری اسلامی ایران که خون خود را متضمن بقا و پیشرفت ایران اسلامی نمودند، فقدان این 

دانشمند بزرگ را به مقام معظم رهبری مدظله العالی، خانواده معزز این شهید و ملت شریف ایران اسلامی تسلیت می گویم.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تسلیت شهردار قم 
در پی شهادت دکتر فخری زاده

رهبر انقلاب در پیامی به مناسبت ترور شهید فخری زاده تأکید کردند
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نهادی حوزوی و انقلابی در قم با صدور بیانیه های جداگانه ای شهادت 
را تسلیت گفته و اعلام کردند  شهید سرافراز اسلام محسن فخری زاده 
دشمنان کینه توز این مرز و بوم بدانند با به شهادت رساندن دانشمندان 
برجسته کشورمان در حرکت پیشرفت کشور به سوی قله های ترقی و کمال 

خللی وارد نخواهد شد.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور پیام تسلیتی به مناسبت شهادت 
نظام  است:  کرده  تاکید  کشور  ای  هسته  اساتید  از  زاده  فخری  محسن 
جمهوری اسلامی پیگیری و مجازات عاملان این اقدام تروریستی را حق 
مشروع و مسلم خود می داند و انتقام این شهادت مظلومانه را خواهد گرفت. 
در این پیام که عصر شنبه در پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین منتشر 
شده آمده است: شهادت دانشمند برجسته هسته ای و مدیر خدوم عرصه 
علوم و پژوهش های دفاعی شهید محسن فخری زاده پیام اقتدار و مظلومیت 
ملت ما را بار دیگر آشکار کرد، این عروج خونین نشان داد حقیقت نهضت 

ما شهادت است و این نهضت با مجاهدت و شهادت زنده و ماندگار می ماند.
پیام ادامه یافته است: شهادت عالمان و دانشمندان ما ادامه راه پرافتخار آل 
محمد و میراث ذریه طیبه خاندان نبوت و ولایت است و این توفیق الهی تنها 
برای کسانی حاصل می شود که مجاهدت و استقامت در مسیر ایمان و جهاد 
داشته اند. این ترور وحشیانه، نفاق و دو رویی مدعیان ضدیت با تروریسم را 

افشا کرد و بار دیگر پرده از چهره سفاک دشمنان ما برداشت.
پیام می افزاید: ترورهای بزدلانه، تهدیدهای امنیتی، اجتماعی، سیاسی و 
فشارهای سنگین اقتصادی، ملت ایران و جمهوری اسلامی را به مذاکره بر 

سر توانایی های علمی و اقتدار نظامی خود وادار نخواهد کرد.
در ادامه تصریح شده است: در پی هر شهادتی تعهد ما به اسلام و باور ما به 
حقانیت مسیر طی شده در مبارزه با استکبار بیشتر می شود و ملت مصمم تر 
در صحنه حاضر خواهد ماند و تن به سازش و تسلیم نخواهد داد، گرچه 
این ترور خبیثانه که با آمریت و هدایت سرویس های اطلاعاتی استکباری و 
رژیم صهیونیستی واقع شده است بی پاسخ نخواهد ماند، اما جوانان نخبه و 
دانشمندان مؤمن ما با نهضت فراگیر علمی و تکثیر هسته های تولید علم، 
اثرگذارترین پاسخ ها را به دشمنان عزت و عظمت ما خواهند داد و جهاد 

مومنانه خود را باقدرت ادامه می دهند.
این  شهادت  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  است:  یافته  ادامه  پیام 
و  ایشان، جامعه علمی کشور  به خانواده محترم  را  دانشمند خدمتگزار 
شاگردان، تبریک و تسلیت عرض نموده، علو درجات و غفران و رحمت الهی 
برای آن شهید سعید و صبر و اجر بازماندگان را از خداوند متعال مسئلت 

می نماید.
 آیت الله نوری همدانی:

عاملان ترور شهید فخری زاده به سزای عمل خود برسند
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در پیامی با تسلیت 
شهادت محسن فخری زاده از دانشمندان هسته ای کشور گفت: مسئولان 
با جدیت این موضوع را پیگیری و عاملان این جنایت را به سزای عمل خود 

برسانند و راه را برای کسانی که دل درگرو غرب دارند ببندند. 
 به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی این مرجع تقلید در این پیام آمده 
است: بار دیگر دست جنایتکاران و تروریستی به خون دانشمند و خدمتگزار 
دیگری رنگین شد، بی شک شهادت شهید والامقام محسن فخری زاده 
پاداش مجاهدت های علمی و خدمت به بشریت درحوزهای مختلف به 

خصوص هسته ای و دفاعی بوده است.
پیام ادامه یافته است: لازم می دانم درپی این حادثه تروریستی و شهادت 
این نخبه پرکار چند نکته را متذکر شوم؛ نخست اینکه این ملت بزرگ و غیور 
بدانند که هیچگاه مردم این مرز و بوم با این ترور و کشتار دست از آرمان خود 
برنداشته و مستحکم تراز گذشته راه این دانشمند توسط فرزندان این ملت 

ادامه پیدا خواهدکرد و خللی در هدف ارزشمندشان ایجاد نخواهد شد.
پیام می افراید: ملت عزیز و حزب الله ایران اسلامی هم همانند همیشه 
هوشیار باشند که دشمن درکمین است و از هرفرصت برای ضربه زدن به عزت 

و اقتدار ایران بهره خواهد برد.
پیام حاکی است: بیش از چهل سال تهدید و تحریم و حمله نظامی به 
نتیجه نرسید و با مقاومت ملت متدین ایران شکست خورده است براین 
اساس بار دیگر تجر به ترور خود را تکرار می کنند و ان شا الله با وحدت و 
پشتیبانی ازاصل انقلاب و نظام اسلامی و ولایت فقیه جواب دندانشکنی به 

استکبار جهانی و صهیونیسم و ایادی منطقه ای آنها خواهد داد.
در خاتمه این پیام تاکید شده است: اینجانب شهادت این شهیدعزیز را 
به رهبری معظم، و ملت رشیدایران اسلامی،همه مجاهدان وجامعه علمی 

کشور به خصوص خانواده محترمشان تبریک و تسلیت عرض می نمایم.
مدیر حوزه های علمیه:

مسئولان امنیتی با عوامل شهادت شهید فخری زاده 
برخورد قاطع کنند

مدیر حوزه های علمیه نیز  در پیامی شهادت شهید محسن فخری زاده را 
تسلیت گفت و بیان کرد: موکدا از مسئولان امنیتی کشور می خواهم که در 
نهایت دقت و سرعت نسبت به شناسایی و برخورد قاطع با عوامل و محرکان 

این جنایت فجیع اقدام نمایند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در پیامی به این مناسبت اظهار داشت: شهادت 
دانشمند متعهد و متخصص، مدیر مجاهد و خستگی ناپذیر و چهره نقش 
آفرین در دانش و فناوری دفاعی جمهوری اسلامی ایران جناب آقای دکتر 
جنایتکار  ایادی  و  بزدل  های   تروریست  توسط  زاده)ره(  فخری  محسن 

استکبار موجب تاسف و تاثر  ملت بیدار و دلیر ایران و حوزه های علمیه شد.
این پیام حاکی است: آن استاد گرانقدر در حیات سراسر افتخارآمیز و 
پربرکت خویش در عرصه تحقیق و فعالیت علمی و مدیریت پژوهش های 
دفاعی صادقانه و متعهدانه و مبتکرانه تلاش نمود و پیشرفت های بزرگی برای 
میهن اسلامی رقم زد و در نهایت به سرنوشت مباهات آمیز شهادت دست 
یافت و به یاران شهیدش پیوست. در این پیام ذکر شده است: این جنایت 
ددمنشانه و اقدام تروریستی کوردلانه که در هفته بسیج و سالگرد شهادت 
دانشمند فرزانه شهید شهریاری)ره( توسط عناصر خودفروخته تروریستی 
صورت گرفت، بار دیگر ترس و وحشت دشمنان جمهوری اسلامی ایران را از 

پیشرفت های اعجاب برانگیز دفاعی کشور به جهانیان ثابت کرد.
وی در این پیام بیان کرد: اینجانب به نام حوزه های علمیه، شهادت و 
عروج ملکوتی این دانشمند ارشد و مدیر جهادی را به مقام معظم رهبری 
و فرماندهی کل نیروهای مسلح )مدظله العالی(، ملت رشید و شهیدپرور 

کشور و خانواده ارجمند، دوستان، آشنایان و همکاران ایشان تسلیت و 
تبریک عرض می کنم و از درگاه خداوند متعال برای آن شهید عزیز رضوان و 
غفران الهی و برای خانواده ایشان صبوری و شکیبایی و اجر جزیل  مسئلت 

می نمایم.
در این پیام افزوده شده است: مستکبران عالم بدانند ایران بیدار و مقاوم و 
دانشمندان سرافراز آن در برابر آنان تسلیم نخواهد شد و راه استقلال و آزادی 
و پیشرفت و مقاومت خودرا ادامه خواهد داد و داغ سازش و تسلیم را بر دل 
آن خواهد نهاد و این حوادث خللی در اراده ایران وارد نخواهد آورد و بسیج 
قهرمان و محور مقاومت آرمان های انقلاب اسلامی را محقق خواهد ساخت.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( :
ترور شهید فخری زاده بیانگر به بن بست رسیدن استکبار است 

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(   نیزبا صدور پیامی ضمن غیر 
انسانی خواندن ترور دانشمندان و شخصیت های برجسته همچون قاسم 
سلیمانی و محسن فخری زاده، گفت: اینگونه جنایات غیر انسانی بیانگر 
به بن بست رسیدن توطئه های استکبار جهانی و مولود نامشروعش رژیم 
منحوس صهیونیستی است.  در پیام آیت الله سید محمد سعیدی آمده 
است: ترور ناجوانمردانه و سنگدلانه  دانشمند پرافتخار و راهبردی جهان 
اسلام، شهید دکتر محسن فخری زاده )رئیس سازمان پژوهش و نوآوری 
مقابله  هسته ای،  های  زمینه  در  شگرفی  دستاوردهای  که  دفاع(  وزارت 
با بیماری کرونا و عرصه های دفاعی، موشکی و غیره داشت و به اذعان 
دشمنان، جزو قدرتمندترین افراد جهان به شمار می رفت، موجی از اندوه 

همراه با خشم از عاملان این اقدام وحشیانه را به همراه داشت.
پیام ادامه یافته است: آن شهید بزرگوار که به حق شخصیتی چون حاج 
قاسم سلیمانی در عرصه علم و دانش داشت، عمر پر برکت خود را در راه دفاع 
از انقلاب و اقتدار ایران اسلامی گذراند و شهادتش در آستانه سالگرد عروج 

آن سردار بزرگ، داغی مضاعف بر قلب ها نهاد.
پیام حاکیست: بی تردید اینگونه جنایات غیر انسانی بیانگر به بن بست 
منحوس  رژیم  نامشروعش  مولود  و  جهانی  استکبار  توطئه های  رسیدن 
صهیونیستی است )که گویا مدتی قبل نام این دانشمند مخلص و متقی را 
بر زبان نحسشان جاری کرده بودند( و یقینا با این اقدام ددمنشانه، به یاری 

خداوند قهار، اضمحلال و نابودی خود را نزدیک تر ساختند.
در این پیام آمده است: اینجانب ضمن عرض تبریک و تسلیت شهادت این 
بزرگ مرد خدوم، به محضر مقام معظم رهبری مدظله العالی، خانواده ایشان، 
جامعه علمی کشور و مردم شهید پرور شهر کریمه اهل بیت)س( برای آن 

شهید والامقام علو درجات را از خداوند متعال مسالت دارم.
قاطعانه  کشور،  امنیتی  مسئولان  از  پایان  در  است:  یافته  ادامه  پیام 
می خواهم که قبل از وقوع چنین حوادث تأسف بار، حلقه های حفاظتی از 

اینگونه شخصیت های سرمایه ای نظام را بیشتر، قویتر و فنی تر نمایند.
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(: 

شهادت دکتر فخری زاده نشانه  ضعف دولت های تروریستی است
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(  نیز  با صدور پیام تسلیت به مناسبت 
شهادت دانشمند برجسته دکتر محسن فخری زاده، تاکید کرد: شهادت 
این دانشمند مجاهد و هسته ای، نشانه ای بزرگ از ضعف و زبونی دولت های 
تروریستی است.  در پیام تسلیت آیت الله محمدجوادفاضل لنکرانی که 
نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایرنا قرار گرفت،  آمده است:  شهادت 
دانشمند مجاهد و هسته ای، آقای دکتر محسن فخری زاده)رضوان الله علیه( 
که به دست ایادی آمریکای جنایتکار و رژیم پلید، خون خوار و اشغال گر قدس 
صورت گرفت، نشانه ای بزرگ از ضعف و زبونی این دولت های تروریستی 
است. پیام حاکیست:  مهم این است که سازمان های بین المللی و مراکز 
دفاع از حقوق بشر امروزه نه تنها نسبت به این اعمال تروریستی واکنشی 
جدّی نشان نمی دهند، بلکه با کمال تأسف در واقع ابزاری برای این حاکمان 
ملت های  دانست  باید  است:  یافته  ادامه  پیام  گرفته اند.  قرار  خون خوار 
آزاده دنیا با همه وجود و توان در برابر این اعمال ددمنشانه و ننگین، اظهار 
انزجار و تأسف دارند.  در این پیام آمده است:  امید آن که خون این شهیدان 
هرچه زودتر در اضمحلال رژیم اشغال گر قدس و تنبیه آمریکای تروریست 
مؤثر باشد. شهادت این بزرگ مرد را به محضر مبارک امام زمان)عج( و مقام 
معظم رهبری، همه مجاهدان جبهه مقاومت، دانشمندان، ملت رشید ایران، 
برادران وزارت دفاع و خانواده معظم ایشان تبریک و تسلیت عرض می نمایم.

رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه: 
خون شهید فخری زاده باعث بالندگی در عرصه علم خواهد شد

رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم  نیزبا صدور پیامی به مناسبت 
شهادت دانشمند برجسته دکتر محسن فخری زاده گفت: بی شک خون 
این استاد و مجاهد شهید باعث رشد، رونق و بالندگی ایران اسلامی در 

عرصه های علم و فناوری و دانش هسته ای خواهد شد. 
در پیام حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی که نسخه ای از آن روز 
شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: شهادت مظلومانه دانشمند 
زبده و شاخص هسته ای کشورمان دکتر محسن فخری زاده رییس سازمان 
پژوهش و نوآوری وزارت دفاع توسط دشمنان کوردل ملت ایران نشان از 
بزدلی، رذالت و ناکامی آنان در اجرای سیاست های تحریم و فشار حداکثری 
دارد. پیام حاکیست: بی شک خون این استاد و مجاهد شهید باعث رشد، 
رونق و بالندگی ایران اسلامی در عرصه های علم و فناوری و دانش هسته ای 
خواهد گردید و بیش از پیش کابوس جان دشمنان و بدخواهان نظام خواهد 
شد و در عزم و اراده این ملت برای ادامه راهی که صیاد شیرازی ها، سلیمانی 

ها و فخری زاده ها انتخاب کرده اند، خللی وارد نخواهد کرد.
پیام ادامه یافته است: اینجانب ضمن تبریک و تسلیت به محضر مقام معظم 
رهبری و فرماندهی کل قوا، امام خامنه ای )مدظله العالی(، مردم شریف و 
شهید پرور ایران اسلامی، همکاران و هم سنگران ایشان در وزارت دفاع و 
نیز اعضا و شاگردان آن شهید گرانقدر، اطمینان دارم نهادهای امنیتی و 
اطلاعاتی نسبت به شناسایی، دستگیری و اشد مجازات و انتقام از آمران و 

عاملان این جنایت بزرگ اقدام خواهند کرد.
مدیر مرکز مدیریت حوزه علمیه خواهران :

شهید فخری زاده در راه توسعه علم و دانش جان خود را فدا کرد
مدیر مرکز مدیریت حوزه علمیه خواهران نیز در پیامی به همین مناسبت 
آورده است: شهید بزرگوار دکتر محسن فخری زاده را می توان شهید سرافراز 
علم، ایمان، دانش، پیشرفت، مبارزه با نظام سلطه، استقلال، بیگانه ستیز 
توصیف کرد که در راه تحقق آرمان های انقلاب اسلامی و توسعه علم و دانش 
در کشور عزیزمان همچون سردار سرافراز شهید حاج قاسم سلیمانی جان 
خود را فدا کرد. پیام حجت الاسلام و المسلمین عبدالکریم بهجت پور ادامه 
یافته است: دشمن بزدل و زبون به دست مزدوران جنایتکار و شقاوت پیشه 
بار دیگر یکی از دانشمندان برجسته و ممتاز هسته ای و دفاعی کشور شهید 
آقای دکتر محسن فخری زاده را از ما گرفت و ملت غیور و شهید پرور را داغدار 
کرد. پیام حاکی است: ترور دانشمندان و انسان های بی گناه که عمر خود را 
صرف ارتقای علم و دانش کرده اند کاری پلید و کثیف است که تنها از عهده 
جنایتکاران و خون خوارانی چون آمریکا و رژیم صهیونیستی و عمالشان 
برمی آید.مدیر حوزه های علمیه خواهران در بخش دیگری از پیام خود آورده 
است: اینجانب به همراه خانواده بزرگ حوزه های علمیه خواهران شهادت 
و عروج ملکوتی این دانشمند ارشد و مدیر جهادی را به مقام معظم رهبری 
مدظله العالی، ملت رشید و شهیدپرور ایران و خانواده ارجمند، دوستان، 
آشنایان و همکاران ایشان تبریک و تسلیت عرض می کنم و از درگاه خداوند 
ایشان  و برای خانواده  الهی  متعال برای آن شهید عزیز رضوان و غفران 

صبوری و شکیبایی و اجر جزیل مسالت می نمایم.

رهبر انقلاب در پیامی به مناسبت ترور شهید فخری زاده تأکید کردند

لزوم مجازات قطعی عاملان 
و آمران جنایت

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی بر لزوم مجازات قطعی عاملان و آمران جنایت ترور 
شهید محسن فخری زاده و و پیگیری تلاش های علمی و فنی وی تاکید کردند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام حضرت آیت الله 
خامنه ای به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
دانشمند برجسته و ممتاز هسته ئی و دفاعی کشور جناب آقای محسن فخری زاده 
به دست مزدوران جنایتکار و شقاوت پیشه به شهادت رسید. این عنصر علمی کم نظیر  
جان عزیز و گرانبها را به خاطر تلاش های علمی بزرگ و ماندگار خود، در راه خدا مبذول 

داشت و مقام والای شهادت، پاداش الهی اوست.
دو موضوع مهم را همه ی دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، نخست 
پیگیری این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیری تلاش علمی و 

فنی شهید در همه ی بخش هائی که وی بدان ها اشتغال داشت.
اینجانب به خاندان مکرم او و به جامعه  علمی کشور و به همکاران و شاگردان او در 
بخش های گوناگون، شهادت او را تبریک و فقدان او را تسلیت میگویم و علو درجات او 

را از خداوند مسألت می کنم.
سیّدعلی خامنه ای
۸ آذرماه ۹۹

رییس جمهوری:

 پاسخ ترور شهید فخری زاده را
 به موقع می دهیم

رییس جمهوری در واکنش به ترور شهید محسن فخری زاده گفت: همه اتاق های 
فکر و دشمنان ایران بدانند ملت ایران و مسوولان شجاع تر و غیورتر از آن هستند که این 
اقدام جنایتکارانه را بی پاسخ بگذارند و مسئولین مربوطه به موقع و مناسب، پاسخ این 

جنایت را خواهند داد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مدیریت 
بیماری کرونا، اظهارداشت: مردم کشور ما و مردم جهان در جریان یک اقدام تروریستی 
بودند که دشمنان ایران علیه یک پژوهشگر و دانشمند ایرانی که ماه های اخیر وقت 
خود را صرف کرونا و پژوهش و ساخت کیت ها در این زمینه اختصاص داده بود و برای 
خودکفایی کشور در دارو و تجهیزات، بخش پژوهشی در وزارت دفاع که ایشان مسئول 
آن بود،  کار زیادی را انجام دادند و این بخش توانست بخشی از نیازهای مردم را در 

زمینه مقابله با کرونا این بخش تولید کرده و در اختیار ما قرار دهد.
 رییس جمهوری گفت: این ترور وحشیانه نشان می دهد که دشمنان ما در هفته های 
پراضطرابی هستند، هفته هایی که احساس می کنند دوران فشار آنها کم می شود و 
شرایط  جهانی تغییر می کند و برای آنها این چند هفته مهم است که حداکثر استفاده 
را از این روزها ببرند تا هم بتوانند شرایط نامطمئنی را در منطقه به وجود بیاورند و هم 
توجهات جهانی از ترور و ارعابی که در مناطق اشغالی این روزها به وجود آورده بودند، به 
مشکلات و مسائل دیگر معطوف شود. وی یادآورشد: همه اتاق های فکر و همه دشمنان 
ایران به خوبی بدانند ملت ایران و مسئولین کشور شجاع تر و غیورتر از آن هستند که 
این اقدام جنایتکارانه را بی پاسخ بگذارند. به موقع و مناسب، مسئولین مربوطه پاسخ 
این جنایت را خواهند داد. روحانی افزود: ملت ایران هوشمندتر و حکیم تر از آنند که 
در دام توطئه صهیونیست ها بیفتند. آنها در فکر ایجاد یک آشوب و بلوا هستند. بدانند 
ما دست آنها را از پیش خواندیم و آنها موفق نخواهند شد به اهداف خبیثانه خودشان 
دست پیدا کنند. رییس دولت تدبیر و امید افزود: هم رژیم صهیونیستی و هم آنها که 
ضد ایران هستند، بدانند مسیر توسعه کشور و مسیر تحقیقات کشور با سرعت ادامه 
خواهد یافت و با از دست رفتن شهید فخری زاده، فخری زاده های فراوان کمر همت 

خواهند بست و در این صحنه وجود او که الان در جمع ما نیست جبران خواهند کرد.
 

رئیس قوه قضاییه:

شهید فخری زاده باور انحصار علمی 
آمریکا و صهیونیست ها را باطل کرد

 رئیس قوه قضاییه گفت: دلیل این که شهید فخری زاده مورد خشم و غضب دشمن 
قرار گرفت، این بود که آمریکا و صهیونیست ها تصور می کردند باید علم و تکنولوژی در 

انحصار آنها باشد اما او یکی از افرادی بود که این باور آنها را باطل کرد. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی در نشست با اعضای شورای فرماندهی و مسئولان مرکز 
مقاومت بسیج قوه قضاییه که به مناسبت هفته بسیج )از ۲۹ آبان تا ۵ آذر ماه( برگزار 
شد، از دانشمند شهید محسن فخری زاده به عنوان یکی از چهره های بی ادعا و خدوم 
یاد کرد و با محکومیت ترور این سردار عرصه علم و فناوری افزود: شهید فخری زاده 

سرداری بی ادعا بود که عموم مردم او را تا روز شهادتش نمی شناختند.
وی ادامه داد: این شهید با روحیه بسیجی، همچون یک سرباز بی نام و نشان با تسلط 
بر علم و تکنولوژی توانست زمینه های دفاع از کشور و نظام و منطقه را فراهم کند و 
بیشترین نقش را در قدرت آفرینی دفاعی داشت و حقیقتاً سرمایه افتخارآفرین برای 
کشور بود. رئیسی تصریح کرد: دلیل این که شهید فخری زاده مورد خشم و غضب 
دشمن قرار گرفت، این بود که آمریکا و صهیونیست ها تصور می کردند باید علم و 
تکنولوژی در انحصار آنها باشد اما او یکی از افرادی بود که این باور آنها را باطل کرد و 
توانست با علم و فناوری برای کشور تولید اقتدار کند و البته با شهادت فخری زاده نیز 
حرکت علمی کشور در حوزه تولید قدرت متوقف نمی شود. رئیس قوه قضاییه با تأکید 
بر لزوم توجه قضات و کارکنان دستگاه قضا به روحیه و فرهنگ بسیجی اظهارداشت: 
قضات و کارکنان سازمان اداری ما باید با تکیه بر تخصص و دانش حقوقی خود عدالت 
را در کشور اجرا کرده و مردم امنیت را در پرتو احکام صادر شده از جانب آنها لمس 
کنند.رئیسی افزود: اگر شهید فخری زاده در اتاق دربسته برای خدمت به کشور گام 
برداشت، قاضی و کارمند دستگاه قضا باید با گشاده رویی و رسیدگی به موقع به پرونده 
ها و کار مردم و گره گشایی از کار خلق خدا در جهت افزایش کارآمدی نظام قضایی و 

رضایتمندی مردم و تولید سرمایه اجتماعی گام بردارد.

رییس سازمان انرژی اتمی:

شهید فخری زاده زیرساخت های پدافند 
هسته ای را به نحو احسن ایجاد کرد

 رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه محسن فخری زاده در پدافند هسته ای 
فعالیت های گسترده ای داشت، گفت: این کار نیازمند زیرساخت  و یک مساله علمی 
جدی است که شهید فخری زاده گام های بلندی برای کشور برداشت و زیرساخت های 

پدافند هسته ای را به نحو احسن ایجاد کرد. 
علی اکبر صالحی در گفت وگویی با اشاره به اقدامات شهید فخری زاده در صنعت 
دفاعی و هسته ای گفت: همکاری های خوبی را با شهید محسن فخری زاده در 
عرصه های مختلف بخصوص در امر پدافند هسته ای با هم داشتیم. صالحی اظهار 
داشت: تخصص شهید فخری زاده فیزیک هسته ای و مهندسی هسته ای بود و دکترای 
خود را در یک طرح خیلی خوبی به نام تحت عنوان شناسایی نوترون ها با همکاری 
فریدون عباسی رییس سابق سازمان انرژی اتمی نوشتند که به نظر من تز بسیار با 
ارزشی بود. وی خاطرنشان کرد: شهید فخری زاده کارهای متنوع زیادی انجام دادند 
و به اعتبار مسئولیتی که داشتند نمی توانستند خیلی از کارهای علمی خود را منتشر 
بکنند. به همین اعتبار هم کارهای علمی که انجام می داد به صورت گزارش های 

تکنیکی در داخل سازمان خود بود.

مُتحد در برابر توطئه و ترور 
محسن  دکتر  شهید  خائنانه  و  ناجوانمردانه  ترور 
فخری زاده، دل هر ایرانی دوستدار دین و میهن را 

خونین کرد. 
همزمانی این شهادت با نزدیک بودن ایام سالگرد 

شهید سردار سلیمانی غم این فقدان ها را مضاعف می سازد. توطئه ی مثلث 
شوم آمریکای ترامپ، اسرائیل نتانیاهو و چه بسا عربستان بن سلمان و همکاری 
جریانی نفوذی در چنین حوادث تلخی آشکار است. پس از آنکه ترور مستقیم 
شهید سلیمانی از سوی آمریکا، هزینه های بسیاری برای آمریکا بر جای گذاشت، 
تهاجمات نیابتی به منافع ملت شریف ایران در عراق و سوریه و لبنان و اینک در 

خاک میهن آغاز شد.
صهیونیست های حاکم بر آمریکای ترامپ و منطقه که گمان می کردند چهار 
سال دیگر فرصت خواهند داشت، و خواب های بلند مدتی را برای منطقه و ایران 
دیده بودند، حال که در نتیجه انتخابات آمریکا برنامه های خود را در خطر می 
بینند، سرعت برنامه های خود را فزونی بخشیدند، تا دو نتیجه حاصل نمایند. الف: 
در همین زمان شصت روزه ای که در اختیار دارند، حداکثر ضربه را به ایران وارد 
سازند وچه بسا برنامه های دیگری را نیز در سر داشته باشند، که باید کاملا هشیار 
بود، ب: در صورت امکان دولت بعدی آمریکا و ایران را اجبارا به چالشی فراتر و بلند 
مدت تر از انچه بوده است، وارد نمایند. البته، نمی توان از حق ملت ایران در پاسخ 
به این اقدامات جنایتکارانه گذشت و منطقا انتظار می رود مسئولین امنیت ملی 
و دیپلماسی کشور برای تعدی صورت گرفته به کیان کشور و ممانعت از تکرار آن با 

رعایت مصالح کوتاه مدت و بلند مدت کشور با تدبیر تصمیم گیری نمایند.
چنان که عرض شد، این اقدامات معمولا با توطئه ی قدرت های فرامنطقه ای 
و دشمنان منطقه ای و سرویس های اطلاعاتی آنها و همراهی عناصر مزدور و 
جریانات نفوذی و خائن صورت می پذیرد. چه بسا در این سالها دشمن با شناسایی 
حفره ها به همراه مطالعه روش فکر، رویکرد و رفتار مسئولان و نهادهای گزینشی و 
حساس کشور دریافته است که با چه ادبیات و رفتاری، می توان تا سطوح مهمی 
نفوذ کرد و با کسب اطلاعات لازم و استخدام افراد خائن، عزیزترین عزیزان این 

کشور را این گونه حذف فیزیکی نمود.
گرچه ملت شریف ایران ملتی بالنده و هوشیار است، و با این شهادت ها به عمق 
کینه دشمنان بیشتر واقف شده و مستحکم تر می شود و با هر میزان تفاوت داخلی 
و اختلاف سیاسی همه ما در برابر این توطئه ها متحد و استوار خواهیم ایستاد، 
اما بپذیریم که شهادت این عزیزان ثلمه ای جبران ناشدنی است و نسبت به امنیت 
ملی نیز نگرانی هایی را دامن می زند، مخصوصا که متاسفانه امثال این ترورهای 
زنجیره ای، چندین مورد انجام شده است. باید نسبت به دلایل حفره های امنیتی 
و ترور های گذشته که به صورت پیچیده ای صورت گرفته، پاسخ اطمینان بخشی 
به مردم شریف ایران داده شود و از همین حالا هم در تقویت صفوف و دیوارهای 
امنیتی کشور اقدامات بازدارنده و همه جانبه ای صورت داد، و با بررسی خلاء های 
گذشته، نسبت به تجدید و تکرار این توطئه ها، هوشیار بود تا خدایی نکرده با ثلمه 

یا خرابکاری جدیدی مواجه نشویم.
در بلند مدت نیز همه باید بدانیم، افزایش اعتماد به قاطبه ی ملت و انسجام و 
اتحاد ملی و کاربست کارآمدی و شایسته سالاری و همه ظرفیت های ملی و میهنی 
از مسیر قانون اساسی است که با اتکال به خد اوند منان، اقتدار ملی همه جانبه 
را شکل داده و سلطه گران فرامنطقه ای و منطقه ای غدار و همپیمانان داخلی او 

را مایوس خواهد ساخت.
بار دیگر یاد این شهید عزیز و دیگر شهیدان راه دین و میهن را گرامی داشته و از 
خداوند منان علو درجات این عزیزان و حشر و نشر با حضرت سید الشهدا )ع( را 

مسئلت دارم.

در مقابل بیت تاریخی امام راحل برگزارشد

اجتماع طلاب و مردم قم در محکومیت 
ترور شهید فخری زاده 

جمعی از طلبه ها و استادان حوزه علمیه قم به همراه برخی از مردم مومن و 
انقلابی این استان روز شنبه در اعتراض به ترور ناجوانمردانه شهید محسن فخری 
زاده رئیس سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تجمع 

اعتراضی برگزار کردند. 
در این تجمع که در مقابل بیت تاریخی امام راحل در میدان روح الله قم برگزار شد 
شرکت کنندگان با آتش زدن و لگدمال کردن پرچم های آمریکا و رژیم صهیونیستی 

اوج انزجار خود را از این اقدام تروریستی ابراز داشتند.
همچنین تجمع کنندگان با فریادهای مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسرائیل و مرگ بر 
آل سعود خائن خیانت ها و خباثت های استکبار جهانی و ایادی پلید و سازش کار 

آن را محکوم کردند.
 شرکت کنندگان با شعارهای »نه سازش نه تسلیم نبرد با آمریکا« و »نه سازش نه 
تسلیم نبرد با اسرائیل« و »وای اگر خامنه ای حکم جهادم دهد ارتش دنیا نتواند 

که جوابم دهد«، بر تداوم جهاد و مبارزه با جبهه استکبار جهانی تاکید نمودند.
حجت الاسلام احمد پناهیان نیز طی سخنانی در میان تجمع کنندگان، آمریکا و 
رژیم صهیونیستی را مسبب ترور شهید فخری زاده عنوان کرد و افزود: برای انتقام 
خون به ناحق ریخته این ابر مَرد علمی، جهادی و حماسی که تمام عمر خود را 

وقف خدمت به جامعه اسلامی کرد مهیا هستیم .
با اشاره به دستاوردها و تلاش های فخری زاده برای کشف اقدام های  وی 
پنهانی رژیم صهیونیستی، حفظ عظمت و مجاهدت های علمی این شهید بزرگوار 
را ضروری دانست و گفت: فخری زاده به اذعان دشمنان ابرمَرد علمی کشور به 

شمار می آید و راه او بن بست ندارد.
وی گفت: جوانان غیور کشور ادامه دهنده راه شهیدان هسته ای هستند و در 

این راه ثابت قدم هستند.
پناهیان با بیان اینکه واکسن کرونا با پیگیری های شهید فخری زاده به مرحله 
آزمایش انسانی رسیده است یادآور شد: نخستین کیت های آزمایش کرونا نیز 

توسط همین ابر مَرد پیگیری شد.
 

طی آیینی با حضور استاندارقم آغاز شد

طرح محله محور شهید سلیمانی
 جهت مبارزه با کرونا 

طرح محله محور شهید سلیمانی جهت مبارزه با کرونا در قم روز شنبه طی آیینی 
با حضور استاندار قم و برخی مسئولان استانی آغاز شد.  

استاندار قم در این آیین طی سخنانی اظهار داشت: طرح محله محور مبارزه 
با کرونا که مزین به نام شهید حاج قاسم سلیمانی است بخشی از طرح جامع 
مدیریت تجمع ها و ترددها در راستای کنترل شیوع کرونا در کشور و استان قم 

می باشد.
بهرام سرمست با اشاره به تشکیل کمیته های اجرایی و کارشناسی این طرح 
در استان قم افزود: این طرح با مشارکت سپاه امام علی ابن ابیطالب، بسیج و 
دانشگاه علوم پزشکی ، شهرداری ، هلال احمر و سایر نیروی های مردمی و با 

ریاست فرماندار قم اجرایی خواهد شد.
وی در ادامه توفیق های به دست آمده در زمینه مقابله با کرونا در قم را نتیجه 
همکاری مردم، تعامل نهادها و بکارگیری همه امکانات استان دانست و گفت: 
 همه دستگاه های اجرایی و اعضای ستاد بحران و مراجع ، بزرگان و حوزه های 

علمیه مدیریت استان قم را در نیل به این هدف حمایت کردند.
استاندار قم بهره گیری از ظرفیت خیران و نهادهای مردمی را از جمله اقدام های 
مسئولان از ابتدای شیوع کرونا دانست و افزود: در زمینه اطلاع رسانی به مردم نیز 
صدا و سیما و سایر مطبوعات و رسانه های جمعی و فعالان فضای مجازی نقش 
موثری ایفا نمودند. سرمست با بیان اینکه قم در بسیاری از طرح های مردم محور 
پیشگام بوده است خاطرنشان کرد: در زمینه طرح محله محور، از همان ابتدای 
شیوع کرونا در قم نیروهای مردمی بسیج و هلال احمر در زمینه طرح مواسات و 

ارائه خدمات بهداشتی نقش موثری داشتند.

اخبار

ابوالفضل فاتح*

محکومیت ترور شهید فخری زاده از سوی نهادهای حوزوی و انقلابی؛

ترور شهید فخری زاده بی پاسخ نخواهد ماند
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هیــچ غذایــی وجــود نــدارد کــه بتوانــد سیســتم ایمنــی بــدن مــا را تقویــت 
کــرده و از کوویــد ۱۹ جلوگیــری و یــا موجــب درمــان آن شــود. بــا ایــن وجــود، 
داشــتن یــک رژیــم غذایــی متعــادل ســالم بــرای ســلامتی و حفــظ عملکــرد 

طبیعــی سیســتم ایمنــی ضــروری اســت.
پیــروی از دســتورالعمل های رژیــم غذایــی پیشــنهادی در هــر کشــور بــرای 
تأمیــن مــواد مغــذی مــورد نیــاز و حفــظ ســلامتی شــما در زمــان قرنطینــه 
توصیــه می شــود. در ایــن مطلــب اصــول تغذیــه ســالم در دوران قرنطینــه را 

مــورد بحــث قــرار می دهیــم:
۱. میوه و سبزیجات زیادی بخورید

۲. غلات سبوس دار را جایگزین غلات تصفیه شده کنید
3. چربی اشباع شده را با چربی های اشباع نشده جایگزین کنید

ــک را  ــکر و نم ــی، ش ــار از چرب ــیدنی های سرش ــا و نوش ــرف غذاه ۴. مص
محــدود کنیــد

۵. میزان مصرف هر پرس غذا را کنترل کنید
۶. پروتئین های گیاهی و حیوانی را در برنامه غذایی خود قرار دهید

۷. بدن خود را هیدراته نگه دارید
۸. میزان ویتامین D مورد نیاز خود را در زمان قرنطینه دریافت کنید

۹. در هنگام خرید مواد غذایی نکات ایمنی را رعایت کنید
۱۰. سلامت و ایمنی مواد غذایی را فراموش نکنید

 به مقدار زیاد میوه و سبزیجات مصرف کنید
میوه هــا و ســبزیجات از مهم تریــن مــواد غذایــی بــرای تأمیــن ویتامین هــا، 
مــواد معدنــی و فیبــر مــورد نیــاز بــدن مــا بــرای حفــظ ســلامتی و عملکــرد 

طبیعــی سیســتم ایمنی هســتند.
ــدود  ــادل ح ــهم )مع ــل ۵ س ــر روز حداق ــه ه ــد ک ــن باش ــان ای ــد هدفم بای
۴۰۰ گــرم( میــوه و ســبزیجات بخوریــم. ســبزیجات و میوه هــای تــازه، 
منجمــد، کنســرو شــده، خشــک و آب میــوه یــا ســبزیجات )حداکثــر ۱ وعده 
ــوه و ســبزیجات  ــوان وعــده  و ســهم های می ــه عن ــوان ب در روز( همــه را می ت
ــف  ــای مختل ــا رنگ ه ــبزیجات ب ــا و س ــه میوه ه ــا ک ــاب آورد. از آنج ــه حس ب
ترکیبــات مختلفــی از ویتامین هــا، مــواد معدنــی و مــواد شــیمیایی گیاهی را 
تأمیــن می کننــد، اطمینــان حاصــل کنید کــه در صــورت امــکان، تنــوع را در 

ــه خــود رعایــت کنیــد. وعده هــای غذایــی روزان
غلات سبوس دار را جایگزین غلات تصفیه شده کنید

در غــلات کامــل، برعکــس غــلات تصفیــه شــده، ســاختار دانه هــا و 
لایه هایــی کــه ویتامین هــا، مــواد معدنــی و فیبــر را در خــود نگــه می دارنــد، 
ــی از  ــع مهم ــل منب ــلات کام ــن، غ ــر ای ــلاوه ب ــود. ع ــظ می ش ــتر حف بیش
ــه  ــد ب ــرژی داده و می توان ــا ان ــه م ــه ب ــی آورد ک ــم م ــا را فراه کربوهیدرات ه

ــد. ــک کن ــر کم ــدت طولانی ت ــیری در م ــاس س احس
چربی اشباع نشده را جایگزین چربی های اشباع شده کنید

چربی هــا قســمت مهمــی از یــک رژیــم غذایــی ســالم هســتند. بــا ایــن 
حــال، همــه چربی هــا تأثیــر یکســانی بــر ســلامتی مــا ندارنــد. جایگزیــن 
کــردن چربی هــای اشــباع شــده بــا چربی هــای اشــباع نشــده می توانــد بــه 
کاهــش ســطح کلســترول LDL )بــد( و کاهــش خطــر بیماری هــای قلبــی 
ــی  ــواد غذای ــا کاهــش مصــرف م ــن کار را ب ــم ای ــا می توانی ــد. م کمــک کن
ماننــد گوشــت های چــرب، لبنیــات پرچــرب و روغن هــای گرمســیری 
ماننــد روغــن نارگیــل انجــام دهیــم و غذاهایــی ماننــد آجیــل، روغــن ماهی 

و روغن هــای گیاهــی ماننــد روغــن زیتــون و کلــزا را جایگزیــن نماییــم.

غذاها و نوشیدنی های سرشار از چربی، شکر و نمک را محدود 
کنید

غذاهــا و نوشــیدنی های سرشــار از چربــی، قنــد و نمــک ماننــد کلوچه هــا، 
چیپــس ســیب زمینی، شــکلات و نوشــیدنی های شــیرین، در صــورت 
مصــرف زیــاد می تواننــد کالــری بیــش از آنچــه کــه مــا نیــاز داریــم بــه بــدن 
بدهنــد. از آنجــا کــه ایــن غذاهــا اغلــب از نظــر غذایــی فوایــد کمــی دارنــد، 
بــرای رژیــم غذایــی ســالم نیــز مــورد نیــاز نیســتند و فقــط باید بــه مقــدار کم و 

هــر از چندگاهــی از آن هــا اســتفاده کــرد.
میزان مصرف هر پرس غذا را کنترل کنید

تعییــن درســت پرس هــای غذایــی، بــه خصــوص هنــگام آشــپزی در 
ــدازه مناســب چــه  ــه، ممکــن اســت دشــوار باشــد. فهمیــدن اینکــه ان خان
میــزان اســت، می توانــد بــه مــا در حفــظ تعــادل انــرژی کمــک و از پرخــوری 
جلوگیــری کنــد. همــه غذاها انــدازه یکســانی ندارنــد. به یاد داشــته باشــید، 
انــدازه غذایــی بــرای کــودکان بایــد کوچک تــر باشــد. ترفندهــای ســودمند 
بــرای انــدازه هــر ســهم را مشــاهده کنیــد تــا درک بهتــری از یک ســهم ســالم 
بــرای غذاهــای مختلف داشــته باشــید. به یاد داشــته باشــید، ســهم کودکان 

ــر باشــد. بایــد کوچک ت
پروتئین های گیاهی و حیوانی را در برنامه غذایی خود قرار دهید

ــت.  ــروری اس ــی ض ــتم ایمن ــدن و سیس ــالم ب ــرد س ــرای عملک ــن ب پروتئی
مــا می توانیــم پروتئیــن را از هــر دو منبــع حیوانــی و گیاهــی ماننــد لوبیــا، 
حبوبــات، ماهــی، تخم مــرغ، محصــولات لبنــی و گوشــت دریافــت کنیــم. 
ــه  ــد. ب ــر می کن ــا تغیی ــی م ــه زندگ ــه مرحل ــته ب ــن بس ــه پروتئی ــا ب ــاز م نی
بزرگســالان کــه وزنــی معــادل ۷۰ کیلوگــرم دارد، توصیــه می شــود حداقــل 
۰.۸3 گــرم پروتئیــن بــه ازای هــر کیلوگــرم وزن بــدن در روز، معــادل ۵۸ گــرم 
در روز مصــرف کننــد. مــا بایــد غذاهــای غنی از پروتئیــن را انتخــاب کنیم که 
نــه تنهــا بــه مــا کمــک کنــد تــا مــواد مغــذی مــورد نیــاز خــود را کســب کنیــم 

بلکــه از یــک رژیــم غذایــی ســالم و پایــدار نیــز پشــتیبانی کنــد.
ــواع منجمــد  ــازه، ان ــه گوشــت و ماهــی ت در صــورت دسترســی محــدود ب
و کنســرو شــده می تواننــد گزینه هــای مناســب و مقــوی باشــند. بــا 
ــت ها و  ــی از گوش ــک در برخ ــی و نم ــزان چرب ــه می ــا ک ــود، از آنج ــن وج ای
ــب روی  ــی برچس ــد، بررس ــاد باش ــد زی ــده می توان ــرو ش ــای کنس ماهی ه
محصــول و انتخــاب نــوع کم چــرب و کم نمــک از اهمیــت زیــادی برخــوردار 
اســت. پروتئین هــای گیاهــی ماننــد حبوبــات، غــلات، مغزهــا و دانه هــا نیــز 
مانــدگاری بالایــی دارنــد و می تواننــد وعده هــای غذایــی یــا میان وعده هــای 

غنــی از پروتئیــن و مــواد مغــذی را فراهــم کننــد.
بدنتان را هیدراته نگه دارید

هیدراتــه نگــه داشــتن بــدن بــرای ســلامت کلــی ضــروری اســت. میــزان 
ــی و  ــت بدن ــطح فعالی ــیت، س ــد، جنس ــن، وزن، ق ــه س ــا ب ــاز م ــورد نی آب م
شــرایط محیطــی بســتگی دارد )یعنــی آب و هــوای گــرم احتمــالًا شــما را 
بــه نوشــیدن آب بیشــتر نیازمنــد می کنــد(. بــا توجــه بــه اینکــه حــدود ۲۰-
ــی  ــازمان ایمن ــود، س ــن می ش ــذا تأمی ــق غ ــا از طری ــاز م ــورد نی 3۰٪ آب م
غذایــی اروپــا توصیه هایــی را در مــورد میــزان آب مصرفــی روزانــه بســته 
بــه ســن مــا تعییــن کــرده اســت. اگــر بــه آب شــیر ســالم دسترســی داریــد، 
ایــن ســالم ترین و ارزان تریــن نوشــیدنی اســت. بــرای ایجــاد تنــوع در طعــم، 
می توانیــد برش هایــی از لیمــو، خیــار، نعنــاع یــا تــوت را بــه آب اضافــه کنید. 
نوشــیدنی های دیگــر ماننــد قهــوه شــیرین نشــده، آب گازدار، چای شــیرین 

نشــده، چــای ســرد یــا دم کــرده، یــا آب طعــم دار نیــز گزینه هــای خوبــی برای 
آبرســانی بــه بــدن هســتند.

میزان ویتامین D مورد نیاز خود را در زمان قرنطینه دریافت کنید
آفتــاب بهتریــن منبــع ویتامیــن D اســت، بــا ایــن حــال، در زمــان قرنطینــه 
یــا فاصله گیــری، قــرار گرفتــن در معــرض آفتــاب بــرای تأمیــن نیازهــای مــا 
ــه بیــرون رفتــن نیســتند  ــه افــرادی کــه قــادر ب دشــوارتر اســت. بنابرایــن، ب
ــاد مصــرف  ــه مقــدار زی توصیــه می شــود از غذاهــای غنــی از ویتامیــن D ب
کننــد و روزانــه مصــرف مکمــل ویتامیــن D را در نظــر بگیرنــد. توصیه مصرف 

ویتامیــن D بــرای گروه هــای ســنی مختلــف عبــارت اســت از:
۱۵ میکروگــرم در روز بــرای بزرگســالان )بــالای ۱۸ ســال(، فرزنــدان )۱ تــا 

۱۷ ســال( و افــراد بــاردار
۱۰ میکروگرم در روز برای نوزادان )۷ تا ۱۱ ماه(

۱۰ میکروگرم در روز برای نوزادان شیرخوار )۰ تا ۷ ماه(
اگــر در خودقرنطینگــی بــه پنجــره بــاز، باغچــه یــا بالکن دسترســی داشــته 
باشــید، پــس مــدت کوتاهــی )۱۵ تا 3۰ دقیقــه( در معــرض آفتاب قــرار دادن 
ــن  ــما در تأمی ــه ش ــد ب ــاب( در روز می توان ــد آفت ــدون ض ــورت )ب ــت و ص دس
نیازهــای روزانه تــان بــه ویتامیــن D کمــک کنــد. بــا این حــال، نبایــد فراموش 
کنیــد کــه بــرای محافظت از عــوارض ناشــی از آفتاب بهتر اســت بیــش از 3۰ 

دقیقــه در معــرض آفتــاب قــرار نگیرید.
در هنگام خرید مواد غذایی، نکات ایمنی را رعایت کنید

ــان  ــد ۱۹ همچن ــری کووی ــی همه گی ــی در ط ــواد غذای ــگاه های م فروش
ــاز هســتند و دیگــر نیــازی بــه ذخیــره مــواد غذایــی نیســت. خطــر ابتــلا  ب
بــه کوویــد ۱۹ در اثــر تمــاس بــا بســته بندی مــواد غذایــی آلــوده بســیار کــم 
اســت و ایــن نــوع عفونــت گــزارش نشــده اســت. در فروشــگاه ها، بیشــترین 
خطــر آلودگــی تمــاس بــا دیگــر افــراد و ســطوحی کــه زیــاد لمــس می شــوند 
ماننــد تــرازو، دســته های ســبد خریــد یــا دکمه هــای آسانســور اســت، اگرچه 
ــن  ــردن ای ــز ک ــه تمی ــدام ب ــتی اق ــول بهداش ــا اص ــگاه ها ب ــیاری از فروش بس
ــیم،  ــته باش ــی داش ــه کاف ــراد فاصل ــد از اف ــن، بای ــد. بنابرای ــطوح می کنن س
هنــگام خریــد از دســت زدن بــه صــورت خــودداری کنیــم و پــس از بازگشــت 
ــواد  ــته بندی م ــه بس ــت زدن ب ــس از دس ــن پ ــازه و همچنی ــه از مغ ــه خان ب
غذایــی تــازه خریــداری شــده، دســت های خــود را بشــوییم. بــا رعایــت ایــن 
اقدامــات بهداشــتی نیــازی بــه ضدعفونــی نمــودن خــود بســته بندی مــواد 

غذایــی نیســت.
بــه طــور کلــی، بــرای بــه حداقــل رســاندن خطــر ابتــلا بــه عفونــت، بایــد 

اقدامــات زیــر را هنــگام خریــد غــذا انجــام دهیــم:
۱- قبــل و بعــد از خریــد دســت هایتان را بــه مــدت ۲۰ ثانیــه بــا آب و صابــون 

بشویید.
۲- فاصله ایمن را با دیگران حفظ کنید.

3- اگــر بیمــا هســتید بــه خریــد و نرویــد؛ یــا اینترنتــی خریــد کنیــد یــا از 
ــد. ــام دهن ــان را انج ــای ضروری ت ــا خریده ــد ت ــان بخواهی نزدیکانت

۴- در هنــگام عطســه یــا ســرفه دهــان و بینی تــان را بــا دســتمال یــا آرنج تان 
بپوشانید.

۵- از لمس صورت، چشم ها، بینی و دهانتان اجتناب کنید.
۶- از دست زدن به خوراکی ها قبل از تصمیم به خرید خودداری کنید.

۷- دفعات رفتن به سوپرمارکت و خرید را کم کنید.
ــتفاده  ــوان اس ــتگاه کارتخ ــا دس ــی و ی ــن و الکترونیک ــت آنلای ۸- از پرداخ

کنیــد.
سلامت و ایمنی مواد غذایی را فراموش نکنید

طبــق ســازمان ایمنــی غذایــی اروپــا، در حــال حاضــر هیــچ مدرکــی 
ــا ایــن  مبنــی بــر انتقــال کوویــد ۱۹ از طریــق خــوردن غــذا وجــود نــدارد. ب
حــال، اقدامــات ایمنــی غذایــی مناســب بــرای بــه حداقــل رســاندن خطــر 

ــت. ــم اس ــذا مه ــال از راه غ ــل انتق ــای قاب بیماری ه
هنگام تحویل یا تهیه غذا، حتماً این کارها را انجام دهید:

دســتان خــود را بــه مــدت ۲۰ ثانیــه قبــل و بعــد از تهیــه یــا خــوردن غــذا بــا 
ــویید. صابون بش

هنــگام ســرفه یــا عطســه دهــان و بینی خــود را بــا دســتمال یا آســتین خود 
بپوشــانید و یادتــان باشــد که پــس از آن دســتان خود را بشــویید.

میوه ها و سبزیجات را قبل از خوردن با آب بشویید.
قبل و بعد از استفاده، سطوح و اشیا را ضدعفونی کنید.

غذاهــای خــام و پختــه شــده را جــدا نگــه داریــد تــا از میکروب هــای مضــر 
ــوند  ــل می ش ــرف منتق ــاده مص ــای آم ــه غذاه ــه ب ــام ک ــی خ ــواد غذای م

جلوگیــری کنیــد.
اطمینــان حاصــل کنیــد کــه غذاهــا را در دمــای مناســب پخته و گــرم کنید 

)72 درجــه ســانتی گراد بــه مــدت ۲ دقیقــه(

حفظ سلامت در روزهای کرونایی؛

رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران:1۰ نکته برای سالم خوری در زمان قرنطینه

کدام افراد باید ۱۴ روز در 
»قرنطینه خانگی« بمانند؟

رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران گفت:هر فردی که با یک بیمار 
کرونایی در تماس باشد، باید برای مدت ۱۴ روز خود را قرنطینه کرده و در خانه 

بماند و از حضور در محیط بیرون از خانه و محیط های شلوغ خودداری کند.
احسان مصطفوی رئیس مرکز تحقیقات بیماری های نوپدید و بازپدید انستیتو 
پاستور ایران درباره اینکه »کدام افراد باید در قرنطینه ۱۴ روزه خانگی بمانند؟«، 
اظهار داشت: موضوعی که در کنترل اپیدمی کرونا بسیار مهم است، داشتن 

برنامه مشخص برای افرادی است که با افراد بیمار در تماس نزدیک بوده اند.
وی ادامه داد: این افراد ممکن است با فرد بیماری که عضوی از خانواده آنها 
است در تماس نزدیک بوده یا ممکن است این تماس پرخطر با همکار بیمار و در 

محیط بیرون از منزل باشد.
رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران با طرح این پرسش که در چنین 
مواردی باید چه کار کنیم؟،گفت: براساس آن چیزی که توصیه سازمان جهانی 
بهداشت است و در شیوه نامه های بهداشتی که در کشور تصویب و ابلاغ شده 
است هم وجود دارد؛ هر فردی که با یک بیمار کرونایی در تماس باشد، باید برای 
مدت ۱۴ روز خود را قرنطینه کرده و در خانه بماند و از حضور در محیط بیرون از 

خانه و به خصوص در محیط های شلوغ خودداری کند.
مصطفوی اضافه کرد: این ۱۴ روز از آخرین تماسی که با فرد بیمار داشته شروع 
می شود و در مورد تماس با افراد خانواده بیمار از وقتی شروع می شود که از بیماری 
بهبودی پیدا کرده باشد. در این ۱۴ روز فرد اگر علامت دار شد، باید با مراقبین 

سلامت تماس گرفته یا به مراکز جامع سلامت مراجعه کند.
رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران ابراز داشت: در عین حال بر 
اساس آنچه تعریف شده است، مراقبین سلامت باید به صورت فعال هر سه روز 
یکبار با افرادی که با بیماران شناسایی شده تماس نزدیک و پرخطر داشته تماس 

گرفته و وضعیت سلامتی آنها را کنترل کنند.
وی افزود: مخصوصا اگر این فردی که در معرض تماس قرار گرفته است، فرد 
مسن، دارای بیماری زمینه ای یا خانم باردار باشد، توصیه شده است در صورت 

امکان از این فرد آزمایش کرونا هم گرفته شود.
مصطفوی تأکید کرد: این مراقبت ها لازم است تا ما بتوانیم گسترش سریع 
بیماری را با محدود سازی افراد بیمار و افرادی که با فرد بیمار در تماس بوده اند تا 

حدود زیادی کنترل کنیم.
از  ایران خاطرنشان کرد: بعضی  پاستور  انستیتو  اپیدمیولوژی  رئیس بخش 
کشورهای اروپایی دوره پیشنهادی قرنطینه را از ۱۴ روز به ۷ تا ۱۰ روز کاهش 
داده اند و اخیرا هم مرکز کنترل بیماری های آمریکا اعلام کرده است که در حال 
تجدید نظر در توصیه خود مبنی بر قرنطینه ۱۴ روزه است تا مدت زمان آن را 

کاهش دهد.
وی ابراز داشت: توجیه آنها این است که با توجه به اینکه این مدت زمان نسبتا 
طولانی است، خود مانعی برای ماندن افراد در منزل است؛ آنها درصدد کاهش این 
مدت قرنطینه هستند تا شانس ماندن افراد در منزل و پیروی از این دستورالعمل 

بهداشتی را افزایش دهند.
مصطفوی بیان داشت:  در این مدت، اگر قرار باشد فرد بیمار شود، احتمالا 
علامت دار می شود. لازم به ذکر است که میانگین دوره کمون یا پنهان بیماری ۵ تا 

۶ روز است اما می تواند تا ۱۴ روز نیز ادامه پیدا کند.  
رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران متذکر شد: انتظار است با اطلاع 
از اهمیت این موضوع توسط مردم، هرکدام از ما بتوانیم نقش مهمی در کنترل 

گسترش بیماری در جامعه ایفا کنیم.

یافته محققان دانشگاه آکسفورد؛

ارتباط رژیم غذایی گیاهی با افزایش خطر 
شکستگی استخوان

نتایج یک مطالعه نشان داده است که افراد گیاهخوار بیشتر از افرادی که گوشت 
را در رژیم غذایی خود قرار می دهند در معرض خطر شکستگی استخوان هستند.
به گزارش خبرنگار مهر، محققان دریافته اند که افراد گیاهخوار که میزان کلسیم 
و پروتئین کمتری مصرف می کنند، در مقایسه با افرادی که گوشت می خورند، به 

طور متوسط ۴3 درصد بیشتر در معرض شکستگی استخوان قرار دارند.
طبق این مطالعه، در میان شرکت کنندگان دارای رژیم غذایی گیاهخواری، 
در هر ۱۰ هزار نفر در هر ۱۰ سال تقریباً ۲۰ مورد شکستگی وجود داشت. به 
طور خاص، گیاهخواران با ریسک بالاتر شکستگی های لگن و پاها و همچنین 
سایر شکستگی های اصلی محل مانند استخوان ترقوه، دنده ها و مهره ها 
روبرو می شوند. »تامی تانگ«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه آکسفورد، 
در این باره می گوید: »بزرگ ترین تفاوت در مورد شکستگی استخوان است 
افراد گوشتخوار  از  بیشتر  برابر  افراد گیاهخوار ۲.3  در  این خطر  بطوریکه 

است.«
در  کلسیم   ،)BMI( بدنی  توده  شاخص  که  دریافتند  محققان  حال،  این  با 
رژیم غذایی و پروتئین غذایی تا حدی خطر شکستگی در این گروه ها را کاهش 
می دهد. در این مطالعه، داده های مربوط به حدود ۵۵ هزار نفر در بریتانیا بررسی 

شد. این افراد به طور میانگین حدود ۱۷ سال تحت نظر بودند.
در مطالعات ابتدایی رابطه بین مصرف کلسیم و پروتئین با سلامت استخوان ها 
بیشتر  با ریسک  پایین هم  توده بدنی  بود. همچنین شاخص  مشخص شده 
شکستگی لگن مرتبط است. طبق تحقیقات، افرادی که رژیم های گیاهی را دنبال 
می کنند، نسبت به افرادی که گوشت می خورند، پروتئین غذایی کمتری دریافت 
می کنند و همچنین BMI کمتری دارند. علاوه بر این در افراد گیاهخوار میزان 

مصرف کلسیم به مراتب کمتر است.

خوراکی هایی که هنگام سرماخوردگی 
توصیه نمی شود

با سرد شدن هوا موارد ابتلا به سرماخوردگی و سرفه کردن ناشی از آن بیشتر 
هنگام  خوراکیها  انواع  برخی  مصرف  از  خودداری  بنابراین  می شود  شایع 

سرماخوردگی و سرفه کردن توصیه میشود.
به گزارش ایسنا، با سرد شدن هوا و تغییرات آب و هوایی بدن تحت تاثیر قرار 
می گیرد و مدتی زمان نیاز است تا بدن با وضعیت جدید سازگار شود. به همین 
دلیل دقت در نوع مواد غذایی مصرفی کمک می کند تا از ابتلا به سرماخوردگی و 

سرفه کردن جلوگیری یا از شدت آن کاسته شود.
سایت pledgetimes به برخی از انواع خوراکی که مصرف آن ها برای مبتلایان به 

سرماخوردگی و افرادی با علائم سرفه توصیه نمی شود، اشاره کرده است:
غذاهای سرخ شده: مواد غذایی سرخ شده نه تنها موجب افزایش وزن می شوند 
بلکه می تواند علائم سرفه و سرماخوردگی را تشدید کند. روغن و چربی موجود در 
این مواد غذایی تولید کننده مخاط است که هنگام سرماخوردگی و سرفه کردن 
افزایش می یابد. توجه به مصرف مواد غذایی سالم و تقویت ایمنی از تشدید این 

شرایط جلوگیری می کند.
هنگام  اما  است  مفید  سلامت  وضعیت  بهبود  برای  شیر  مصرف  شیر: 
سرماخوردگی و وجود علائم سرفه می تواند مشکل ساز باشد همچنین مصرف 
دیگر انواع لبنیات می تواند مشکل ساز باشد چرا که عامل تولید مخاط بیشتر در 
بدن است. به همین دلیل مصرف این مواد غذایی پس از بهبود سرماخوردگی و 

سرفه توصیه می شود.
و  چای  قهوه،  قبیل  از  کافئین  حاوی  نوشیدنی های  و  خوراکی ها  کافئین: 
نوشابه موجب تولید مخاط می شوند همچنین مصرف این نوع از خوراکی ها 

سرماخوردگی و سرفه را تشدید و سیستم ایمنی را ضعیف می کند.
مواد قندی و شیرینی: این نوع از خوراکی ها موجب التهاب شدید در بدن 
می شود و با تضعیف سیستم ایمنی عارضه سرماخوردگی و سرفه را تشدید 

می کند.

پزشکان متخصص می گویند: »بیماران باید بیشتر 
در مورد چرایی واکسن کرونا در دو دوز تحقیق کنند و 

عوارض احتمالی آن را بدانند.«
شرکت های داروسازی فایزر و مدرنا با خبر تولید داروی 
کرونا ویروس و میزان موفقیت ۹۰ درصدی واکسن خود 
سرخط خبرهای جهان شدند؛ اما کارشناسان پزشکی 
نگرانی خود را درباره ی عوارض غیرقابل پیش بینی این 
واکسن ابراز کردند و گفتند که تهیه واکسن کرونا ویروس 
در دو دوز می تواند این عوارض را تشدید کند که برای 
برخی از بیماران حیاتی است و باید بدانند که ممکن 

است حال نا خوش جسمی را تجربه کنند.
مقامات  که  حالی  در  سی،  بی  ان  سی  گزارش  به 
واکسن  یک  که  می کنند  توافق  عمومی،  بهداشت 
تایید شده، پتانسیل نجات جان بی شماری را دارد و به 
همه گیری آن پایان می بخشد، باز هم سخت می توان 
بازار،  به  این واکسن  از ورود  فهمید چرا برخی پیش 
برای اینکه پیش تر از همه آن را دریافت کنند ثبت نام 
کردند. برخی از کارشناسان می گویند که شرکت های 
حقایق  همه ی  بیشتر  اعتبار  کسب  برای  داروسازی 
نمی گویند.  ما  به  را  کرونا  واکسن  درباره ی  موجود 
بنابراین اگر می خواهیم محکم قدم برداریم و جان خود 
را به خطر نیندازیم، بهتر است عوارض واکسن کرونا 
با آن آماده باشیم.  را احتمال دهیم و برای رویارویی 
با تزریق واکسن  پزشکان می گویند که احتمال دارد 
اولویه مبتلا به کرونای خفیف شویم و یا به برخی از 
دلایل عوارض ناشی از این واکسن برای نخواهید تزریق 

ثانویه انجام دهید.
ساندرا فریهوفر، از انجمن پزشکی آمریکا، در دیدار 
مجازی ۲3 نوامبر با کمیته مشورتی شیوه های ایمن 
سازی گفت: »ما واقعا ً باید بیماران را آگاه کنیم که 
تزریق واکسن قرار نیست بدون هیچ خطری باشد. آنها 
می دانند که واکسن جان شان را در برابر کرونا ویروس 

حفظ می کند؛ اما باید برای عوارض احتمالی آن نیز 
ثانویه  تزریق  برای  تا  باشند  داشته  آگاهی  و  آمادگی 
بازگردند.« با این حال، برخی از کارشناسان پزشکی 
استدلال می کنند، علائمی که آنها را عوارض جانبی 
دارو می خوانیم به معنای پاسخ بدن به وجود آن دارو و 
اثر آن در بدن است. پتسی استینچفیلد، پزشک پرستار 
کودکان مینه سوتا که عضو رای گیری کمیته مشورتی 
شیوه های ایمن سازی بوده است، به سی ان بی سی 
گفت: »عوارض های دارو پاسخ های ایمنی هستند. 
بنابراین اگر بعد از واکسیناسیون احساس ناخوشی 
می کنید، باید انتظار داشته باشید که این احساس، 

کاملا طبیعی است.«
۱. میگرن

در  ساله  زن ۵۰  یک  سی،  بی  ان  سی  گزارش  به 
کارولینای شمالی که در آزمایشات شرکت دارو سازی 
واکسن،  تزریق  با  که  بود، گفت  مدرنا داوطلب شده 
بیماری میگرن گرفته است و برای یک روز قادر به تمرکز 
بر هیچ کاری نبوده است. او گفته بود که میگرن بعد از 
یک روز به آرامی از بین رفته است. این عوارض می تواند 
برای شما نیز پیش بیاید که مجبور به تغییر برنامه ی 
روزمره خود شوید. این داوطلب به سی ان بی سی 
گفت: »اگر این عوارض ثابت شود، مردم باید قوی تر از 

پیش عمل کنند و از تزریق این واکسن سر باز نزنند. دوز 
اول دارو زیاد عوارض نخواهد داشت؛ اما برای دوز دوم 

نیاز است که یک روز استراحت کنید.«
2. تب و درد بدن

لوک هاچیسون، یکی دیگر از شرکت کنندگان در 
مطالعه شرکت مدرنا، به مجله ساینس گفت که درست 
چند ساعت پس از اینکه تزریق واکسن را انجام دادید، 
کمی  که  بالا  تب  عضلانی،  و  استخوانی  دردهای 
»غیرقابل تحمل« است )بیش از ۱۰۲ درجه فارنهایت(، 
و گر گرفتگی یا لرز را تجربه می کنید. با اینکه علائم او 
پس از ۱۲ ساعت از بین رفت، لوک گفت که آمادگی 
نداشت که این تجربه چقدر شدید خواهد بود و جدای 
از عوارض او فکر می کرد که به علت احوالات نا خوش 
خود ممکن است بمیرد و به فکر وصیعت هم افتاده بود.

۳. دردهای عضلانی و درد بازو
بر اساس نتایج همان مطالعه مدرنا، ۸.۹ درصد از 
افراد درد عضلانی را به عنوان یک اثر جانبی واکسن 
گزارش کردند. ویلیام شافنر، استاد پزشکی پیشگیرانه 
و سیاست سلامت در مرکز پزشکی دانشگاه وندربیلت 
به ان بی سی نیوز گفت: »ما از مردم می خواهیم که 
بدانند، واکسنی که مصرف می کنند که قرار نیست 
بدون عوارض باشد.« بسیاری از افراد ممکن است برای 
یک یا دو روز با سردرد و بدن درد دست و پنجه نرم کنند.

۴. تهوع و استفراغ
یکی دیگر از داوطلبان آزمایشات مدرنا به نام ایان 
کرد،  دریافت  مه  ماه  در  را  دوز  بیشترین  که  هایدون 
گفت: »سردرد، درد عضلانی، خستگی، تهوع را تجربه 
کردم؛ اما این بدترین نبود و هایدون پس از این حالات 
به ضعف بدنی و غش می رسد که توجه داشته باشید 
که واکنش هایی مانند آنچه هایدون تجربه کرد، همان 
علتی است که باعث شد مدرنا مقدار مصرف واکسن را 

از ۲۵۰ میکروگرم به ۱۰۰ میکروگرم کاهش دهد.

نگرانی ها درباره عوارض واکسن کرونا؛ مانع از تزریق آن می شود؟
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که  از مسائلی است  دارایی مادی یکی  و  مال   ، ثروت  گروه خانواده: 
همیشه از فاکتورهای اصلی در گزینش بسیاری از همسران بوده است 
حال در این طیف یکی کمتر و دیگری بیشتر بدان اهمیت داده است، البته 
توجه بدان تا جایی که به عنوان یک هدف و انگیزه برای ازدواج محسوب 
نشود، نه تنها ایرادی ندارد بلکه لازم و ضروری است، منتها این روزها در 
جامعه شاهد جوانانی هستیم که تنها انگیزه و فاکتورشان برای ازدواج 

ثروت و پول طرف مقابل است.
برخی پسران این روزها در جامعه خواهان ازدواج با دختران یا بانوان 
ثروتمند هستند و دختران نیز طرفدار ازدواج با مردانی ثروتمند هستند، 
به دور از ارزش گذاری این دست ازدواج ها که اصلا از سوی روانشناسان و 
مشاوران خانواده به دلائل مختلف مورد تأیید نیست، تصمیم داریم به این 
پرسش قدیمی و البته کلیشه ای به نظر خیلی ها پاسخ دهیم که آیا ثروت، 

خوشبختی می آورد؟
پیامبر رحمت حضرت محمد)ص( فرمودند: تنها به منظور دستیابی به 
ثروت، زیبایی، حسب و نسب و لذتجویی ازدواج نکن، بر تو لازم است با 
دیندار ازدواج کنی. یعنی تشکیل خانواده باید مبتنی بر اعتقادات باشد نه 
مبتنی بر مال و منال، ثروت، زیبایی، حسب و نسب و لذتجویی. قَالَ صل 
تِهَا  رْبَعَةٍ لِمَالِهَا وَ جَمَالِهَا وَ نَسَبِهَا وَ لَذَّ

َ
ةُ لِ

َ
الله علیه و آله  وسلم  : لَا تُنْکَحُ الْمَرْأ

ین جامع الخبار)للشعیری(، ص: ۱۰۲( فَعَلَیْکَ  بِذَاتِ  الدِّ
در خصوص همین مساله با حجت الاسلام علی قهرمانی، مدیر موسسه 
پژوهشی ندای فطرت، کارشناس فضای مجازی و مشاور خانواده و عضو 

هیئت مدیره انجمن سواد رسانه ای طلاب به گفت وگو پرداخته ایم:
آقای قهرمانی شما خوشبختی را چطور تعریف می کنید؟

خوشبختی از دو کلمه »خوش« و »بخت« ترکیب شده است. ایرانیان در 
گذشته بر این باور بودند که انسان ها بختی دارند که از پیش نوشته شده 
و این بخت خوب و یا بد است. این باور آهسته به سکه رایج گفتمان مردم 
تبدیل شد، گرچه بخت امروز آن معنای گذشته را دیگر ندارد اما هنوز هم ما 
بر این باور هستیم که از بخت و اقبال نمی توان فرار کرد و این واژه برایمان 

ماندگار شده است.
یک واژه دیگری در ادبیات دینی به نام »تقدیر« وجود دارد که در جاهایی 
با بخت به یک معنی گرفته می شود، بدین معنا که در قرآن کریم هم آمده 
مقدرات انسان مشخص شده است و ما اعتقاد داریم که بخشی از اموری که 
اتفاق می افتد تقدیر حتمی است اما این را هم باید در نظر بگیریم که تقدیر 
حتمی نیز در تعارض با اختیار انسان نیست، در واقع ما همین تقدیر را هم 
خودمان جذب می کنیم . بنابراین اراده انسان در طول اراده خداوند است.

نْسانِ إِلَاّ ما سَعی« بنابراین اینطور  نْ لَیْسَ لِلِْ
َ
به تعبیر قرآن کریم »وَ أ

نیست که انسان مجبور به حرکت در یک مسیر باشد. حال به پرسش شما 
برگردیم که فرمودید تعریف خوشبختی چیست، ببینید این تعریف کاملا 
نسبی است چرا که خوشبختی تعاریف مختلفی دارد یکی ممکن است 
بگوید که وقتی هیچ غم و غصه و ناراحتی نداشته باشد و چیزی باعث 
رنجشش نشود، خوشبخت است. دیگری می گوید که در زندگی اش هیچ 
عامل مزاحمی نباشد و خوش و خرم باشد، خوشبخت است اما یکی دیگر 
هم ممکن است بگوید که با وجود ناراحتی و حتی موارد مزاحم ، حال 

خوب داشته باشیم ، خوشبخت هستیم.
خب با این اوصاف آیا پول و مادیات می تواند تعریفی از خوشبختی 

به ما بدهد؟
من پرسش دیگری از شما دارم ، آیا می توان مهربانی خداوند یا مادر و پدر 
یا حتی ولی خدا را با پول تهیه کرد؟ در همین جامعه ای که الان شرایط 
اقتصادی خاصی دارد، چقدر پول می تواند آینده ما را تضمین کند؟ مثلا 
من بگویم با ایکس میلیارد تومان دیگر خوشبخت هستم و آینده ام تأمین 
است. به هرحال اگر پول قرار است تضمین خوشبختی باشد، باید میزانش 

هم مشخص شود.
حال به نکته دیگری بپردازیم آیا برای یک کوهنورد رسیدن به قله باعث 
خوشبختی است یا اینکه حرکت به سمت قله خوشبختی و خوشحالی 
می آورد؟ پاسخ به این سوال به خودآن فرد بستگی دارد که چه تعریفی از 
خوشبختی و  هدف دارد اینکه هیچ مزاحمی جلوی راهش سبز نشود تا 
به قله برسد یا اینکه برای رسیدن به قله تلاش کند حتی اگر مزاحمی هم 
داشته باشد. واقعیت این است با هر تعریفی که از خوشبختی داشته باشیم 
با همه این اوصافی که گفتیم ، اوج قله و لذت خوشبختی آن در دنیا محقق 
نمی شود، مثل وقتی که اگر لذیذترین غذا را بخوریم ، بیش از ظرفیتمان 

باشد، ما را دچار ملال می کند.
اسلام به ما نمیگوید که به دنبال لذت خوردن، تفریح و نشاط، ثروت و 
مسائل دیگر نباشیم ، اما می گوید که هیچ لذتی در این دنیا دائمی و پایدار 
نیست چرا که اصل این دنیا بر صیرورت ، گردش و تبدیل بنا نهاده شده 
است از آنجا که از پس هر روزی، شبی و از پس هر لذتی، غمی نهفته است 

و هیچ چیز در دنیا دائمی نیست.
 از این حرف شما چنین برداشتی می شود که هر چیزی را در این 
دنیا به دست بیاوریم، روزی از دست می دهیم چطور می توانیم توقع 

داشته باشیم که ثروتی ابدی باشد..
ببینید شما فرض کنید میلیاردها تومان پول دارید اما یک مشکلی در 
خانواده مثل یک بیماری برای خود یا یکی از اعضای خانواده دارید، من 
این مثال را همیشه در مشاوره ها و کلاس هایم می زنم در این شرایط اگر 
بهترین غذا را هم بخوریم و بهترین لباس را هم بپوشیم برایمان لذت ندارد 
چرا که آن غذا و آن لباس به ما مزه ای ندارد و ما از یک غم دیگری رنج می 

بریم که شاید با پول و مادیات قابل جبران نباشد.
پس با این اوصاف پول و ثروت باید کجای انتخاب جوانان برای 
ازدواج باشد با این همه مشکلات مادی که در جامعه وجود دارد ایا 

می توان آن را نادیده گرفت؟
ابدا منظور من این نیست که به پول و ثروت اهمیت ندهیم. اسلام 

نه تنها ثروت و پول را منع نمی کند بلکه توصیه می کند که به دنبال 
پول بروید و آن را بدست بیاورید آنقدر که نه محتاج باشید و به دیگران 
هم کمک کنید ولی نگاهی که به مادیات دارد، مصرف گرایی نیست 
آنچیزی که الان در جامعه ما باب شده است اینکه فرد هر چه بیشتر 
داشته باشد باز هم احساس میکند ، کم دارد چرا که می خواهد بیشتر 

مصرف کند.
اسلام می گوید در یک حد میانه مصرف کن و از یک جایی به بعد برای 
خودت خط قرمز مشخص کن و دست بقیه را هم بگیر، خوردن صرف 
بدون اطعام کردن بی لذت است و ما را به رشد نمی رساند باید برای بزرگ 
شدن و رشد کردن دیگران را هم اطعام کنیم وگرنه لذت های ما با یک بچه 

هیچ فرقی نمی کند که به خورد و خوراک و بازی می  پردازد.
 پس دین ما توصیه می کند که برای زندگی و رفاه تلاش کنیم ولی کنار 
آن جامعه و دیگران را هم در نظر بگیریم اینکه خودمان یک برج بسازیم 
وسط یک خیابان و محله خرابه ، یک زندگی کاریکاتوری مصرف گرا است، 
اصلا آیا چنین خانه ای در این محله مورد دستبرد قرار نمی گیرد؟ حتی 
خود قرآن کریم هم توصیه میکند که دربین چنین خانه هایی برج نسازید 
چرا که همه چشمشان به دنبال آن است و تا آن را بدست نیاورند، آرام نمی 

شوند.
الان جوی در جامعه شکل گرفته به خاطر مسائل اقتصادی که 
جوان ها معتقدند این حرف ها همه شعار است و بدون پول و ثروت 
نمی توان خوشبخت و با رضایت زندگی کرد چه چیز می توان به 
جوانان در این راستا توصیه کرد شما بین مراجعان خودتان چقدر از 
این افرادی داشتید که با این ملاک انتخاب اصلی شان را گذاشتند و 

بعد نتایج عجیب و غریبی گرفتند.
متأسفانه وضعیت الان مثل یک اتوبانی شده که همه از هم لایی می 
کشند و کسی قانون را رعایت نمی کند در این اتوبان کسی سالم به مقصد 
نمی رسد بنابراین وقتی که خط قرمز را رد کردیم دیگران هم همین کار ار 
می کنند و یک فرهنگ نادرست شکل می گیرد مثل همین الان که پول و 
ثروت همه چیز است و من خیلی زرنگ هستم که خودم را بالا بکشم یا با 
کسی ازدواج کنم که ثروتمند است اما هیچ ملاک دیگری را در نظر نگیرم!
سالهاست در مشاوره هایم زنان و مردان زیرک و زیبای زیادی می بینم 
که با همین طناب ها به ته چاه رفتند بعد که چشم باز کردند سالها گذشته 
و زندگی شان از دست رفته بوده است ، بالاخره از ما زرنگ تر، زیباتر و 
پولداترهم پیدا می شود . پس ثروت در نگاه اسلام همان تلاش و استفاده 
لذت بخش است و اینکه مازاد آن را به دیگران کمک کنیم در این سیستم 

کسی به مال دیگری طمع نمی کند.
نکته دیگر هم این است که ثروت فقط مساوی پول نیست، ما ثروت 
های مختلفی داریم و بالاترین ثروت ها عشق و علاقه همسران و والدین و 
فرزندان و خانواده ها به هم هست. تصور کنید شما در چالشی گیر کردید 
که پول هم بدادتان نمی رسد اما انقدر اعتبار و آبرو دارید که جماعتی از 
شناس تا ناشناس به داد شما می رسند. با پول نمی توان محبت را خرید 
شاید بتوان خدمت خرید اما عشق را هرگز. با پول می توان رفاه و آسایش 

را خرید اما آرامش را هرگز.
از  یکی  بود  شده  میانسالی  وارد  تازه  که  داشتم  سراغ  را  کسی  من 
سهامداران بزرگ و شرکت واردات و صادرات است اما یک روز هم در 
زندگی اش آرامش نداشت چرا که سراسر وجودش اضطراب بود. بنابراین 
علاوه بر مادیات می بایست به اعتبار معنوی هم که خیلی ارزشش بیشتر 
است، توجه کنیم من خیلی افراد با آبرو را می شناسم که کافی است لب تر 
کنند بقیه اعتبارشان را برای آنها خرج می کنند والا با یک زندگی ساده هم 

می توان خوش بود کافی است که نگاهمان درست باشد.
ثروتی که من با ضرب و زور و اضطراب و سختی حال با هر شکل درست 
و نادرست به دست آورده باشم و همیشه هم نگران آن باشم که  مبادا دزد 
ببرد یا در بازار بالا و پایین بشود و مرا به سکته بیاندازد یا مشکلات دیگر 
پیش بیاید، ارزش کمی دارد. کسانی را در همین روزها می شناختم که در 
یک هفته ثروتشان یک دهم شد بهرحال هم ناراحتی دارد اما این مثال ها 
را میزنم تا بگویم پول و ثروت مشکلی ندارد تا جایی که در اسلام کسی که از 
منزلش برای کسب روزی حلال جانش را از دست داده، شهید حساب می 
شود اما اینکه حریصانه به دنبال پول و جلو زدن از دیگران در یک مسابقه 

باشیم که هیچ پایانی ندارد، جز عدم آرامش هیچ چیز ندارد.
این روزها خیلی پسرهایی می شناسم که به دنبال ازدواج با خانم های 
پولدار هستند و دختر خانم هایی که سراغ مردانی می روند که حتما باید 
پولدار باشند ، اینها نمی خواهند با هیچ چیزی بسازند و همه چیز را آماده 
آله( می  و  الله علیه  می خواهند در حالیکه در روایت رسول اکرم)صل 
فرمایند: کسی که فقط بخاطر زیبای با زنی ازدواج کند خداوند زیبایی آن 
ةً 

َ
جَ امْرَأ زن را وبال گردن و مایه درد سر مرد قرار می دهد . قَالَ ص مَنْ تَزَوَّ

هُ جَمَالَهَا وَبَالًا عَلَیْه )إرشاد القلوب إلی الصواب، ج ۱، ص:  لِجَمَالِهَا جَعَلَ اللَّ
۱۷۵( در جای دیگری می فرمایند: رسول گرامی اسلام )صل الله علیه و 
آله( می فرمایند: کسی که فقط بخاطر زیبایی با زنی ازدواج کند آن چیزی را 
که دوست داشت به آن نمی رسد و کسی که فقط به خاطر مال با زنی ازدواج 

کند خدا او را به همان مال وامیگذارد پس بر شما باد ازدواج با زن دیندار.
و در نهایت توصیه آخرتان؟

موردهای زیادی خانم یا آقا دیدم که به دنبال ثروت و زیبایی و حتی اعتبار 
دیگری بوده و با او ازدواج کرده و در یک مدت کوتاه به بن بست رسیدند 
چرا که اولویتشان و سنگ بنایی که زدند، اشتباه بوده است . بنابراین در 
یک زمین لجنزار نمی توان دانه کاشت که اگر هم بکاریم میوه و ثمره ای 
ندارد و بعد از مدتی خشکیده می شود. بنابراین در نظر داشته باشیم که 
پول و مادیات یک ملاک است اما فرعی و بهتر است برای ازدواج با طرف 
مقابلمان به همین لحاظ در یک سطح باشیم که خود تفاوت فرهنگی 

مسائل بعدی و مشکلات دیگری به بار می آورد.

مسوول سازمان بسیج رسانه استان قم  اعلام کرد

مهلت ارسال آثاربه جشنواره رسانه ای 
ابوذر تا3۰ آذرماه

مسوول سازمان بسیج رسانه استان قم مهلت ارسال آثاربه جشنواره رسانه ای ابوذر 
ششم را 3۰ آذرماه سال ۹۹ اعلام کرد و گفت: آثار ارسالی می بایست از دی ماه 
۱3۹۸ تا پایان آذرماه ۱3۹۹ تولید شده و در فضای رسانه ای استان قم منتشرشده 

باشند.
مهدی تاجیک در نشست خبری که در دفتر خبرگزاری تسنیم برگزار شد، برگزاری 
جشنواره رسانه ای ابوذر را در استان قم مورد اشاره قرار داد و اظهارداشت: جشنواره 
رسانه ای ابوذر منظم ترین جشنواره در استان است که به صورت مرتب در ۵ سال 

برگزار شده و امسال دوره ششم آن برگزار می شود.
وی اضافه کرد:  حدود ۲ ماه ارسال آثار از سوی اصحاب رسانه انجام می شود و پس 
از انجام داوری ها  آثار برگزیده به مرحله کشوری راه پیدا می کنند که سال گذشته 

یکی از خبرنگاران قمی در مرحله کشوری رتبه نخست را از آن خود کرد.
وی در بخش دیگری از سخنانش به محورهای اصلی ششمین دوره جشنواره 
رسانه ای ابوذر پرداخت و عنوان کرد: اقتصاد مقاومتی و جهش تولید، تحقق عدالت 
اجتماعی در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی، روایت ایثار، جهاد شهدا و رزمندگان 
استان قم، بحران کرونا و عقلانیت دینی و آسیب های اجتماعی و تجربه های موفق 

مقابله با آن موضوعات بخش اصلی جشنواره هستند.
تاجیک گفت: قالب هایی برای ارسال آثار به جشنواره ششم انتخاب شده که این 
قالب ها در حوزه های خبر، مصاحبه، گزارش، تیتر، عکس خبری، گزارش تصویری، 
و  و کاریکاتور می شوند که بخش عکس نوشت  گزارش ویدئویی، عکس نوشت 
کاریکاتور به عنوان فعالیتی که در فضای مجازی انعکاس دارد در جشنواره ششم 

اضافه شده است.
وی مهلت ارسال آثاربه جشنواره ششم را 3۰ آذرماه سال ۹۹ اعلام کرد و گفت: 
آثار ارسالی می بایست از دی ماه ۱3۹۸ تا پایان آذرماه ۱3۹۹ تولید شده و در فضای 

رسانه ای استان قم منتشرشده باشند.
مسوول بسیج رسانه استان قم با اشاره به برگزاری برنامه های تفریحی برای اصحاب 
رسانه گفت: در تلاش هستیم برای ایام دهه فجر مسابقات تیراندازی با رعایت 

پروتکل های بهداشتی برای اصحاب رسانه برگزار کنیم.
 وی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تاریخچه تشکیل سازمان بسیج 
رسانه اظهار کرد: سازمان بسیج رسانه از سال ۹۲ در 3۱ استان شکل گرفته و در قم 

نیز به عنوان یک تشکل فرهنگی و رسانه ای فعالیت دارد.
وی با اشاره به ماموریت های بسیج رسانه در برگیری رسانه به معنی عام است، 
تصریح کرد: حدود ۴۰۰ فعال رسانه ای در قم هستند که از این شمار ۱۵۰ نفر آنان 

در بسیج رسانه عضویت داشته و ۶۰ نفر نیز به صورت فعال هستند.
مسوول بسیج رسانه استان قم اضافه کرد: ۷۰۰ نفر در مجموعه جامعه خبری و غیر 
خبری در قم فعال هستند که جامعه غیر خبری شامل فعالان فضای مجازی، کانون 
تولید تصویری و ... می شوند. وی با تاکید براینکه تربیت نیروی تراز انقلاب از جمله 
ماموریت های مهم بسیج رسانه است، تصریح کرد: ارائه خدمات فرهنگی به اصحاب 
رسانه از برنامه هایی است که بسیج رسانه همواره در دستور کار دارد اما به دلیل شیوع 

ویروس کرونا این برنامه ها محدود شده است.
تاجیک ادامه داد: حفظ انسجام در زمینه های فرهنگی و جهادی، نشست های 
هم اندیشی و هم فکری برای اصحاب رسانه و برگزاری جشنواره رسانه ای ابوذر از 

جمله اقدامات بسیج رسانه در استان قم  است.

رئیس اداره فرهنگی و هنری آموزش  و پرورش استان قم خبرداد

قم جزو استان های برتر
 در جشنواره »علمدار«

رئیس اداره فرهنگی و هنری اداره کل آموزش  و پرورش استان قم از تداوم دریافت 
آثار دانش آموزان و فرهنگیان استان برای مشارکت گسترده تر در نخستین جشنواره 
فرهنگی هنری »علمدار«، یادواره نخستین سالگرد سردار شهید سلیمانی خبر داد. 
اکبرعلی بابایی با اشاره به نفوذ معنوی سردار شهید سلیمانی در قلب و جان همه 
مردم و آزادیخواهان اظهار کرد: توجه به سیره و مکتب این سردار دل ها در راستای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت به عنوان یکی از برنامه های اولویت دار فرهنگی و 

تربیتی در وزارت آموزش و پرورش و ادارات کل استانی تعریف شده است.
وی افزود: بر این اساس، برگزاری نخستین جشنواره فرهنگی هنری »علمدار« 
برای فرهنگیان )اعم از آموزشی و اداری( و دانش آموزان سراسر کشور و با محوریت 
اداره کل فرهنگی و هنری، اردوها و فضاهای پرورشی وزارت آموزش و پرورش در 

دستور کار قرار گرفت و همچنان ادامه دارد.
 ارسال اثر به جشنواره »علمدار« تا پانزدهم آذر ماه

رئیس اداره فرهنگی هنری آموزش  و پرورش قم ادامه داد: قم جزو استان های 
برتر مشارکت کننده در این جشنواره و یکی از ۱۵ استانی است که تاکنون بیش از 
۷۰۰ اثر به جشنواره »علمدار« ارسال کرده اند و البته ارسال آثار تا پانزدهم آذر ماه 
تمدید شده است. بابایی با بیان اینکه تاکنون بیش از 3۰ هزار اثر از سراسر کشور به 
این جشنواره ارسال شده است، بیشترین استقبال را مربوط به دوره ابتدایی عنوان 
و اضافه کرد: جشنواره »علمدار« در رشته های شعر، داستان کوتاه، مقاله، خاطره 
نویسی، خوشنویسی و نقاشیخط ویژه فرهنگیان، نقاشی، نامه ای به سردار سلیمانی 
و دکلمه خوانی برای دانش آموزان دوره ابتدایی و نقاشی، خاطره نویسی، دلنوشته، 
نامه ای به سردار سلیمانی، داستان کوتاه و داستانک ویژه دانش آموزان متوسطه اول 

و دوم برگزار می شود.
وی گفت: دانش آموزان و فرهنگیان استان قم تا پانزدهم آذر ماه فرصت دارند تا 
آثار خود را با محوریت موضوعی سردار دل ها از طریق شبکه آموزشی دانش آموزان 

)شاد( و یا کانال اختصاصی این جشنواره به نشانی alamdar۹۹@ ارسال کنند.
رئیس اداره فرهنگی هنری آموزش  و پرورش قم با اشاره به اینکه محدودیتی در 
ارسال آثار وجود ندارد یادآور شد: هر شرکت کننده می تواند در تمام بخش های 
مربوط به خود در این جشنواره شرکت و اثر یا آثار خود را ارسال کند، در عین حال 
که آثار هر بخش به صورت مجزّا داوری خواهد شد. وی افزود: به نفرات اول تا سوم 
هر رشته به تفکیک دوره تحصیلی و جنسیت لوح تقدیر و هدایایی تقدیم خواهد 
شد. بابایی اعلام نتایج این جشنواره را در دی ماه ۱3۹۹ و همزمان با ایام نخستین 
سالگرد شهادت سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی اعلام و از همه دانش 
آموزان و فرهنگیان استان قم دعوت کرد تا به پاس رشادت ها و ایثارگری های آن 
سردار دل ها و برای شناخت و تبیین بیشتر اندیشه والا و سیره متعالی وی، حضوری 

فعال در این جشنواره داشته باشند.
 

رئیس سازمان بسیج ورزشکاران استان قم:

3۰۲ شهید ورزشکار استان قم مورد 
تجلیل قرار می گیرند

رئیس سازمان بسیج ورزشکاران استان قم گفت: در جهت ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت، 3۰۲ شهید ورزشکار استان قم مورد جلیل قرار می گیرند.

علی بهلولی در نشست خبری در دفتر خبرگزاری تسنیم در استان با اشاره به 
وظایف این سازمان اظهار داشت: سازمان بسیج ورزشکاران یکی از قشرهای سپاه 
در حوزه ورزش و جوانان است و اصلی ترین اهداف خود را ترویج روحیه پهلوان 
پروری و اخلاق محور می داند. رئیس سازمان بسیج ورزشکاران استان قم ابراز کرد: 
ورزش دارای دو بعد مهم قهرمانی و فرهنگی است، دراین باره در حوزه قهرمانی و 
مدال آوری، ورزش و جوانان عهده دار وظایفی است، اما بسیج ورزشکاران بازوی 

فرهنگی در سازمان ورزش و جوانان به شمار می رود.
وی با بیان اینکه در حوزه فرهنگی دارای خلأهای زیادی هستیم و به همین دلیل 
وارد میدان شده ایم و با توجه به انگیزه های فرهنگی، تلاش هایی را به سرانجام 
رسانده ایم، افزود:  باید بتوانیم بعد پهلوانی و اخلاق را در جوانان ورزشکار توسعه 
دهیم، چراکه دشمن در مسیر از میان بردن ارزش های اخلاقی در میان ورزشکاران 
به خصوص در فضای مجازی به سرمایه گذاری پرداخته و گاهی شاهد پست های 

ساختارشکنانه ای از طرف برخی از قهرمانان و ورزشکار هستیم.

کارگران بیش ازسایراقشاربا مشکلات اقتصادی مواجه هستند

 قصه »پرغصه« کارگران
 در روزهای کرونایی

کارگران روزمزد، فصلی و غیررسمی، توان اقتصادی لازم را در تامین معاش 
روزانه ندارند و به دلیل شیوع کرونا و برخی از سیاست های غلط و عدم مدیریت در 

ساماندهی کارگران، بیش از دیگران دچار مشکلات اقتصادی و بیکاری هستند.
اگر چه قشر کارگر، همواره با مشکلات معیشتی و دستمزد و کار سخت دست به 
گریبان بوده و هست؛ اما شیوع کرونا نیز وضعیت معاش کارگران را با بحران همراه 
کرد و به روزهای بی سرانجام کارگران زیر خط معیشت افزود و نمکی بر زخم های 

کارگری شد.
کارگران همواره از جمله اقشار ضعیفی هستند که به دلیل تحصیلات پایین و گاه 
فقدان مهارت های فنی با مشاغلی سخت و حقوقی ناچیز گذران زندگی می کنند، 
قشری که در بسیاری از مواقع مورد کم توجهی قرار گرفته اند و از نظر حق و حقوق، 
در پایین ترین درجه از تعریف دستمزد قانون کار قرار دارند و در حالی که بسیاری 
از کارگران به علت فقدان پشتوانه های مالی و امنیت شغلی، فاقد مسکن هستند 
و بخش زیادی از همین دستمزد ناچیز را باید برای اجازه بها بپردازند، خبری از 
و مالی و سرپناهی  تامین حداقل ترین های معیشتی  قانونی در  حمایت های 

مناسب نیست.
این قشر ضعیف به ویژه کارگران روزمزد، فصلی و غیررسمی، توان اقتصادی لازم 
را در تامین معاش روزانه ندارند و به دلیل برخی از سیاست های غلط و عدم مدیریت 
در ساماندهی کارگران، بیش از دیگران دچار مشکلات اقتصادی و بیکاری هستند 

و حتی گاهی به دلایل مختلف از بیمه بیکاری نیز برخوردار نمی شوند.
در این شرایط که بسیاری از مشاغل و اصناف دچار زیان مالی و اقتصادی 
شده اند، کارگران با بحران معیشت مواجه اند و باید سازوکاری جدی تر در حمایت 
از این قشر آسیب پذیر اندیشید و درسطح کلان راهکاری در امرار معاش و ایجاد 

شغل مناسب ارائه کرد.
در این خصوص با چند از کارگران پیرامون مشکلات زندگی و معیشتی به گفتگو 
نشستیم و دغدغه هایی را شنیدیم، برای قشر کارگر به عنوان صنفی ضعیف، بزرگ 
و آسیب زاست اما قطعا با مدیریت و برنامه ریزی مدون از سوی دولت و همت بخش 
خصوصی و سازمان ها و نهادهای حمایتی در یک عزم جدی قابل پیگیری است.

آقای مددی یکی از کارگران فعال واحد تولیدی در قم است، وی در خصوص 
مشکلات قشر کارگری می گوید من ده سال در کار ساختمانی و لوله کشی بودم 
بازار مسکن،  از کسادی  بعد  اما  قرارداد داشتم،  و در مسکن مهر چند سالی 
دستفروشی می کردم که آن هم چون روحیه خوبی در این کار نداشتم مجبور شدم 
از طریق موسسه کاریابی که در حدود ۴۰ تا ۶۰ درصد از حقوق اولیه را می گرفت 
شغلی در یکی از کارخانجات اطراف قم پیدا کنم و به مدت دو سال است مشغول 

به کارم.
مددی بیان کرد: در این شرایط که بسیاری از ایام با کمبود مواد اولیه روبرو 
هستیم کارگران زیادی تعدیل نیرو شده اند و من نیز ممکن است دیر یا زود کارم را 
از دست بدهم، اگر فکری به حال کسب مهارت کارگرهای ساده می شد شاید ما 
هم می توانستم شغل مناسبی داشته باشم، اما به دلیل نگرانی برای از دست دادن 
شغل، حتی به خودم جرات نمی دهم روزی چند ساعت دنبال مهارت و یا هنری 

بروم تا کار بهتری پیدا کنم.
مهدی لو یکی از کارگران فصلی است که شغل ثابتی ندارد و می گوید برای 
ساماندهی کارگران ساختمانی قرار است ثبت نام کنند اما هنوز به طور جدی کاری 
برای او پیدا نشده است و به صورت روزمزدی کار می کند، وی در این باره می گوید 
چند سال قبل اگر دستمزد روزانه ما 3۰ هزار تومان بود میانگین روزی ۵ هزار تومان 
برای اجاره خانه کنار می گذاشتیم و با بقیه این دستمزد زندگی را می گذراندیم اما 
امروز ۸۰ درصد از حقوق بابت اجازه و پول قبض آب و برق و بقیه چیزها می رود و 

برای مخارج زندگی پول چندانی نمی ماند.
وی گفت: دولت اگر جلوی گرانی ها را بگیرد خیلی از مشکلات مردم حل 
می شود، در ما در این وضعیت فعلی پول ضروری ترین امکانات زندگی را هم 
نداریم، چرا باید من که نصفی از سال بیکار هستم و اگر گاهی شغل موقت هم 
پیدا شود رقمی ته دستمزد آن برای آینده من و فرزندانم نمی ماند باید دغدغه بیمه 

و پشتیبانی داشته باشم.
این کارگر روزمزد عنوان کرد: گاهی فکر می کنیم اصلا اسم ما در هیچ سیستم و 
سازمانی نوشته نشده است  و اصلا کسی نمی داند که زنده ایم یا نه، حتی برای وام 
یک میلیون تومانی هم با شماره ملی را فرستادیم اما هیچ مبلغی واریز نشد و تنها 
دل خوشی ما این است که از یارانه چیزی بابت وام کسر نمی شود و می توان چند 

وعده ای را امرار معاش کرد.
این کارگر فصلی ادامه داد: وقتی برای کارگران یک سیستم مشخصی تعریف 
نمی کنند که دغدغه فکری برای آموزش و یاد گرفتن مهارت و هنری نداشته 
باشند و ما را حمایت نمی کنند شغلی بهتر به دست نمی آوریم و امیدی برای حل 

مشکلات نداریم.
وی بیان کرد: انسانی که زنده هست هر روز باید امروزش با دیروش فرق کند یک 
وقت می بینیم در این شرایط نه می شود کار خوبی پیدا کرد، نه توان داریم خانه 
ای بخریم و از مستاجری بیرون بیائیم و یا ماشینی تهیه کنیم و حتی نتوانیم یک 
سفر زیارتی برویم و یا فرزندانمان را سر و سامان دهیم و هر دری می زنیم بسته است 

واقعا با یک انسان مرده چه فرقی داریم؟
یکی دیگر از کارگرانی که به دلیل مشکلات فراوان، شغلی ندارد می گوید من 
سالهاست که شاطر نانوایی هستم، ۵ سال قبل به دلیل تعلل صاحب کارم در 
پرداخت حق بیمه، وقتی تعدیل نیرو شدیم متوجه شدم که بیمه بیکاری به من 

تعلق نمی گیرد و در این مدت کارگر روزمزد در شغل های مختلف بوده ام.
وی افزود: با وجود اینکه سه سال تا بازنشستگی فاصله دارم هیچ نانوایی حاضر 
به استخدام من نشد چرا که می گویند شرایط بازنشستگی برای آنان هزینه بر است 
و من مجبورم برای گذران زندگی ام حتی به شغل خانگی در دوخت دمپایی رو 

بیاورم که آن هم ثبات ندارد.
این کارگر عنوان کرد: با هر مشکلاتی بود روزگار را می گذراندیم اما متاسفانه 
کرونا همان شغل روزمزدی را هم از من گرفته و با وجود اینکه هیچ واریزی به غیر 
از یارانه ندارم از وام یک میلیون تومان هم محروم شدم و هر چه پیگیری کردم آن 

را نداده اند.
وی افزود: مسئولان اگر واقعا می خواهند مشکلات حل شود از هزینه های 
سنگین در دولت کم کنند و به فکر افراد ضعیفی باشند که نمی توانند زندگی 
یومیه را بگذرانند، حفظ عزت و کرامت مردم مهم است و نباید مسئولان بگذارند 
به دلیل این مشکلات، اقشار ضعیف به فلاکت بیفتند، من افرادی را می شناسم 
که به دلیل مشکلات اقتصادی حتی به اعتیاد روی آورده اند و یا بابت بدهی 
زمین گیر شده اند و گاهی نیز به دلیل عدم توانایی مالی در تامین هزینه های 
زندگی، کانون خانواده شان را از دست داده اند، راه دوری نیست؛ مسئولان 
گاهی سری به دادگاه خانواده بزنند و ببینند این نداری ها چقدر مردم را گرفتارتر 

کرده است.
علائی نیز کارگر دیگر است که در باره مشکلاتش می گوید: بیشترین علت 
بیکاری کارگران این است که توانایی انجام برخی از مشاغل مهارتی را ندارند و 
درباره آموزش کارگران بسیار بی توجهی شده است، وقتی یک کارگر تخصص و 
هنری دارد که با بازار کار جور در می آید هیچ وقت بیکار و درمانده نمی شود، اما 
دولت در مورد آموزش ها، سرمایه گذاری درستی ندارد و عوامل تشویقی در نظر 
نمی گیرد وگرنه هزاران نیروی کارگر در این شهر هست که اگر مهارت داشته باشد 
می تواند به شغل مناسبی برسد، واقعا در این شرایط هیچ کس دلش نمی خواهد 

حتی یک ساعت بیکار باشد.
وی گفت: بنده به دلیل همین مشکلاتی که وجود دارد از مسکن ملی هم 
انصراف دادم چون با این شرایط این طرح مسکن دردی از کارگران درمان نمی کند 
و وقتی نمی توانند از پس مبالغ پیش پرداخت برآیند، باید طرحی را در نظر بگیرند 

که واقعا ملی باشد و همه قشر ضعیف را تحت پوشش قرار دهد.
امید است در این بحران های کرونایی، دولت شرایط مساعدی را برای قشر 
ضعیف به خصوص کارگران به وجود بیاورد، بدون شک کارگران نقش بسیار کلیدی 
و مهم در سازندگی و رشد اقتصادی و پویایی دارند و شاید اگر مسئولان مدبرانه 
تر بیندیشند با توجه به ظرفیت هایی که در داخل کشور وجود دارد هیچ کارگری 

بدون شغل و شرمنده خانواده باقی نمی ماند.

اجتماعی

پول خوشبختی می آورد یا نه؛

 آیا ملاک اول ازدواجمان را ثروت قرار دهیم؟
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رییس انجمن گاوداران مطرح کرد:

تامین ۱۰۰ درصدی نهاده ها تنها راهکار 
متعادل شدن نرخ شیرخام

رییس هیات مدیره کانون انجمن صنفی گاوداران ایران گفت: تامین ۱۰۰ 
درصدی نهاده های دامی با نرخ مصوب تنها راهکار متعادل شدن قیمت شیرخام 

و فرآورده های لبنی است.
»سید احمد مقدسی« با بیان اینکه ۷۰ درصد هزینه های تولید شیرخام را نهاده 
ها و خوراک دام  تشکیل می دهد، افزود: طبق کارشناسی های دولت، اکنون 33 
درصد سویا، ۶۱ درصد جو و ۴۷ درصد ذرت با نرخ مصوب به دست تولیدکنندگان 

می رسد.
وی اظهارداشت: با توجه به اینکه افزایش نرخ تورم و اینکه تولیدکنندگان بخش 
عمده نهاده ها را با نرخ آزاد تامین می کنند، قیمت منطقی تولید هر کیلوگرم 
شیرخام حداقل پنج هزارو ۷۰۰ تومان است. رییس هیات مدیره کانون انجمن 
صنفی گاوداران ایران تصریح کرد: اما با تعهد دولت درخصوص  تامین ۱۰۰ 
درصدی نهاده های دامی مقرر شد  هر کیلوگرم شیرخام با نرخ چهار هزارو ۵۰۰ 
تومان به فروش برسد. به گفته مقدسی، طبق افزایش نرخ تورم، 3۰ درصد هزینه 
ها نیز به افزایش نرخ دارو، واکسن، ریزمغذی ها، دستمزد کارگری، حمل ونقل، 
سوخت و انرژی و بیمه مربوط است که باید در قیمت تمام شده محصول نهایی 
لحاظ شود. رییس هیات مدیره کانون انجمن صنفی گاوداران ایران افزود: اگر 
نرخ  شیرخام برمبنای هزینه های تمام شده تولید افزایش پیدا نکند به طور حتم 
صنعت دامداری و فراورده های لبنی کشور از بین خواهد رفت و ایران به یک کشور 
واردکننده این کالاها  تبدیل خواهد شد.   وی با تاکید براینکه حفظ تولید و صنعت 
کشور امری اجتناب ناپذیر است، اضافه کرد: انتظار می رود دولت در این شرایط 
علاوه بر تولیدکننده با پرداخت یارانه از مصرف کننده نیز برای افزایش توان خرید 

شیرو فراورده های لبنی حمایت کند.
مقدسی اظهار امیدواری کرد که دولت بتواند به تعهد خود در خصوص تامین 

۱۰۰ درصدی نهاده های دامی برای تعدیل قیمت ها عمل کند.

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی خبرداد

لغو سفارش فروش ۲۴۸ هزار
 سهامدار عدالت

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: ۲۴۸ هزار نفر از سهامداران، 
سفارش فروش سهام عدالت خود را لغو کردند. حسین فهیمی در خصوص آخرین 
وضعیت سهام عدالت از سوی سهامداران گفت: بر اساس آخرین آمار، ۴ میلیون و 
3۱ هزار نفر سفارش فروش سهام عدالت خود را تکمیل کردند که از این میزان، 3 
میلیون و ۲3۶ هزار نفر وجه خود را دریافت کرده و مابقی نیز در فرآیند فروش قرار 
دارند. مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه افزود: 
همچنین با امکان جدیدی که برای سهامداران عدالت فراهم شده است، ۲۴۸ 
هزار نفر سفارش فروش خود را لغو کرده اند؛ اما باید گفت که در مجموع از ابتدای 
آزادسازی سهام عدالت، ۱3 هزار و ۲۹۱ میلیارد تومان وجه فروش سهام عدالت به 
حساب سهامداران واریز شده است. ۴میلیون و 3۱ هزار نفر سفارش فروش سهام 
عدالت خود را تکمیل کردند که از این میزان، 3 میلیون و ۲3۶ هزار نفر وجه خود 

را دریافت کرده و مابقی نیز در فرآیند فروش قرار دارند.

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی :
جزییات فعالیت شعب و کارکنان بانک ها،اعلام شد

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی از جزییات فعالیت شعب 
و کارکنان بانک ها در مناطق قرمز از امروز ۸ آذرماه ۱3۹۹ خبر داد. علیرضا 
قیطاسی، در خصوص نحوه فعالیت شعب بانک ها و کارکنان در مناطق قرمز از 
روز شنبه )۸آذرماه ۱3۹۹( گفت: با توجه به هماهنگی به عمل آمده با مراجع 
ذیربط، درخصوص نحوه فعالیت شعب و کارکنان بانک ها در مناطق قرمز از 
امروز )۸آذرماه ۱3۹۹( به مدت یک هفته تصمیماتی اتخاذ شد. وی درباره این 
تصمیمات افزود: در شهر های تک شعبه ای با ۱۰۰ درصد پرسنل، سایر شهر های 
مناطق قرمز ۵۰ درصد شعب با ۱۰۰ درصد پرسنل فعالیت خواهند داشت. ضمنا 
در مناطق نارنجی نیز طبق روال گذشته همه شعب با دو سوم پرسنل و مناطق زرد 
تمام شعب با صد درصد پرسنل فعالیت خواهند داشت. دبیر شورای هماهنگی 
بانک های دولتی و نیمه دولتی، از مشتریان بانک ها خواست با استفاده از خدمات 

غیرحضوری، از مراجعه به شعب خودداری کنند. 

 یک اقتصاددان با بیان اینکه چالش های اقتصادی کشور از ۵۰ سال گذشته 
انباشت شده ، برخورد سیاسی با مسائل اقتصادی را دلیل بخش عمده این 
چالش های حل نشده دانست که در عمل، سبب تاخیر در اصلاحات مورد نظر 

شده است.
عالی  شورای  اعضای  و  قوا  سران  اخیر  جلسه  در  ایرناپلاس،  گزارش  به 
تأکید قرار گرفت  این نکته مورد  انقلاب،  با رهبر معظم  هماهنگی اقتصاد 
که »اقتصاد، موضوع اصلی کشور است و راهکارهای کارشناسی برای حل 

مشکلات آن وجود دارد.
یک اقتصاددان بر این باور است که چالش های اقتصادی کشور از ۵۰ سال 
گذشته انباشت شده اند و برای حل آنها تنها با یک مدیریت اقتصادی توانمند، 
اجماع مبتنی بر گفت وگوی مسئولان اقتصادی و پذیرش هزینه شفافیت 

امکان پذیر است.
با  رابطه  در  خوارزمی  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  شقاقی شهری  وحید 
چالش های اقتصادی کشور گفت: دهه ۱3۹۰، دهه فرصت سوزی در اقتصاد 
ایران بود. در این دهه میانگین رشد اقتصادی ایران صفر شد و میانگین تورم به 
۲3 درصد رسید. همچنین در این دهه میانگین رشد انباشت سرمایه به منفی 

۲ ۶. درصد و میانگین رشد سرمایه گذاری به منفی ۷.3 درصد رسید.
وی اظهار کرد: کاهش 3۴ درصدی درآمد سرانه ایرانیان و همچنین افزایش 
ضریب جینی )از ۰.3۸ به ۰.۴۲( که نشان دهنده شکاف طبقاتی است از دیگر 

شاخص های عملکرد اقتصادی در دهه ۱3۹۰ هستند.
البته اقتصاد ایران در این دهه با دو تحریم نیز مواجه بود؛ تحریم های سال 

۱3۹۰ و ۱3۹۱ و همچنین تحریم های سال ۱3۹۷ که تاکنون ادامه دارند.
لزوم اصلاحات ساختاری و نهادی در اقتصاد

این مدرس دانشگاه به تأثیر عملکرد اقتصادی و تحریم ها بر مردم اشاره کرد 
و گفت: در این یک دهه، فشار مضاعف اقتصادی به مردم وارد و اقتصاد ایران 
به شرایطی دچار شده که هزینه های جبران استهلاک از رشد سرمایه گذاری 
سبقت گرفته اند، یعنی اقتصاد ایران هر سال بیشتر از سال قبل مستهلک 

می شود و ادامه این روند بسیار نگران کننده است.
شقاقی، راه حل متوقف کردن این روند را »اصلاحات جدی در حوزه ساختارها 
و نهادهای اقتصادی کشور« دانست و گفت: بدون چنین اصلاحاتی، تداوم 

روند کنونی بسیار دشوارتر خواهد شد.
شقاقی درباره ریشه چالش های اقتصادی کشور توضیح داد: چالش های 
اقتصاد ایران از ۴۰ یا حتی ۵۰ سال پیش انباشت شده اند. ناترازی بانکی، 
وضعیت وخیم صندوق های بازنشستگی، نظام درآمدی و نظام بودجه ریزی، 
وابستگی به درآمدهای نفتی، کاهش ارزش پول ملی، گسترش شکاف طبقاتی 
و تشدید فساد در اقتصاد ایران، همگی نشان می دهد حل این چالش های 
بسیار مهم اقتصادی، نیازمند اصلاحات ساختاری و نهادی هستند. بدون این 
اصلاحات، وضعیت نه تنها بهتر نخواهد شد بلکه رو به وخامت خواهد گذاشت.

اقتصاد سیاسی اصلاحات
تدبیر،  را  اقتصادی  اصلاحات  الزامات  دانشگاه،  علمی  هیات  عضو  این 
برنامه محوری، پایبندی به یک نقشه جامع، شناخت منافع، هزینه ها و نیز 
اساس  جدی  عزم  و  اجماع  شفافیت،  گفت:  و  دانست  لازم  سیاست های 

اصلاحات ساختاری هستند.
وی »برخورد سیاسی با مسائل اقتصادی« را دلیل بخش عمده چالش های 
حل نشده اقتصاد ایران معرفی کرد و ادامه داد: چالش هایی که طی این سال ها 
انباشت شده اند به دلیل برخورد سیاسی با مسائل اقتصادی بوده که در عمل، 

اصلاحات مورد نظر را به تأخیر انداخته است.
شقاقی افزود: اصلاحات هزینه دارد و نیازمند شفافیت بوده و در این میان 
ممکن است منافع برخی گروه ها به خطر بیافتد. این عوامل موجب شده که در 

ساختار اقتصادی ایران این اصلاحات یا انجام نشود، یا به تعویق بیافتد.
سه عامل شکست اصلاحات اقتصادی در ایران

اصلاحات اقتصادی در دوره های مختلف، مطرح شده اند، اما یا اجرا نشدند 
و یا در اجرا شکست خوردند. این موضوع موجب شده اصلاحات اقتصادی به 

تدریج به یک شعار در کشور تبدیل شود.
شقاقی در این رابطه گفت: ما بارها شعار اصلاحات را مطرح کردیم؛ این 
در حالی است که مطالعات اقتصادی در کشور به خوبی هم چالش ها و هم 
راهکارها را ارائه داده اند، اما مساله این است که راهکارها اجرایی نمی شوند. 
انداختن این راهکارها به مدیریت  یا به تعویق  از تکرار عدم اجرا  جلوگیری 
اقتصادی قوی، شفافیت، گفت وگو و اجماع مسئولان ارشد کشور و عزم جدی 
آنها بستگی دارد. این مدرس دانشگاه ادامه داد: در برخی موارد نتوانستیم 
هزینه شفافیت را بپذیریم؛ برخی موارد عزمی برای اصلاحات وجود نداشته و 
گاهی به دلیل ضعف مدیریت اقتصادی، اصلاحات انجام شده در حوزه اقتصاد 

با شکست مواجه شدند.
وی با یادآوری قانون هدفمندی یارانه ها گفت: به عنوان نمونه، هدفمندی 
یارانه ها یکی از طرح های اصلاحی بود که آغاز شد اما به انحراف رفت که 

نشان دهنده ضعف مدیریت اقتصادی است.
این مدرس دانشگاه به بودجه ریزی عملیاتی اشاره کرد و افزود: نمونه دیگر 
شکست اصلاحات اقتصادی در ایران، بودجه ریزی عملیاتی است که از حدود 

۲۰ سال پیش در کشور مطرح شده، اما تاکنون اجرا نشده است.
شقاقی  افزود: تا زمانی که مجموعه عوامل مورد نیاز برای اصلاحات اقتصادی 
در کنار یکدیگر قرار نگیرند چنین اصلاحاتی یا اساسا انجام نخواهند شد یا در 
صورت اجرا شکست خواهند خورد. بنابراین لازمه اصلاحات اقتصادی، یک 
مدیریت اقتصادی توانمند و کارا، اجماع مبتنی بر گفت وگو، سرلوحه قرار دادن 

شفافیت و پرداخت هزینه های آن است.
حاضر نیستیم هزینه شفافیت را بپردازیم

این مدرس دانشگاه درباره اهمیت شفافیت در اصلاحات اقتصادی گفت: در 
برخی موارد به دلیل مسائل اقتصاد سیاسی حاضر به پرداخت هزینه شفافیت 
نشدیم. به عنوان نمونه در زمینه حل مسائلی مانند ناترازی بانک ها، اصلاح 
نظام بودجه ریزی و همچنین بهبود فضای کسب وکار، یکی از مهم ترین مسائل 

شفافیت است که هنوز قائل به آن نشدیم.
وی افزود: به دلیل مسائل پشت صحنه بوده که ما در ۵۰ سال گذشته، تن به 
اصلاحات ساختاری ندادیم و انباشت این چالش ها در طول چهار و پنج دهه 
گذشته، وضعیت را وخیم تر کرده است. حال باید ببینیم آیا در آینده، اصلاحات 

ساختاری و نهادی مورد توجه قرار خواهند گرفت یا خیر.

درگفت وگو با یک اقتصاددان:

راه عبور از چالش های اقتصادی از کدام مسیر می گذرد؟

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: براساس پیش بینی های انجام شده، بازار در هفته 
جاری روند معقول و متعادل خود را حفظ می کند و همچنان سهامداران نباید در انتظار 

رشد پرشتاب در این بازار باشند.
به گزارش ایرنا، بازار سهام در هفته ای که گذشت با شتابی کمتر از هفته پایانی آبان ماه 
به روند صعودی خود ادامه داد و معاملات این بازار با بازدهی حدود ١.٦ درصدی به 
پایان رسید. تا  چندی پیش برخی از کارشناسان کانال یک میلیون و ٣٠٠ هزار واحد را 
مقاومتی جدی برای شاخص بورس می دانستند و معتقد بودند بازار با عبور از این کانال 
می تواند روزهای بهتری را تجربه کند. ارزش معاملات از جمله نکات قابل توجه در بازار 
هفته گذشته بود که بعد از حدود چهار ماه نزول در نهایت به بیش از  ٢٠ هزار میلیارد 
تومان رسید. فعالان بازار از این موضوع به عنوان اتفاقی مثبت در معاملات بورس یاد 
می کنند و معتقدند افزایش ارزش معاملات در بازار می تواند نویددهنده بازگشت اعتماد 
سهامداران به سرمایه گذاری در بورس و ورود دوباره نقدینگی به این بازار باشد. در کنار 
افزایش حجم و ارزش معاملات بازار که به مراتب زمینه روند صعودی شاخص بورس را 
فراهم کرد، بارها کارشناسان به این موضوع تاکید داشتند که سهامداران نباید در انتظار 
رشدهای غافلگیرکننده شاخص بورس همانند چند ماه نخست سال باشند، بلکه شاخص 
با شتابی کمتر از گذشته ادامه دهنده روند صعودی خواهد بود و می تواند تا پایان سال در 
مقایسه با سایر بازارها بازدهی قابل قبولی را در اختیار سهامداران قرار دهد. بازار هفته 
گذشته متاثر از قیمت دلار و نیز تصمیم گیری دولت برای بازار فولاد با نوسان همراه شد و به 
نظر می رسد سهامداران تا زمان مشخص شدن تصمیم گیری دولت برای بازار فولاد دچار 
شک و تردید برای ورود سرمایه های خود به بازار شوند، اما طبق آخرین اخبار اعلام شده 
قرار بر ایجاد اصلاحیه هایی در شیوه نامه فولاد است که در صورت اجرا می توان در انتظار 

کاهش هیجان های ایجاد شده در بازار و بهبود روند معاملات بورس بود.
خروج هیجان از بدنه معاملات بازار

در این پیوند، »امیرعلی امیرباقری« به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره 
کرد و افزود: بورس هفته گذشته طبق پیش بینی ها پیش رفت، روند صعودی یا نزولی قوی 
در معاملات بازار انجام نشد و اکنون شاهد تثبیت و ثبات نسبی در کلیت بازار هستیم. وی، 
به خروج هیجان از بدنه معاملات حاکم در بازار اشاره کرد و گفت: قیمت ها با نزدیک شدن 
به سطوح حمایتی و همگام شدن با واقعیات درونی و بیرونی اقتصاد و شرکت ها در حال 
نزدیک شدن به محدوده ثبات هستند که این امر در شرایط کنونی به عنوان نکته ای مثبت 

برای بازار سرمایه به شمار می رود.
امیرباقری، آفت معاملات بورس را وجود هیجان در مسیر صعود و نزول این بازار عنوان 
کرد و افزود: در ۶ ماه نخست سال بازار سرمایه بعد از رشدی که به دلیل تورم انتظاری، نرخ 
ارز و واقعیات درونی و بیرونی اقتصاد تجربه کرد، حرکتی را در پیش گرفت که با هیجان 
از جانب سرمایه گذاران خرد همراه و باعث فشار عرضه در بازار شد. این کارشناس بازار 
سرمایه با اشاره به اینکه در میان مدت و بلندمدت قیمت ها به ارزش ذاتی خود نزدیک 
می شوند، گفت: هر چقدر که کارایی بازار سرمایه در کشور قوی تر باشد قیمت ها سریع تر 
به ارزش ذاتی خود نزدیک تر می شوند، اما با توجه به نیمه قوی بودن کارایی بازار سرمایه 

این اتفاق با یک وقفه زمانی در بازار رخ داد.
تحلیل، لازمه سرمایه گذاری در بازار سهام

امیرباقری، با تاکید بر اینکه زمانی که بازار در موج صعودی قرار دارد اعلام هر سیگنالی 
توسط افراد و معامله های انجام شده با سود همراه خواهد شد، افزود: این موضوع یک 
اعتماد به نفس کاذبی را در فضای مجازی برای افراد غیرمتخصص و آحاد جامعه ایجاد 

می کند که باعث مغفول ماندن پیچیدگی های بازار برای این افراد می شود و به دلیل ورود 
افراد با سرمایه ضروری خود به این بازار متحمل ضرر و زیان های سنگین خواهند شد. این 
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اکنون انتظار روند صعودی قوی در معاملات بازار سهام 
وجود ندارد، افزود: اکنون سرمایه گذاری در این بازار باید طبق تحلیل انجام شود و روند 
معاملات آن براساس واقعیات درونی شرکت ها و بیرونی اقتصاد پیش رود. وی خاطرنشان 
کرد: سهامداران نه تنها باید به قیمت سهام شرکت ها و پارامترهای اقتصادی کشور توجه 
کنند، بلکه بهتر است با درنظر گرفتن چشم انداز این پارامترها اقدام به بازچینی پرتفوی 
سهام خود در بازار کنند. امیرباقری گفت: از اینجا به بعد سرمایه گذاری در بورس اقدامی 
حرفه ای و مبتنی بر تحلیل است و از عهده افرادی که تخصصی در این اقدام ندارند خارج 

خواهد بود.
توصیه به سهامداران

این کارشناس بازار سرمایه، سهامداران را مورد خطاب قرار داد و اظهار داشت: توصیه 
ما به این افراد، استفاده از تحلیگرانی است که از مجوز قانونی و تجربه کافی در این بازار 
برخوردارند، همچنین باید بخشی از سرمایه خود را وارد این بازار کنند تا در صورت بروز 

ریسک های ناخواسته متحمل ضرر و سنگین های سنگین نشوند.
وی با اشاره به اینکه به سرمایه گذاران توصیه می شود تا از سرمایه گذاری در بورس و 
بازارهای موازی بدون دانش و تخصص پرهیز کنند، افزود: بازار سهام به شدت تحلیلی 
خواهد شد و بازارهای موازی با توجه به قوانین جدید و محدودیت های اعمال شده با رکود 

مواجه می شوند و دچار روند نزولی فرسایشی خواهند شد.
امیرباقری خاطرنشان کرد: همچنان شاهد هستیم برخی افراد با توجه به پیشینه نرخ 
دلار، چشم انداز روند صعودی را برای این بازار متصور هستند، در حالی که با گذر زمانی 

و قیمتی از پیک قیمت به مرور زمان نظر این افراد هم اندک تغییر می کند و وابستگی 
آنها از این بازار قطع خواهد شد. این کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار مسکن به دلیل 
نبود تقاضا در رکود به سر می برد و تصور رشد سنگین قیمت برای این بازار وجود ندارد، 
به همین دلیل بازارهای باقی مانده مانند بانک و بورس به عنوان بازارهای سرمایه گذاری 
تلقی می شوند. وی گفت: بانک مرکزی برای کنترل تورم بدون ورود به فاز رکود در صدد 
است تا نرخ سود بانکی را در حد معقول نگه دارد، اما انعکاس خبر ارائه سودهای چشمگیر 

از برخی بانک ها باعث شده است تا قدری از سرمایه ها به بانک ها سوق پیدا کنند.
پیش بینی بورس در هفته دوم آذر ماه

براساس  اظهار داشت:  و  کرد  پیش بینی  را  بازار هفته جاری  در  معاملات  روند  وی 
پیش بینی های انجام شده، بازار در هفته جاری روند معقول و متعادل خود را حفظ می کند 

و همچنان سهامداران نباید در انتظار رشد پرشتاب در این بازار باشند.
امیرباقری خاطرنشان کرد: با شرایط کنونی حاکم بر کشور، انتظار نزدیک شدن قیمت 
سهام به سقف های گذشته بعید به نظر می رسد، به همین دلیل بهتر است سهامداران با 

دید بلندمدت اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کنند.
این کارشناس بازار سرمایه، به تحولات بازار جهانی اشاره کرد و گفت: در بازار جهانی 
اتفاق خاصی رخ نداده است، شاخص دلار همچنان در عدد ٩٢ در نوسان است که این 

امر باعث شده تا قیمت کامودیتی ها در ثبات نسبی قرار بگیرند.
محور  بر  سرمایه  بازار  تورم،  گرفتن  آرام  و  ارز  نرخ  ثبات  از  بعد  خاطرنشان کرد:  وی 
واقعیت های درون زای شرکت ها مانند طرح های توسعه ای، تکنولوژی های جدید، خطوط 
جدید تولید، راهکارهای کاهش هزینه و افزایش سودآوری خواهد چرخید که این موضوع 

نشان دهنده تفکیک راه سهام از یکدیگر در بازار است.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با اشاره به ریزش قیمت ارز، گفت: بخش مسکن در صورت پایداری نرخ 
ارز به ثبات و قیمت منطقی خواهد رسید.

قیمت خانه در کلانشهر تهران در آبان امسال با رشد کمتر از ٢ درصد به میانگین قیمتی ٢٧ میلیون ١٠٠ هزار تومان رسید 
که اگر با رشد قیمت مهرماه امسال نسبت به شهریور محاسبه کنیم به درصد قابل توجهی از کاهش قیمت ها در دومین ماه 

پاییز می رسیم.
تورم ماهانه متوسط قیمت مسکن در مهرماه امسال نسبت به شهریورماه معادل ۱۰ درصد بود که بنابر اعلام بانک مرکزی در 
آبان ماه به ۱.۸ درصد رسیده است. کارشناسان این امر را نشانگر کاهش سرعت رشد قیمت مسکن در شهر تهران  می دانند 

که یکی از مهترین دلایل آن کاهش نرخ ارز در چند هفته اخیر است.
یک تحلیل کارشناسی از کاهش تورم ملکی گویای آن است که بازار مسکن آماده ثبات قیمت شده است و در صورتی که 
کاهش  قیمت ها در سایر بازارهای موازی ادامه داشته باشد می توانیم حتی به ادامه شکست حباب قیمت مسکن در آذرماه 

امیدوار باشیم.
محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهریاری نیز امروز به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: در صورت 
ماندگاری نرخ ارز روی رقم های فعلی رفتار هیجانی بازار تمام شده و قیمت مسکن با نرخ های منطقی به مرحله ثبات می 

رسد و ماهیانه با رشد قیمت مواجه نیستیم.
تحولات سیاسی اخیر کمک کرده است تا بازارهای موازی از جمله بازار ارز و طلا با ریزش قیمت ها همراه شوند. محمد 
اسلامی وزیر راه و شهرسازی دو سال پیش اعلام کرد که برای اولین بار در ایران قیمت مسکن از الگلوی قدیمی خود تبعیت 
نمی کند و مدت ها است قیمت سرپناه مردم با قیمت ارز گره خورده است و مالکان ارزش ملک خود را مطابق نرخ روز دلار به 
فروش می رسانند. محمد اسلامی پیشتر به ایرنا گفته بود اگر قیمت ارز کاهش یابد قیمت خانه هم ارزان می شود با این حال 

آثار این اتفاق معمولا در بازار مسکن به دلیل چسبندگی قیمت ها خیلی سریع خود را نشان نمی دهد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران هفته گذشته در گفت و گو با ایرنا آمار خرید و فروش ملک در آبان ماه را اعلام کرد که از 

افت ۴۸ و 3۱ درصدی معاملات ملک به ترتیب در شهر تهران و کل کشور حکایت داشت.
این بیشترین کاهش ماهیانه تعداد معاملات در سال ٩٩محسوب می شود که البته خبر خوش کاهش حدود ۱۰ درصدی 

قیمت های پیشنهادی را در خود داشت.
مصطفی قلی خسروی به ایرنا گفته بود که دیگر از نرخ های کاذب خبری نیست و قیمت ها به سمت واقعی شدن سوق پیدا 
کرده است، فروشندگان در بازار بیشتر از خریداران هستند و در صورت تداوم کاهش نرخ ارز و ثبات آن سه ماه آخر امسال با 

شکست حباب قیمت مسکن همراه خواهد بود.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: اتحادیه طلا و جواهر پایتخت به عنوان مرجع قیمت گذاری و اطلاع رسانی 
است و برای جلوگیری از هرج و مرج در شهرها و استان هایی که بازار تعطیل نیست، باید نرخ ها را روزانه اعلام کند.

یک هفته از تعطیلی بازار طلا در تهران و برخی از استان های کشور می گذرد و داد و ستدی به طور فیزیکی در این 
شرایط انجام نمی شود. اما اتحادیه و طلا و جواهر تهران به عنوان مرجع قیمت گذاری هر روز قیمت سکه و طلا را اعلام 
می کند. حال سوال اینجاست مبنای تعیین قیمت ها چیست و چه لزومی دارد این قیمت ها اعلام شود؟ رییس اتحادیه 
طلا و جوان تهران در گفت وگو با ایرنا درباره مبنای تعیین قیمت طلا و سکه، گفت: مبنای اعلام نرخ ها براساس انس 

جهانی و بازار ارز است که قیمت  آن مشخص است.
»ابراهیم محمدولی« تاکید کرد: نگاه ما در اعلام نرخ ها نباید اینطور باشد که چند شهر و مرکز استان تعطیل است، 
زیرا خیلی از شهرها که هم اکنون در موقعیت قرمز قرار ندارد فعالیت می کنند و نگاهشان به قیمت طلایی است که 

اتحادیه تهران به عنوان مرجع قیمت گذاری اطلاع رسانی می کند.
وی افزود: بنابراین باید قیمتی از سوی اتحادیه طلا و جواهر تهران به عنوان مبنای داد و ستد اعلام شود تا مردم از 

قیمت ها باخبر باشند و در این معاملات متضرر نشوند.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به فعالیت صرافی ها در این ایام، گفت: هم اکنون برخی  از صرافی ها 
فعالیت دارند و چون مجوز فروش سکه را دارند بنابراین نیاز است که قیمت ها اعلام شود تا افراد قیمت کاذب را اعلام 

نکنند.
بازار طلا تا چه تاریخی تعطیل است؟

وی درباره تعطیلی بازار طلا در روزهای آینده نیز گفت: طبق اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا این هفته نیز بازار طلا 
تعطیل است. محمدولی تاکید کرد: اتحادیه طلا و جواهر از تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا پیروی می کند و تا هر زمان 
که اعلام شود ما نیز فعالیت خود را به تعویق می اندازیم البته لازم است که دولت در زمینه کمک به اصنافی که در این 
میان متضرر می شوند نیز تمهیداتی بیاندیشد. رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره حباب قیمت سکه، گفت: در 
روزهای قبل قیمت سکه بین ۹۰۰ هزار تا یک میلیون تومان حباب داشت و با توجه به کاهش قیمت ها در روزهای 
پایانی هفته حباب نیز کمتر شده است. وی درباره چشم انداز قیمت طلا و سکه در هفته های آتی گفت: چنانچه بازار 
ارز به سمت آرامش حرکت کند و این روند ادامه داشته باشد به طور طبیعی انتظار داریم که قیمت ها در همین رنج 
باقی بماند و نمی توان انتظار داشت که رشد قیمت داشته باشیم. محمد ولی افزود: در صنعت طلا همواره نوساناتی 
داشتیم که این نوسانات در حد معمول و معقول بوده است و در شرایط موجود احتمال می دهیم که بازار خود را تثبیت 
کند و بیش از این کاهش نخواهد داشت مگر اینکه در بازار ارز شرایطی پیش بیاید که از نظر قیمتی با افت مواجه شویم.

معاون وزیر راه و شهرسازی در گفت وگو با ایرنا مطرح کرد

تعدیل قیمت ها در بازار مسکن با تداوم کاهش نرخ ارز
طلا در هفته های آتی قیمت خود را تثبیت می کند؛

چرا اتحادیه طلا در تعطیلی بازار نرخ ها را اعلام می کند؟

یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

ورود شاخص بورس به مرحله ثبات و تعادل
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وزیر ورزش و جوانان گفت: کماکان با وجود حذف رای وزارت ورزش و جوانان 
در حضور اعضای مجمع و رسانه ها اعلام می کنم که بیش از گذشته از فوتبال 

حمایت خواهیم کرد.
مسعود سلطانی فر در حاشیه برگزاری آنلاین مجمع فدراسیون فوتبال اظهار 
داشت: شهادت جانسوز شهید فخری زاده را به ملت ایران و مقام معظم رهبری 
و سایر اعضای دولت و همکاران ما در وزارت دفاع تبریک و تسلیت عرض می 
کنیم. این عمل جنایتکارانه که قطعا با ابتکار و دست و دستور استکبار جهانی 
و صهیونیسم بین الملل انجام شد مطمئنا بدون پاسخ نمی ماند. به موقع ملت 
قهرمان ایران پاسخ دندان شکنانه به این اتفاق تروریستی خواهند داشت. کشور 
ما و مردم ما از اینگونه مشکلات و مصیبت ها در راستای ۴۰ ساله در راستای حفظ 
حریم انقلاب جمهوری اسلامی ایران و حفظ ارزش های جمهوری اسلامی ایران 
به چشم دیده اند اما ایستادگی کردند و پاسخ محکمی به جنایتکاران داده اند. 

این بار هم قهرمانانه گلیم خود را از آب بیرون می کشند.
وی در ادامه افزود: امروز به نظر من روز به یادماندنی در ورزش و فوتبال کشور 
است. روزی که به هر حال با مصوبه مجمع اسانامه ای که سال های سال روی آن 
بحث بود و فراز و نشیب های زیادی داشت و رفت و آمدها و جلسات کارشناسی 
در طول چند سال گذشته به ویژه چند ماه اخیر انجام شد. با رعایت قوانین 
داخلی و همچنین فیفا مطابقت داشته باشد و سندی محکم باشد برای توسعه 

ورزش کشور و فوتبال کشور.  به این مساله امیدوار هستیم. انشالله در طول 
سال های آینده و مقاطع آتی و رویدادهای پیش رو با استفاده از این سند مهم 
بتوانیم روزهای بهتری را در فوتبال کشور ببینیم. وزیر ورزش و جوانان همچنین 
خاطرنشان کرد: من لازم می دانم چند نکته را خدمت دوستان و اعضای محترم 
مجمع و ملت قهرمان ایران بگویم. در طول چهار پنج سال گذشته فوتبال کشور 
کارنامه بسیار خوب، روشن و امیدوارکننده و قابل ارائه ای داشته است که بخشی 
از این از این موفقیت ها در کلیپ گفته شد و بخشی از آن به تصویر کشیده نشد 
ولی در سالروز صعود تاریخی ما به مسابقات فوتبال جام جهانی ۱۹۹۸ هست. 
دیدار تاریخی که با استرالیا انجام شد و ۲۰ سال پس از انقلاب برگزار شد و ما 
توانستیم برای دومین بار به جام جهانی برسیم که اما واگرهای مختلفی داشت 
و به صورت خاصی در پلی آف با گل زده بیشتر در خاک خریف به جام جهانی 
رسیدیم. در دوره سوم و چهارم هم به همین شکل بود اما صعود در جام جهانی 
۲۰۱۸ داشتیم برای مقایسه خوب است که مورد نظر باشد. ما صعودمان به 
مسابقات جام جهانی روسیه در فاصله ۲ بازی مانده به پایان مسابقات مقدماتی با 
اقتدار انجام شد. بدون اینکه یک گل خورده داشته باشیم. وی افزود: نهایتا بعد 
از اینکه  با سرافرازی به جام جهانی رفتیم در بدترین گروه قرار گرفتیم و خیلی ها 
بر این باور بودند که مقابل قهرمان آفریقا و اروپا و قهرمان پیشین جام جهانی زنگ 
تفریح خواهیم بود اما با زحماتی که کشیده شد و تلاشی که کادر مدیریتی و کادر 

حمایتی و پشتیبانی و مربیگری و بازیکنان داشتند ما در بدترین قرعه و بدترین 
گروه توانستیم طلایی ترین نتایج حضورمان در پنج دوره جام جهانی را با کسب 
چهار امتیاز بگیریم. نکته ای که هم رضایت مردم را به همراه داشت و هم رضایت 
و حمایت مقام معظم رهبری را. در حالی که به اسپانیا باختیم ایشان از تلاش 
ورزشکاران  تمجید کردند. بعد از ۱۴ یا ۱۵ سال موفق شدیم به نیمه نهایی جام 
ملت ها هم برسیم. اگر حواسمان جمع بود حتما به فینال می رسیدیم و به اعتقاد 

من می توانستیم در فینال هم به برتری برسیم و قهرمان شویم.
سلطانی فر در ادامه گفت: امید به خدا با انتخاباتی که پس از تصویب اساسنامه 
به انجام می رسد در کوتاه ترین زمان ممکن انتخابات را برگزار کنیم و با رییس، 
اعضای و مجمع جدید بتوانند موفقیت ها را بیش از پیش استمرار ببخشند و 

نقطه ضعف ها را برطرف کنند.
وی همچنین گفت: در تدوین اساسنامه و به روز رسانی و تطبیق آن با الزامات 
فیفا و در عین حال با قوانین و مقررات داخلی کشور روبرو بودیم و کارشاسان 
مربوطه تلاش زیادی را انجام دادند. در بخش های مختلف فدراسیون تلاش 
زیادی صورت گرفت تا جمع بندی و نتیجه ای به دست بیاید که هم الزامات و 
استانداردهای فیفا مورد تایید باشد و هم قوانین داخلی که خوشبختانه این اتفاق 
رخ دادو این اسانامه چند ویژگی دارد. یکی اینکه تعداد نفرات بیشتری در مجمع 
خواهند بود و اهالی فوتبالی بیشتری حضور خواهند داشت. این مساله کمک 
می کند تا نقطه نظرات بیشتری را داشته باشیم. کاندیداتوری برای هیات رییسه 
و ریاست فدراسیون تسهیلات بیشتری در نظر گرفته شده و افراد بیشتری می 
توانند کاندید بشوند. در شرایطی که پیش بینی شده مشخصه هایی که باید 
افراد کاندیدا داشته باشند مقررات راحت تر شده است. امکاناتی فراهم شده و 
استانداردهایی در نظر گرفته شده تا افراد با توانمندی های مختلف حضور داشته 
باشند. وزیر ورزش و جوانان بیان داشت: بحث حضور وزارت ورزش در مجمع 
و چگونی حضورش و اینکه موضوعی که فیفا دنبال می کند برای استقلال 
فدراسیون ها، یکی از نکات پرچالشی بود که در طول چند سال گذشته مطرح 
بود. به این نتیجه رسیدم تا از حالت بلاتکلیفی دربیاییم و  مشکلات فعلی  جاری 
را از بین ببریم. هر چه سریع تر می خواستیم اساسنامه را برای سندی محکم 
جهت پیشرفت فوتبال ارائه بدهیم. به این نتیجه رسیدم که اگر پافشاری داشته 
باشیم دچار مشکلات و محدودیت و بلاتکلیفی بشویم که به فوتبال و ورزش کشور 
خدشه وارد می کرد. وی ادامه داد: ورزش ابزاری است جهت شور و شعف میلیون 
ها جوان و به همین خاطر از این موضوع کوتاه بیاییم و تعدیل کنیم. کماکان با 
وجود حذف این رای در حضور اعضای مجمع ورسانه ها و اصحاب ورزش اعلام 
می کنم که بیش از گذشته با حفظ استقلال فدراسیون فوتبال از فوتبال و ورزش 
کشور ادامه پیدا خواهد کرد تا همچنان بتوانیم با فوتبال شادی و شور مردم را 
ببینیم. با فوتبال بتوانیم عزت کشور را ببینیم. با پیروزی در عرصه باشگاهی 
وملی شادمانی و غرور ملت را ببینیم. با فوتبال بتوانیم نواخته شدن سرود و اهتزاز 

پرچممان را ببینیم.

وزیر ورزش و جوانان:

 بیش از گذشته حامی فوتبال خواهیم بود
سرپرست فدراسیون فوتبال:  

 تنها ملاک برای برگزاری انتخابات، 
اساسنامه فدراسیون است

سرپرست فدراسیون فوتبال گفت: به زودی شاهد برگزاری انتخابات خواهیم بود 
و موظف هستیم بر اساس اساسنامه انتخابات را برگزار کنیم.

حیدر بهاروند در حاشیه  مجمع فدراسیون فوتبال اظهار داشت: در خصوص 
تهیه و تدوین اساسنامه باید بگویم که کار بسیار سخت و دشواری بود. خوشبختانه 
حمایت اعضای مجمع و وزارت ورزش را داشتیم. وزیر ورزش در کنار ما بود. وزارت 
ورزش همیشه خواسته در مجمع حاضر باشد اما این بار به خاطر اینکه فوتبال 
آسیب نبیند قبول کرد که در مجمع حاضر نباشد. اعضای هیات رییسه همه 
تلاش خود را کردند و همچنین مهدی تاج به عنوان نایب رییس فدراسیون تلاش 
زیادی برای برگزاری مجمع انجام داد. بر خلاف برخی که دنبال کارشکنی بودند 
 FIFA و AFC اساسنامه مورد تایید فیفا قرار گرفت. باید از حمایت دوستان در
تشکر کنم که تلاش کردند این مشکل حل شود و اساسنامه مورد تایید قرار بگیرد.

وی همچنین بیان داشت: با توجه به پیشنهادها و پاسخ هایی که دریافت کردیم 
حمایت قاطع اعضای مجمع را داشتیم که بی سابقه بود. تا به حال ندیده بودیم 
چنین حمایتی شود. بیش از ۹۵ درصد و شاید بیشتر، اساسنامه را تایید کردند و 
این نشان می دهد که اساسنامه خوب، مثبت و ماندنی خواهد بود. انشالله بتوانیم 

همه بندهای اساسانامه را با کمک دولت و دیگر ارکان اجرا کنیم.
سرپرست فدراسیون فوتبال اظهار داشت: در سال ۹۸-۹۹ اکثر لیگ ها در 
کشورهای مختلف مسابقات تعطیل بود اما با حمایت وزارت ورزش و ستاد مبارزه 
با کرونا همه بازی ها در همه سطوح برگزار شد که در منطقه بی نظیر بود.  علی نژاد 
هم به عنوان معاون وزیر در کنار ما است و او به جد پیگیر رعایت پروتکل ها بود. 
در فصل جدید هم مسابقات را شروع کردیم. ستاد اگر مجوز ندهد ما نمی توانیم 
مسابقات را برگزار کنیم. مشخص شد فوتبال به عنوان الگو برای تمام ورزش ها 

انتخاب شده است.
وی ادامه داد: پارسال هیچ رشته ای نتوانست بازی ها را برگزار کند اما حالا که 
اوضاع سخت تر شده بقیه فدراسیون ها با استفاده از تجربه فدراسیون فوتبال 
بازی ها را برگزار کنند. امسال هم همه بازی ها را برگزار می کنیم. خوشبختانه ما 
در هفته اول بیش از ۱۵۰۰ تست گرفته ایم و فقط ۱۴ یا ۱۵ تا تست مثبت بود 
که هیچکدام شرایطشان سخت نبود. مسابقات در این مدت برگزار می شود اما با 
نظارت دقیق مسئولان مربوطه تا همه در سلامت کامل باشند. خوشبختانه تا حالا 
اتفاقی نیفتاده است. ادارات کل، شورای تامین ها، هیات های فوتبال و باشگاه ها 

کنار ما بودند تا مسابقات را برگزار کنیم.
سرپرست فدراسیون فوتبال گفت: بحث اردوهای تیم ملی را داشتیم که به 
بهترین شکل انجام شد. تیم ملی ما توانست مسابقات بسیار خوبی را در فیفا دی 
برگزار کند که می تواند کمک حال ما در راه انتخابی جام جهانی باشد. تیم های 
نوجوانان و جوانان هم با توجه به شرایط کرونا در حال آماده سازی هستند. همه 

چیز به نحو احسن زیر نظر مهدی محمدنبی در حال انجام شدن است.
وی در پایان گفت: پیگیری های ما برای گرفتن حق و حقوق از فیفا و ای 
اف سی با وجود تلاش مهدی تاج نتیجه بخش نبوده است. انتظار داریم که 
فیفا و ای اف سی مطالبات ما را پرداخت کنند. در آینده انتخابات فدراسیون 
را خواهیم داشت. همه مقدمات انجام شد تا سال قبل این انتخابات را برگزار 
کنیم اما اساسنامه باید تایید می شد. به امید خدا به زودی شاهد برگزاری 
انتخابات هستیم و این اساسنامه ملاک ما خواهد بود. موظف هستیم بر 
اساس اساسنامه انتخابات را برگزار کنیم و تنها ملاک همین اساسنامه خواهد 

بود.
بهاروند تاکید کرد: امیدواریم که همگی با تلاشی که انجام می دهند شاهد رشد 
و توسعه فوتبال کشور باشیم. افتخار ما پرچم و شهدای ما هستند. این آرامش را 
مدیون خون شهدا هستیم. امیدوار هر کس انتخاب می شود سکان را به دست 
بگیرد و فوتبال کشور را با کمک بخش های دیگر به خصوص وزارت ورزش به 

موفقیت برساند.

ایوب اصغرخانی :

استقلال مراقب باشد برابر پیکان با دردسر 
مواجه نشود

 هافبک سابق استقلال با اشاره به دیدار هفته چهارم این تیم برابر پیکان گفت: 
رفت و برگشت سرمربی این تیم می تواند برای استقلال دردسر شود.

ایوب اصغرخانی در مورد پیروزی یک بر صفر استقلال برابر ماشین سازی تبریز 
از هفته سوم لیگ برتر گفت: آبی پوشان نیمه اول خوب نبودند و ماشین سازی پا 
به پای آنها فوتبال بازی کرد. البته استقلال با توجه به شکستی که در هفته قبل 
نصیبش شده بود برای برد به زمین آمده بود و از ابتدای بازی به دنبال این بود تا 
به اهدافی که در سر دارد، برسد. اما ماشین سازی یک بازی پایاپای را انجام داد 
و تمام روزنه های ورودی استقلال را بسته بود و آبی پوشان نتوانسته بودند در نیمه 

اول به گل دست پیدا کنند.
نیمه دوم آهنگ تهاجمی استقلال بیشتر شد و فکری  با شروع  افزود:  وی 
می دانست اگر امتیاز نگیرد موقعیتش در جدول به خطر می افتد بازیکنانش را 
به رو به جلو فراخواند تا بتواند به گل دست پیدا کند و همین فشار باعث شد تا 
استقلال صاحب یک ضربه ایستگاهی شود که میلیچ با استادی هر چه تمام تر 
این ضربه را وارد دروازه ماشین سازی کرد و آبی پوشان توانستند با همین تک گل 

زیبا به رتبه دوم جدول برسند.
اصغرخانی در مورد حضور دیرهنگام دیاباته در زمین گفت: با آمدن دیاباته 
به زمین، خط حمله استقلال جان بیشتری گرفت. هماهنگی دیاباته و مهدی 
قائدی می توانست دو گل دیگر برای استقلال بوجود بیاورد که هر دو بار مدافعان 
حریف اجازه ندادند ضربات دیاباته وارد دروازه شود. شاید اگر دیاباته زودتر به 
زمین می آمد می توانست گل هم برای استقلال بزند و برد آبی پوشان را پررنگ تر 

کند.
وی در مورد دیدار استقلال برابر پیکان از هفته چهارم که دوشنبه آینده 
برگزار می شود گفت: آبی پوشان اگر می خواهند روند پیروزی خود را ادامه 
دهند باید از سد پیکان هم بگذرند. البته پیکان یک روز اسیر حاشیه بود و 
تارتار استعفا داد اما دوباره بازگشته و این می تواند برای استقلال دردسرساز 
شود. فکری باید همانند دیدار برابر ماشین سازی هم به فکر گل نخوردن 
باشد و هم به فکر پیروزی تا بتواند سه امتیاز این بازی را هم از آن خود کرده 

و بالای جدول بماند. 

برای حل مشکل گلزنی؛
آماده باش یحیی برای مهاجم جدید پرسپولیس

عملکرد ناموفق مهدی عبدی در خط حمله پرسپولیس، شانس آرمان رمضانی را 
برای حضور در ترکیب اصلی این تیم افزایش داد.

به گزارش خبرنگارمهر، تیم فوتبال پرسپولیس در حالی دوشنبه هفته جاری در 
هفته چهارم رقابت های لیگ برتر میزبان شهرخودرو مشهد است که در سه بازی 

گذشته خود تنها یک گل به ثمر رسانده است.
تک گل این تیم را نیز سیامک نعمتی از روی نقطه پنالتی در هفته دوم به ثمر 
رساند تا مهدی عبدی که به عنوان مهاجم اصلی پرسپولیس در ترکیب تیمش 

حضور داشت نتواند در ۲۷۰ دقیقه گلی به ثمر برساند.
تا یحیی گل  باعث شده  پرسپولیس  عملکرد ضعیف عبدی در خط حمله 
محمدی سرمربی این تیم شرایط آرمان رمضانی را برای حضور در ترکیب اصلی 

این تیم زیر ذره بین قرار دهد.
کادر فنی پرسپولیس قصد دارد ترکیب این تیم را برای کسب پیروزی مقابل 

نماینده مشهد تغییر دهد تا مشکل این تیم را در گلزنی حل کند.
تیم فوتبال پرسپولیس ساعت ۱۶:۱۵ دوشنبه هفته جاری با شهرخودرو مشهد 
در ورزشگاه آزادی بازی می کند. دیدارهای لیگ برتر فوتبال همچنان به دلیل 

جلوگیری از شیوع بیماری کرونا بدون حضور تماشاگر برگزار می شود.

تیم والیبال رعد پدافند هوایی قم دیدارهای مرحله نخست از دور مقدماتی فصل جاری لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های 
کشور را با قرار گرفتن در انتهای جدول رده بندی به پایان رساند.

برپایه این گزارش ، مسابقات والیبال قهرمانی لیگ دسته اول باشگاه های کشور با رقابت ۱۸ تیم حاضر در این دوره برای کسب 
دو سهمیه صعود به لیگ برتر سال آینده برگزار می شود، در حالی که تیم رعد پدافند هوایی قم نیز در گروه دوم مرحله مقدماتی این 
پیکارها حضور دارد. این در حالی است که سازمان لیگ فدراسیون والیبال امسال بیست و نهمین دوره مسابقات لیگ دسته اول 
باشگاه های کشور را با عنوان جام سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی برگزار می کند و دیدارهای مرحله نخست در شهرهای مشهد 
و اردبیل به انجام رسید و قمی ها در شمال غرب ایران این مرحله را سپری کردند. در گروه نخست از مرحله مقدماتی این مسابقات 
تیم های شهرداری جوان ارومیه، مس رفسنجان، سرو قامتان همدان، مقاومت بسیج، ملوان تهران، مجتمع فولاد خراسان، اشتاد 
سازه مشهد، تخت جمشید مرودشت و هوادار تهران با یکدیگر رقابت می کنند تا صعود کننده های این گروه مشخص شوند. اما تیم 
رعد پدافند هوایی قم یکی از تیم های حاضر در گروه دوم مقدماتی است و برای عبور از این مرحله به مصاف تیم های سامسونگ 
جویبار، عقاب ملل اردبیل، پاس گرگان، صنایع اردکان، ایرانشید چالوس، خوش سیمای آمل، مرحوم باقرزاده و اسپرت هوشیار 
تبریز رفت ولی در این مرحله عملکرد موفقی نداشت. با پایان دیدارهای مرحله نخست در گروه دوم مقدماتی، تیم پاس گرگان با ۱۴ 
امتیاز صدرنشین شد، عقاب ملل اردبیل با ۱۰ امتیاز در رده دوم ایستاد و تیم های ۹ امتیازی باقرزاده و صنایع اردکان سوم و چهارم 
شدند، ایرانشید چالوس و سامسونگ جویبار نیز با امتیاز مشابه پنج در رده های پنجم و ششم جای گرفتند. اما تیم رعد پدافند 
هوایی قم با یک برد، چهار باخت و چهار امتیاز در رده هفتم جدول رده بندی گروه دوم مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ دسته اول 
والیبال مردان ایران قرار گرفت و تیم های خوش سیمای آمل و اسپرت هوشیار تبریز به ترتیب با سه و یک امتیاز رده های هشتم و نهم 
این گروه را از آن خود کردند. تنها پیروزی تیم هندبال رعد پدافند هوایی قم در مرحله نخست این پیکارها برابر تیم اسپرت هوشیار 

تبریز و با نتیجه سه بر یک به دست آمد اما نماینده قم در سایر بازی ها مقابل حریفان خود شکست خورد.

رئیس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم از موفقیت بانوان و دختران رزمی کار قم در کسب پنج 
مدال از مسابقات مجازی ووینام قهرمانی کشور خبر داد.

علی یزدی اظهار کرد: فعالیت رشته ها و سبک های زیر مجموعه هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم 
همانند به دلیل اینکه از نظر ستاد مقابله با کرونا جزو رشته های پربرخورد محسوب می شود برای پیشگیری از 

اشاعه و ابتلا به ویروس کرونا همچنان تعطیل است.
وی ادامه داد: در واقع از اسفند ماه سال ۱3۹۸ تا کنون هیچ گونه مجوزی برای فعالیت رشته های رزمی صادر 
نشده و عملا تمامی باشگاه ها و اماکن اختصاصی این رشته ها مجوز فعالیت ندارند، فدراسیون نیز تمامی 
رقابت های پیش بینی شده در تقویم سال جاری را لغو کرده و در سطح استان نیز امکان برگزاری هیچ  رویدادی 
را نداریم. رئیس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم افزود: با این حال ورزشکاران پرتوان رزمی از 
ظرفیتی همچون فضای مجازی و از موقعیت های مختلف همچون منزل و فضاهای باز برای حفظ آمادگی 
جسمانی خود استفاده کرده و با شرکت در مسابقات آنلاین و آفلاین برای این هیات و جامعه ورزش قم افتخار 
کسب می کنند. وی در ادامه به توفیق ورزشکاران رزمی قم در کسب پنج مدال از رقابت های کشوری اشاره 
و عنوان کرد: کسب این تعداد مدال طلا شامل سه نشان ارزشمند طلا و دو برنز حاصل حضور موفق بانوان 

و دختران رزمی کار هیات انجمن های ورزش های رزمی قم در مسابقات افلاین ووینام قهرمانی ایران است.
یزدی یاد آور شد: مسابقات قهرمانی ووینام کشور به شکل مجازی و زیر نظر کمیته ووینام فدراسیون انجمن های 
ورزش های رزمی ایران برگزار شد و مدال های طلا توسط خانم ها مریم داور پناه، ساره اکبری و جمیله حسینی 
به دست آمد، ضمن اینکه طاهره شاه بداغی و زهرا مرتضوی با ایستادن روی سکوی سوم صاحب نشان برنز 

شدند

در دیدارهای مرحله نخست از دور مقدماتی ؛

قعرنشینی رعد پدافند هوایی قم در والیبال ایران
رئیس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

دختران رزمی کار قم از ووینام ایران 5 مدال گرفتند

مربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان گفت: نتایج رقابتهای 
انتخابی تیم ملی با وجود لغو مسابقات جهانی صربستان، 

همچنان برای رویدادهای آتی مهم و تأثیرگذار خواهد بود.
عباس حاج کناری که به تازگی از دوران قرنطینه به دلیل 
ابتلاء به کرونا خارج شده گفت: پس از مثبت شدن تست 
کرونا که گویا خارج از اردو به آن مبتلا شده بودم، به سرعت 
وارد مرحله درمان شدم. خوشبختانه چون ریه من درگیر 
نشده بود، با قرنطینه خانگی و استفاده از داروهای تجویز 
با  است  مدتی  و  پرداختم  درمان  به  پزشک  سوی  از  شده 
توجه به نتیجه منفی تست، روند عادی زندگی و کار را ادامه 

می دهم.

نتایج  بحث  و  جهانی  رقابتهای  لغو  خصوص  در  وی 
مسابقات انتخابی تیم ملی برای حضور در این مسابقات 
گفت: اینکه بگوئیم با لغو رقابتهای جهانی، نتایج مسابقات 
انتخابی و تلاش آزادکاران هم منتفی شده، صحیح و منطقی 
نیست. مطمئناً نتایج رقابتهای انتخابی برای ارنج ترکیب تیم 
ملی در رویدادهای آتی و پیش رو تأثیرگذار خواهد بود. ما 
هنوز پیکارهای قهرمانی آسیا و مسابقات گزینشی المپیک 
را پیش رو داریم و آزادکاران مدعی همچنان باید برای حضور 

در تیم ملی امیدوار و باانگیزه باشند.
انتخاب  البته بحث  افزود:  قهرمان اسبق کشتی جهان 
ترکیب تیم ملی برای حضور در المپیک توکیو کاملًا متفاوت 

است، چراکه ما هنوز سه سهمیه باقیمانده المپیک را کسب 
نکردیم و باید ابتدا به این هدف دست یابیم و سپس برای 
ارنج تیم ملی برای المپیک اقدام کنیم. هر چند که کادر 
تمامی  بلندمدت خود  برنامه های  تدوین  با  تیم ملی  فنی 
جوانب امر را در نظر دارد و مطمئن باشید بهترین تصمیم در 

این خصوص اتخاذ خواهد شد.
حاج کناری در پایان خاطر نشان کرد: یکی از مهمترین 
دستاوردهای برگزاری رقابتهای انتخابی این بود که به ما 
نشان داد مدعیان تیم ملی در چه وضعیت و شرایطی قرار 
ماهه  تعطیلی ۹  باعث  کرونا  ویروس  شیوع  چراکه  دارند. 
تمامی رویدادها و تمرینات گروهی و مطلوب بچه ها شده بود 

و کادر فنی اطلاع دقیقی از وضعیت تمامی بچه ها نداشت. 
خوشبختانه پیکارهای انتخابی نشان داد کجای کار هستیم 
و از این پس باید روی چه مواردی برای تقویت توان تیمی 

برنامه ریزی و تلاش کنیم.

مربی تیم ملی کشتی آزاد:

نتایج انتخابی کشتی در رویدادهای آتی تأثیرگذار خواهد بود

تیم فوتبال پرسپولیس با کمترین گل خورده و کمترین 
گل زده در لیگ برتر ایران به فکر قهرمانی در آسیاست 
اما برای رسیدن به این مهم یک نگرانی بزرگ ذهن یحیی 
گل محمدی را درگیر کرده است. تیم فوتبال پرسپولیس در 
حالی خود را برای دیدار نهایی لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا 
آماده می کند که در سه بازی نخست خود در لیگ برتر ایران 
آمار خوبی در خط حمله نداشته است. سرخپوشان پس از 
باخت در جام حذفی فصل گذشته، تغییرات زیادی را در 
لیست بازیکنان خود برای حضور در لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ 
و بیستمین دوره لیگ برتر داشته اند که نتایج درخشانی را 

برای این تیم به همراه داشته است.
آمار جذاب برای اطمینان به لک

حامد لک پس از پیوستن به پرسپولیس در نقل و انتقالات 
تابستانی تبدیل به دروازه بان اول سرخپوشان شد. او در ۱۰ 
دیدار گذشته پرسپولیس عملکردی تحسین برانگیز داشت 
تا تنها دو گل از روی نقطه پنالتی از حریفان آسیایی خود 
دریافت کند. آماری که او را تبدیل به بهترین دروازه بان 
منطقه غرب آسیا در نظرسنجی AFC کرد. لک که هیچ 
گلی را در جریان مسابقه از تیم ها دریافت نکرده است در 
مجموع، ۱۶ مهار مطمئن داشته است تا نشان دهد برای 
مصاف های تک به تک با مهاجمان حریف و شوت های آنها 

کاملًا آماده است.
حل نگرانی برای خط دفاعی پرهیاهو

شجاع خلیل زاده قبل از ترک پرسپولیس تاثیر بسزایی 
به  او  ترانسفر  داشت.  آسیا  در  لک  های  شیت  کلین  در 
الریان قطر باعث شد تا سرخ ها در آخرین روزهای نقل و 
انتقالاتی دنبال جانشین مناسب برای او بگردند اما گزینه 
و  تا زوج سیدجلال حسینی  مناسب یحیی جذب نشد 
محمدحسین کنعانی زادگان در قلب دفاع این تیم قرار 
بگیرند. عملکردی که خیال هواداران پرسپولیس را راحت 
کرده تا با وجود صحبت از پا به سن گذاشتن سیدجلال 
همچنان از او به عنوان سد مستحکم دفاعی این تیم یاد 

شود.
کمترین گلزنی برای تکرار قهرمانی

محرومیت عیسی آل کثیر از سوی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا باعث شد تا مهدی عبدی به عنوان جانشین او در خط 
حمله این تیم بازی کند. عبدی در سه دیداری که برای 
پرسپولیس در ترکیب اصلی به میدان رفته گلی نزده است. 
مهاجم جوان سرخپوشان که با گلزنی خود در نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان آسیا تاثیر زیادی در فینالیست شدن تیمش 
قبولی  قابل  عملکرد  کشور  باشگاهی  فوتبال  در  داشت 
نداشته است تا او را تبدیل به بازیکن مطمئن یحیی در خط 

حمله پرسپولیس کند. بردهای اقتصادی پرسپولیس در 
دیدارهای اخیر این تیم باعث صعود سرخ ها به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا شد تا این تیم به لطف عملکرد درخشان 
مدافعان خود با کمترین گل های زده به شیرین ترین نتایج 
در آسیا برسد اما در فاصله سه هفته مانده به بازی فینال 
گل  تا  می کند  نرم  پنجه  و  دست  خود  گلزنی  مشکل  با 
نخوردن های این تیم برای کسب موفقیت کافی نباشد. 

قهرمان چهار دوره متوالی لیگ برتر تاکنون نتوانسته است 
خیال هواداران خود را در خط حمله راحت کند تا کادر فنی 
این تیم به فکر تغییر در بازیکنان اصلی خود برای حل این 
مشکل باشد. باید دید نسخه گل محمدی برای برطرف 
پر بودن  او که به دلیل  کردن این دغدغه بزرگ چیست. 
فهرست بازیکنانش نمی تواند بازیکن جدیدی جذب کند، 

باید از همین داشته ها برای حل مشکلش استفاده کند.

نسخه یحیی برای شفای سرخ ها؛

آچمز پرسپولیس با گل های نخورده و نزده
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مسیرصنعت هسته ای ایران مشخص، شفاف وصلح آمیز ؛

عزمی که با »ترور« نمی  شکند

ترور »شهید محسن فخری زاده« مدیر و دانشمند برجسته صنعت دفاعی کشور، 
اگرچه تلخ و دردناک است، اما هرگز خللی در مسیر در راه علمی دانشمندان 

صنعت هسته ای ایران، ایجاد نخواهد کرد.
شهادت »رئیس سازمان پژوهش و نوآوری« وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح اقدام مذبوحانه دیگری در جهت ضربه زدن به مسیر نظام جمهوری اسلامی 
ایران در راه پیشرفت در فناوری های صلح آمیز هسته ای است. راهی که با وجود 
شهادت شهید »محسن فخری زاده« این مدیر و خدمتگزار عرصه علمی، پژوهشی و 
دفاعی کشور همچنان ادامه خواهد داشت. از زمانی که جمهوری اسلامی ایران در 
راه استقلال و دستیابی به صنعت صلح آمیز هسته ای قدم گذاشته است، دشمنان 
ایران تلاش های فراوانی برای ایجاد مانع در این راه کرده اند. تحریم های یکجانبه و 
غیرقانونی، یکی از این اقدامات بوده است. اما اقدام دیگر دشمنان ایران، دست 
زدن به ترور، بمب گذاری و حملات سایبری علیه صنعت هسته ای ایران بوده است. 
ترور شهیدان »مجید شهریاری«، »مسعود علی محمدی«، »داریوش رضایی نژاد«، 
»مصطفی احمدی روشن« و »رضا قشقایی«، از جمله اقداماتی بود که از سوی 
تا امکان اختلال در پیشرفت صنعت هسته ای ایران  دشمنان ایران انجام شد 
ممکن شود. علاوه بر این، هدف دیگر از این ترورها، القای حس نا امنی و ترس 
در میان آحاد جامعه ایران بوده است. روشی که دشمنان نظام جمهوری اسلامی 
ایران، از دوره اوج ترورهای سیاسی و امنیتی در دهه ی ۱3۶۰ در پیش گرفتند 
و به نظر می رسد همچنان با همکاری رژیم های جعلی و دولت های متخاصم، 
در تلاش هستند تا این راه را دنبال کنند. تنها دانشمندان هسته ای ما قربانی 
چنین اقداماتی نبوده اند. شهادت سردار شهید سپهبد »قاسم سلیمانی« و شهید 
»ابومهدی المهندس« نشان از آن دارد که ترور چهره های رسمی نظامی و امنیتی 
کشور نیز در دستور کار دشمنان کشور قرار دارد و برای آنان تفاوتی نمی کند که برای 
انجام چنین ترورهایی، با واکنش های بین المللی و جهانی مواجه شوند و به صورت 
رسمی به نقض تمامیت ارضی دیگر کشورها برای انجام چنین ترورهایی اعتراف 
کنند.  گروه های تروریستی وابسته به دشمنان نظام، برای انجام این ترورها هیچ 
خط قرمزی نداشته اند. آنان در این عملیات ها از هر شیوه ممکن استفاده کرده اند و 
هنگام انجام این اقدامات، علاوه بر دانشمندان و مدیران صنعت هسته ای و دفاعی 
کشور، زنان و کودکان نیز هدف قرار گرفته اند و مجروح یا شهید شده اند. صد البته 
که پیش از این نیز رژیم اشغالگر قدس و دولت های آمریکا، برای ایجاد ممانعت در 
برنامه های هسته ای برخی دیگر از کشورها نیز از شیوه ترور و حملات هدفمند 
بهره  برده اند. همچنین رژیم صهیونیستی برخی از فرماندهان جریان مقاومت را در 
کشورهای مختلف هدف حملات تروریستی خود قرار داده بود. در آخرین اقدام از 
این دست نیز به نظر می رسد دشمنان ایران برای ایجاد اختلال در مسیر پیشرفت 
و امنیت کشور، دست به ترور یکی از مدیران برجسته و توامند صنعت دفاعی کشور 
زده اند. شهید فخری زاده در طول دوره مدیریتی خود برای دستیابی دستاوردهای 
مختلف دفاعی و علمی در کشور، تلاش های بسیاری کرده بود. بطور مثال تولید 
درمان  برای  واکسن  تولید  برای  کرونا، تلاش  ویروس  ویژه تشخیص  کیت های 
این بیماری، بکارگیری لیزر در پدافند هوایی یا کشف و شناسایی هواپیماهای 
متجاوز از طرقی غیر از رادار از جمله دستاوردهایی بودند که با نظارت و هدایت 
این شهید بزرگوار در مجموعه صنایع دفاعی کشور یا به بهره برداری رسیده اند و 
یا در حال تکمیل هستند. مسئله این است که سلاح ترور و ارعاب، تلاش برای 
ایجاد اختلال و فشار تحریم و تهدید نظامی، هرگز نتوانسته  است خللی در اراده 
و انگیزه دانشمندان هسته ای، متخصصان صنایع دفاعی و آحاد ملت ایران وارد 
کند. مسیر پیشروی صنعت هسته ای ایران، مسیری مشخص، شفاف و صد البته 
صلح آمیز است و مسئولان، مدیران، دانشمندان و فعالان صنایع دفاعی و هسته ای 
کشور، بدون توجه به تهدیدات و فشارهای وارد شده برای مسدودسازی از سوی 
دشمنان کشور، به راه خود ادامه خواهند داد. همانطور که پیش از این نیز اقدامات 
خصمانه قبلی دولت ها و رژیم های متخاصم بی نتیجه مانده است، امروز نیز ملت 
ایران همچنان خواستار تداوم مسیر پیش رو است و فعالیت های علمی و تحقیقاتی 
در کشور، با چنین اقداماتی، پایان نخواهد یافت. در عین حال، نظام جمهوری 
اسلامی، همانطور که مسئولان امنیتی، نظامی و دولتی به صورتی یکصدا و 
هماهنگ اعلام کردند، در زمان و مکان مقتضی، پاسخ قاطعی به چنین اقدامات 

خواهند داد. پاسخ هایی که قطعاً »کوبنده« و »سخت« خواهد بود.

عملیات تروریستی عصر جمعه و شهادت شهید فخری زاده نشان داد که 
را هدف قرار  ایران  بلکه موجودیت  نه جریان و جناح خاص،  ایران  دشمنان 
داده اند و جریان ها و گروه های سیاسی هم باید برای مقابله با چنین دشمنی در 

یک صف قرار گرفته و اتحاد و انسجام خود را بیش از پیش نشان دهند.
به خودروی  با حمله  دماوند،  آبسرد  در  تروریستی  عناصر  روز جمعه  عصر 
»محسن فخری زاده« رییس سازمان پژوهش و نوآوری  وزارت دفاع، ایشان را ترور 
و به شهادت رساندند. به گفته وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در جریان 
این حمله تروریستی ابتدا خودرو حامل فخری زاده مورد حمله و تیراندازی 
واقع شده و بعد یک خودرو نیسان در ۱۵ متری وی منفجر می شود. در اثر این 
تیراندازی ها و انفجار فخری زاده به شدت مجروح و به بیمارستان منتقل می شود 
ولی با توجه به شدت جراحات وارده در بیمارستان به شهادت می رسد. محسن 
فخری زاده نامی آشنا در صنعت دفاعی ایران بود و انعکاس گسترده خبر ترور 
و شهادت وی در جهان نشان از بزرگی هدف و نام وی دارد. رسانه های خبری 
رسمی و غیررسمی به فاصله اندکی از اعلام خبر ترور وی گمانه زنی ها درباره 
مسوول یا مسوولان این اقدام تروریستی را آغاز کردند و بررسی های رسانه ای 
نشان داد که شهید فخری زاده از مدت ها پیش به عنوان هدف موساد مورد توجه 
قرار داشته است. ترور ناجوانمردانه شهید فخری زاده در شرایط کنونی و به راه 
افتادن کارناوال حمله به دولت و برجام به بهانه این اقدام، می تواند همان هدف 
سازمان های تروریستی از ترور دانشمند هسته ای ایران باشد برای فرار از چنین 
تله ای بیش از هر زمان دیگری کشور نیازمند حفظ آرامش و بررسی همه جانبه 

موضوع و آسیب شناسی آن برای جلوگیری از تکرار حوادث مشابه است.
واکنش های داخلی و خارجی به ترور شهید فخری زاده

ساعاتی پس از تایید خبر ترور این دانشمند ایرانی، واکنش های داخلی و 
خارجی در کنار تحلیل های متنوعی در رسانه ها منتشر شد. مسوولان، نهادها و 
مقامات لشگری و کشور در پیام های جداگانه ای نسبت به این اقدام غیرانسانی 
واکنش نشان دادند. »محمدجواد ظریف« وزیر امورخارجه در صفحه توییتر خود 
از نشانه های جدی نقش رژیم صهیونیستی سخن گفت و از اروپا خواست تا 
استانداردهای دوگانه شرم آور خود را پایان دهند و این اقدام تروریستی دولتی 
را محکوم کنند. ظریف در صفحه اینستاگرام خود هم تاکید کرد: »ما شیشه 
عطریم، بگویید به سنگ«. »اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری 
این اقدام کوردلانه غیرانسانی را محکوم به شکست دانست و تاکید کرد: »در 
به پیشرفت و توسعه در حوزه های  ایران در دستیابی  عزم جدی ملت بزرگ 
دفاعی خللی وارد نخواهد شد.«حجت الاسلام »ابراهیم رییسی« رییس قوه 
قضائیه هم در پیام تسلیت خود تصریح کرد: »اکنون شهادت او قطعا رونق 
بیشتری به دستاوردهای علمی کشور خواهد بخشید.« »محمدباقر قالیباف« 
رییس مجلس هم تاکید کرد: »اقدامات ناجوانمردانه و خارج از چارچوب های 

انسانی و معیارهای بین المللی دشمنان کوردل مردم ایران، هیچ حاصلی برای 
آنها نخواهد داشت. »محمود واعظی« رییس دفتر رییس جمهوری تاکید کرد: 
»عاملان حرکت مزورانه ترور شهید فخری زاده پاسخ کوبنده دریافت میکنند.« 
»محمود علوی« وزیر اطلاعات در پیامی از آغاز شناسایی و برخورد با عوامل این 
ترور خبر داد. سردار »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران از قطعیت 
در مجازات عاملان این جنایت سخن گفت. بسیاری از شخصیت های سیاسی 
و مقامات کنونی و پیشین، سفرا، چهره های حزبی و فعالان سیاسی هم نسبت 
به این اقدام غیرانسانی واکنش نشان داده و آن را محکوم کردند. گره خوردن نام 
محسن فخری زاده به صنعت دفاعی و هسته ای کشور سبب شد که ترور وی به 
صدر خبرهای رسانه های جهان راه یابد و واکنش مقامات برخی از این کشورها 
را در پی داشته باشد. جبهه خلق برای آزادی فلسطین و انصارالله یمن ضمن 
تسلیت شهادت دانشمند ایرانی این اقدام را محکوم کردند. »کارل بیلت« رییس 
اندیشکده شورای روابط خارجی اروپا در واکنش به ترور دانشمند هسته ای ایران 
این ترور هدفمند را بخشی از اقدام ها برای جلوگیری از بازگشت دولت جدید 
آمریکا به توافق هسته ای دانست. رسانه های آمریکایی، انگلیسی و روسی و 
عربی این ترور را با جزییات کامل در خبرهای گوناگون پوشش داده و تحلیل 
کردند. نیویورک تایمز به نقل از سه مقام اطلاعاتی اعلام کرد رژیم صهیونیستی 
در پشت ترور محسن فخری زاده قرار دارد. برخی خبرهای غیررسمی هم مطلب 
منتشر شده در کانال تلگرامی »بنیامین نتایاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
درباره رویدادهای تنش آلود پیش رو را مرتبط با ترور شهید فخری زاده دانستند. 
با وجود انتشار این خبرها اما تل آویو و پنتاگون تا لحظه تنظیم این گزارش 
نشان  ایران  ای  دفاعی-هسته  دانشمند  ترور  غیرانسانی  اقدام  به  واکنشی 
نداده اند اما »دونالد ترامپ« رییس جمهوری آمریکا ترامپ ساعتی پس از انتشار 
خبر ترور توئیت یوسی ملمان یک خبرنگار صهیونیستی در مورد شهادت وی را 
بازنشر کرد. ملمان در این پیام نوشته بود: طبق گزارش های انتشار یافته در ایران 
فخری زاده در دماوند شرق تهران ترور شده است. وی در ادامه مدعی شد که 

وی رییس برنامه نظامی مخفی ایران و چندین سال هدف موساد بوده است.  
اتهام زنی، جهلی که دشمن روی آن حساب می کند

دردناکی ترور شهید فخری زاده با مقصریابی های عجیب برخی در فضای 
رسانه ای رسمی و غیررسمی تلخ تر و دردناک تر شد آن زمان که گروهی به 
سرعت، انگشت اتهام خود را به سوی دولت وزارت خارجه و برجام نشانه رفتند. 
برخی توییت های فضای مجازی حتی از سوی مسوولان رسمی، نشان از بهانه 
جویی تازه علیه دولت و رییس جمهوری داشت. برخی ریشه های این ترور کور 
را در مذاکره دانستند و برخی اقدامات رییس جمهوری به عنوان رییس شورای 
عالی امنیت ملی را زمینه ساز این اقدام ارزیابی کردند. توییت های سیاسی و 
جناحی این بار به بهانه ترور ناجوانمردانه یکی از بهترین دانشمندان ایران 

در حالی از سوی گروهی از رقبای سیاسی و به فاصله اندکی آغاز شد که این 
نخستین بار و در دولت دوازدهم نیست که دانشمندان هسته ای ایران هدف 
ترورهای کور سازمان های تروریستی و رژیم صهیونیستی قرار می گیرند. شهیدان 
»مجید شهریاری« ۸ آذر ۱3۸۹، »مصطفی احمدی روشن« ۲۱ دی ۱3۹۰، 
»مسعود علی محمدی« ۲۲ دی ۱3۸۸، »داریوش رضایی نژاد« ۱ مرداد ۱3۹۰ 
از دانشمندان هسته ای کشور بودند که توسط عوامل تروریستی به شهادت 
رسیدند. سال های ترور دوران مسوولیت دولت های دهم است. سال هایی که 
هیچ مذاکره جدی میان ایران و غرب در جریان نبود، برجامی امضا نشده بود و 
حتی قطعنامه های الزام آور شورای امنیت سازمان ملل متحد هم مورد تمسخر 
مسوولان وقت قرار می گرفت و بیشترین و تندترین شعارها علیه غرب داده می 
شد. با این همه اما چندین نفر از دانشمندان حوزه دفاعی و هسته ای ایران 
هدف ترورهای کور تروریست ها قرار گرفتند. برای گره زنندگان هر رویدادی 
در کشور به زلف مذاکره و برجام و دولت، بهتر است این گزاره بدیهی را یادآور 
شد که دشمن صهیونیست و منافقان در راستای نابودی کشور میان دولت ها و 
روسای جمهور و تاکتیک های مختلف تفاوتی نمی گذارند و در هر زمان و مکانی 
در پی تضعیف ایران هستند. چنین ربط دادن بی منطق رویدادها با مفاهیم در 
خوشبینانه ترین حالت نشان دهنده جهلی است که دشمن بر روی آن حساب 
ویژه ای باز کرده است. واقعیت این است که نگاه جناحی و گروهی به مسائل 
مختلف باعث نادیده گرفتن اقدامات خصمانه دشمن می شود اینکه دانشمندان 
هسته ای در مقاطع مختلف به دست عوامل صهیونیستی به شهادت رسیده 
اند نشان می دهد که  برای دشمن اصولگرا و اصلاح طلب چپ و راست و یا 
هر جریان دیگری موضوعیت ندارد کما اینکه بارها از زبان دشمنان ایران مطرح 
شده آنها اساسا با موجودیتی به نام ایران مخالف هستند و  از هیچ اقدامی برای 
ضربه زدن به آن خودداری نمی کنند بنابراین بهتر است جریانات سیاسی و 
گروهی برای یک بار هم که شده نگاه های جناحی را کنار بگذارند و به همفکری 

با یکدیگر به فکر آسیب شناسی این اتفاقات بیفتند.
اهداف ناپیدای ترور شهید فخری زاده

که  می دهد  نشان  روشن،  فخری  شهید  ناجوانمردانه  ترور  زمان  انتخاب   
دشمنان همیشگی جمهوری اسلامی بیش از هر زمان دیگری نگران رویدادهای 
احتمالی آینده هستند. کنار هم قرار دادن برخی رویدادهای هفته های اخیر 
پازلی را به دست می دهد که طرح احتمالی آن همان اهداف ناپیدای اقدام 
تروریستی علیه دانشمند ایرانی است. دونالد ترامپ به عنوان پشتیبان اصلی 
رژیم صهیونیستی و برخی حاشیه نشین های خلیج فارس تا دو ماه آینده کاخ 
سفید را در حالی ترک خواهد کرد که جانشین وی تاکنون از تمام برنامه های وی 
ابراز برائت کرده است. یکی از مهم ترین این برنامه ها پیشبرد طرحی موسوم به 
معامله قرن از یک سو و ایجاد رابطه بین کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی از 
سوی دیگر بود. طرح دیگر پر ساختن زرادخانه های تسلیحاتی کشورهای منطقه 
به بهانه ایران هراسی بود که با رفتن وی از کاخ سفید آینده روشن و مشخصی 
برای آن ها قابل تصور نیست. موضع جوبایدن رییس جمهوری منتخب آمریکا 
درباره ایران و برجام با دونالد ترامپ متفاوت است گرچه نمی توان آن را تفاوت 
ماهوی و ماهیتی دانست.  در صورت بازگشت دوباره بایدن به برجام و پایان 
احتمالی تحریم ها، ایران می تواند از دام های تروریسم اقتصادی خود را رها کند 
و سناریوهای ایران هراسانه تل آویو چندان خریداری در منطقه نخواهد داشت. 
با چنین توصیفاتی پشیمان ساختن هر یک از طرفین در ایران و آمریکا برای 
بازگشت دوباره به برجام می تواند بار دیگر ایران را دام تحریم بازگرداند. برای این 
پشیمان سازی هم ایجاد بحران هایی از جنس ترور، از سوی سازمان ها و دولت 
های تروریست مسبوق به سابقه است. دیپلماسی متحمل میان تهران-واشنگتن 
کابوس بسیاری در منطقه است که برای رهایی از آن دست به هر جنایتی می 
زنند. کما اینکه جان برنان رییس پیشین سیا و برخی از چهره های اروپایی 
وآمریکایی تاکید کرده اند که این اقدام تروریستی با هدف جلوگیری از شکل 
گیری هرگونه دیپلماسی  اجرا شده است. در این میان ناکام کاخ سفید که آرزوی 
آوردن ایران به پای میز مذاکره را از بین رفته می بینید برای ایجاد جنجالی تازه 
لحظه شماری می کند به گونه ای که شماری از تحلیلگران ترور دانشمند عرصه 
دفاعی ایران را با چراغ سبز دولت دونالد ترامپ و به منظور ایجاد تنش در منطقه 
و قرار دادن دولت بعدی در کار انجام شده تحلیل می کنند. با چنین توصیفاتی 
حفظ خویشتنداری و آرامش، تصمیم گیری بر اساس منافع ملی و آگاهی کامل 
از پشت صحنه و انگیزه چنین اقدام ضد انسانی در حال حاضر ضروری تر از 
همیشه به نظر می رسد. شاید به همین دلیل است که »حسام الدین آشنا« در 
پیام توییتری پنج اصل راهبردی برای آینده نبرد را اینگونه معرفی کرده است: 
»۱.تمرکز بیش از پیش بر شبکه های پیچیده نفاق و نفوذ، ۲. فرماندهی یکپارچه 
اطلاعاتی و امنیتی، 3.هم افزاییِ توانایی ها به جای رقابت های کم حاصل، ۴. 
بازسازی توان نفوذگری علیه دشمن صهیونیستی، ۵. به روز رسانی شیوه ها و 

فناوری های مواجهه با نسل جدید منافقین.

واکنش های داخلی و خارجی به ترور شهید فخری زاده؛

اهداف پیدا و پنهان ترور شهید فخری زاده

 رییس سابق سازمان انرژی اتمی، هدف ترورهای دشمن و  حذف فیزیکی 
دانشمندان کشورمان را ایجاد رعب و وحشت در جامعه علمی کشور توصیف کرد 
و یادآور شد: دشمن می خواست به وسیله این ترورها سبب شود که دانشمندان 
تحقیقات  وارد  و متخصصان کشور  نکنند  در موضوعات هسته ای همکاری 

استراتژیک نشوند.
»فریدون عباسی« روز شنبه در گفت و گو با ایرنا گفت: شهید فخری زاده از 
دانشمندان هسته ای کشور بود و از آنجا که علوم هسته ای یک رشته چند منظوره 
است افرادی که در این رشته وارد می شوند در جاهای مختلف می توانند فعالیت 
کنند. او در زمینه لیزر،  الکترونیک و مسائل رادار مدیریت بخش علمی را برعهده 
داشت و معاون وزیر دفاع و بیشتر از ۲۰ سال رییس سازمان پژوهش و نوآوری بود 

که با اداره خوب این نهاد سبب قوام و استمرار کار شد.
رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: شهید فخری زاده 
به دلیل توانمندی هایی که در حوزه زیست فناوری، بخش پژوهش و نوآوری 
وزارت دفاع داشت در پی تولید واکسن کرونا بود. او تولید کیت های تشخیص 

کرونا و تولید واکسن را آغاز کرده بود و تا حد خوبی این موضوع را پیش برد.
عباسی یادآور شد: ترور این شهید به دلیل سابقه ای بود که در مسائل هسته ای 
داشت. زیرا او مدارج کارشناسی،  کارشناسی ارشد و دکتری خود را در موضوع 
هسته ای دنبال کردند و در مقطع دکتری نیز من استاد راهنمای او بودم و نزدیک 

به 33 سال در کنار یکدیگر کار کردیم.
وی با اشاره به سابقه تحریم شهید فخری زاده از سال ۱3۸۵ به این سو یادآور 
شد: در قطعنامه ۱۷۴۷ اسم این شهید، من و بعضی دیگر به عنوان افرادی که در 
زمینه هسته ای فعال هستند، به میان آمد و به طور آشکار سازمانهای جاسوسی 
در سال ۸۸ تیمی برای ترور فخری زاده فرستاده بودند. یعنی قرار بود 3 نفر ترور 
شوند که یک نفر آنها شهید فخری زاده بود. اما آن ترور ناموفق شد و او تحت حفظ 

بودند و در جامعه هم حاضر می شدند.
رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: دشمن سال ها 
کار موفق  این  در  وقتی  بود.  ریزی کرده  برنامه  زاده  ترور شهید فخری  برای 
نشد، سراغ شهید علی محمدی، من و شهید شهریاری آمد تا در چنین روزی- 
هشتم آذرماه ۱۰ سال پیش- ترور مجید شهریاری انجام شود و بعد از آن ترور 
داریوش رضایی نژاد انجام شد که از همکاران شهید فخری زاده بود که در زمینه 

الکترونیک قدرت کار می کرد.
عباسی ادامه داد: بنابراین  این خط ترور سال ها ادامه داشته تا اینکه دشمن 
پس از سال ها تلاش سرانجام روز گذشته - جمعه هفتم آذرماه- توانست این 
هدف را عملیاتیکند. ولی فعالیت هسته ای جمهوری اسلامی ایران ادامه خواهد 

یافت و چیزی خاموش نمی شود.

وی اظهار داشت: ترور شهید فخری زاده قرار بود از سال ها قبل از سوی دشمن 
انجام شود و از آنجا که حضور و تردد این شهید در منطقه آبسرد دماوند در برخی 
ایام تعطیل محرز شده بود، دشمن این موضوع را شناسایی کرده و با اقدامات 
مختلف مانند انفجار و تیراندازی در چند محور حتی محافظان او را درگیر و 

متاسفانه این شهید را ترور کرد.
حذف  صهیونیست ها  هدف  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده 
دانشمندان هسته ای کشور از ساختار جمهوری اسلامی است و چنین اتفاقاتی 
مقدمه ای بر فشار روانی بر مردم از سوی دشمن است تا ایران به خواسته آنها تن 

در دهد.
رییس سابق سازمان انرژی اتمی با تاکید بر اینکه هدف ترورهای دشمن حتی 
در سال ۸۷ و ۸۹   حذف فیزیکی دانشمندان و ایجاد رعب و وحشت در جامعه 

علمی کشور بود، یادآور شد: دشمن می خواست به وسیله ترور سبب شود که 
دانشمندان در موضوعات هسته ای همکاری نکنند و متخصصان کشور وارد 

تحقیقات استراتژیک نشوند.
عباسی با اشاره به اینکه حتی ترور شهید احمدی روشن و رضایی نژاد با هدف 
باز کردن دایره ترور بود،  گفت: این ترورها و حذف فیزیکی دانشمندان علاوه 
بر دلایلی که گفته شد با هدف آماده سازی کشور برای مذاکره بود. هرچند 
من و شهید فخری زاده از حوادث تروریستی سال ۸۹ زنده ماندیم و همکاری 
مشترک ما در صنعت هسته ای کشور و در بخش های لیزر، صوتیات،  هسته ای و 
بخش های دیگر ادامه یافت و خوشبختانه کارهای ناتمام شهید علی محمدی و 

شهید شهریاری را در زمان کوتاهی به ثمر رساندیم.
رییس کمیسیون انرژی مجلس با تاکید بر اینکه همکاری مشترک ما سبب 

پرورش شاگردان خوبی برای کشور شده است، عنوان کرد: سیستم هسته ای 
کشور متوقف نمی شود و منطق علمی خود را با قوت پیش خواهد برد.

وی با تاکید بر لزوم حراست و حفاظت بیشتر از دانشمندان کشورمان گفت: 
نیروهای امنیتی کشور توانایی حفاظت و حراست لازم را دارند ولی پشتیبانی از 
دانشمندان هسته ای باید تقویت شود. البته مشکلات مالی و حوادث طبیعی که 
مانند سیل و زلزله سبب می شود بودجه ای برای حفاظت از دانشمندان هسته ای 
کشور اختصاص داده نشود و  بهتر است در ردیف بودجه ۱۴۰۰ اقدامات لازم در 

این زمینه دیده شود.
عباسی یادآور شد: وقتی دشمن علیه جمهوری اسلامی برنامه دارد،  اگر ما 
اقدامات بازدارنده انجام ندهیم، آنها علیه ما اقدام خواهند کرد. بنابراین نباید 
زندگی را بر متخصصان کشور سخت کرد. در این شرایط بهترین کار حمایت 
از اقدامات شهید فخری زاده است و مجلس باید بودجه خاص برای سازمان 
پژوهش و نوآوری وزارت دفاع اختصاص دهد تا این تشکیلات و کارهایی که 

فخری زاده به خاطر آنها شهید شد،   ابتر نماند.
وی ادامه داد: علاوه بر پشتیبانی علمی و مالی، باید ماموریت ها بیشتری به 
این تشکیلات داده شود و مسوولان مربوطه نیز این کار را ادامه دهند. البته لازمه 
این کار این است که رییس محترم سازمان برنامه و بودجه،   در این زمینه کارگشا 
عمل کرده و بودجه را به تناسب و به موقع برای تجهیز بیشتر این مرکز پژوهشی و 
حفاظت از نخبگان کشور در نظر بگیرد. زیرا کار و پیشرفت علمی کشور همچنان 

ادامه خواهد داشت و دشمن نیز دست به ترور خواهد زد.
رییس سابق سازمان انرژی اتمی با تاکید بر لزوم همصدایی همه بخش های 
کشور به دور از جناح بندی سیاسی در موضوع ترور شهید فخری زاده،  یادآور 
شد: شهید فخری زاده به هیچ جناح و حزبی تعلق نداشت و سرباز نظام و پیرو 
رهبری بود و اگر همه سرباز جمهوری اسلامی به دور از وابستگی به دولت ها و 
حزب ها باشند، می توانند خواسته های نظام و منویات رهبر معظم انقلاب را به 

ثمر برسانند.
عباسی ادامه داد: شهید فخری زاده به رغم مطیع فرمان رهبری و ولایت مدار 
بودن، تک بعدی نبود و در کنار تسلط به دانش و پژوهش هسته ای،  مدرس 

فلسفه علم و صاحب نظر در این زمینه بودند.
رییس کمیسیون انرژی مجلس خاطرنشان کرد: در موضوع فلسفه علم 
مباحثی با شهید علی محمدی داشتند و صبح روزی که مسعودعلی محمدی 
شهید شدند، قرار بود جلسه ای با شهید فخری زاده با موضوع فلسفه علم 
برگزار شود. علاوه بر این حتی شهید فخری زاده حافظ شناس و مسلط به 
اشعار حافظ بودند و علاوه بر بعد علمی، بعد عرفانی شخصیت این شهید هم 

برجسته بود. 

فریدون عباسی: 

هدف ترور دانشمندان ایجاد رعب در جامعه علمی کشور است
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نهج البلاغة : حکمت 3۴۲

شهردار قم با اشاره به تکمیل پارک بازی غدیر و طی مراحل نهایی تله سیژ بوستان 
علوی از تکمیل پارک بازی ۷۲تن تا پایان سال جاری خبر داد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به وضعیت فضای سبز قم، اظهار داشت: 
سال ۱3۹۴ که سکان شهرداری قم را در دست گرفتم سرانه فضای سبز قم ۹/۱3 
بوده است و امروز سرانه فضای سبز قم به 3/۲۰ رسیده است یعنی هرسال نزدیک 
به ۱۷۰ هکتار به فضای سبز قم اضافه شده است. شهردار قم با اشاره به پارک 
هزار هکتار قم، افزود: این پارک از پشت دانشگاه مفید به سمت کوه خضر، کوه 
دوبرادران و تا مسجد جمکران ادامه پیدا می کند و پنج پیمانکار در این پارک در 
حال کار هستند و در هر قسمتی از شهر درختان مثمر و غیرمثمر دیده می شود. 
سقائیان نژاد با اشاره به مقام سوم شهر قم در سرانه فضای سبز، تأکید کرد: سرانه 
فضای سبز شهر قم در بین کلان شهر بعد از اصفهان و شیراز به عنوان سومین 
کلان شهر در کشور مطرح است. وی با اشاره به توسعه شهری قم و از بین رفتن 
باغ های درون شهر، تصریح کرد: جمعیت قم درگذشته ۲۰۰ هزار نفر بوده است 
و امروز به یک میلیون و 3۰۰ هزار نفر رسیده است، ما در حال دخالت در طبیعت 
هستیم اما یک سری از مسائلی که در قم اتفاق می افتد فقط بستگی به قم ندارد 

و در تمام شهرها اتفاق می افتد و دخل و تصرف هایی که در طبیعت می شود که 
نباید بشود و در اثر افزایش جمعیت در همه جا وجود دارد. شهردار قم بابیان اینکه 
اتفاقات مختلفی در از بین رفتن باغ های قم دخیل بوده است، تأکید کرد: خشکی 
آب وهوا، مسئله آب و افزایش جمعیت و سایر مسائل دست به دست هم دادند که 
این اتفاق بیفتد اما کوشش ما این است که تمام تلاشمان را بکنیم که همین حدی 
از ظرفیت اکولوژیکی که به دست ما رسیده است را حفظ کنیم. سقائیان نژاد با 
اشاره به برنامه های شهرداری قم به منظور نشاط اجتماعی شهروندان و زائران، 
تصریح کرد: باغ پرندگان آماده افتتاح است و ۴ هزار گونه پرندگان متعدد در آن 
جمع آوری می شوند و یک سوله بسیار بزرگ از گیاهان و پرندگان حاره ای در آن 
احداث شده است. وی با اشاره به مساحت ۱۱ هکتار باغ پرندگان قم، افزود: 
باغ پرندگان که افتتاح شد و در کنار آن چند شهربازی در دست افتتاح است که 
در حال حاضر به خاطر کرونا افتتاح آن عقب افتاده است. شهردار قم با اشاره به 
تکمیل شهربازی غدیر، افزود: تله سیژ بوستان علوی تکمیل است و تنها قسمتی از 
تجهیزات برق باقی مانده است که تا ۲۰ روز آینده می تواند در اختیار شهروندان قرار 
بگیرد و پارک بازی ۷۲ تن هم تا پایان سال در اختیار شهروندان می تواند قرار بگیرد.

شهردار قم :

پارک بازی ۷۲ تن تا پایان سال در اختیار شهروندان قرار می گیرد

طرح: محمدعلی رجبی

فاجعه کرونایی ۹/۹/۹۹

کمالوندی :عوامل ترور فخری زاده و حادثه نطنز یکی است
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه دشمن فقط در حوزه هسته ای به ما اتهام وارد نمی کند، 
تصریح کرد: البته آنها راه به جایی در این زمینه نمی برند. ردپای آنها در حوادث مختلف کاملا دیده 
می شود. در حادثه نطنز هم می توان گفت عوامل شان با اتفاق اخیر یکی است و به نظر می رسد رژیم 
صهیونیستی در این قضایا نقش دارد. کمالوندی درباره تلاش اسرائیل برای متوقف کردن پیشرفت های 
هسته ای ایران خاطرنشان کرد: آنچه که به نقاط قوت ما مربوط می شود، امروز هدف دشمن است. یکی 
از اهداف آنها این است که ما را از این مسیر مایوس کنند. این مسیر سخت و ناهمواری است ولی با عزم 
و اراده و با اتکا به حول و قوه الهی ما ان شاالله به نتیجه خواهیم رسید.به گفته سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی، حتماً در فضای صنعتی باید کارمان را مضاعف کنیم و در حوزه های امنیتی هم حتما باید پاسخ 

قاطعی به این اقدامات داده شود.

تکذیب حکم 2۰ سال حبس برای دیپلمات ایرانی 
 سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان، اخبار منتشر شده در خصوص حکم ۲۰ سال حبس برای آقای 
اسدالله اسدی دیپلمات کشورمان از سوی دادگاه بلژیک را نادرست خواند.سعید خطیب زاده درباره 
برخی اخبار منتشر شده در خصوص حکم ۲۰ سال حبس برای آقای اسدالله اسدی دیپلمات کشورمان از 
سوی دادگاه بلژیک، افزود: این درخواست دادستان از دادگاه بوده و حکمی صادر نشده است. سخنگوی 
از ابتدا و بار ها اعلام کرده ایم که دادگاه بلژیک صلاحیت  وزارت امورخارجه، تصریح کرد: هر چند 
رسیدگی نداشته و فرایند قضایی در جریان به دلیل مصونیت قطعی دیپلماتیک آقای اسدی و اشکالات 
بنیادین شکلی و محتوایی موجود فاقد مشروعیت بوده و حتی اگر به صدور حکمی بیانجامد به رسمیت 

نمی شناسیم. خطیب زاده، افزود: آقای اسدی بی گناه بوده و علیه وی توطئه شده است.

کار بزرگ دیه گو مارادونا بعد از مرگش
تنها چیزی که از وصیت نامه مارادونا به بیرون درز کرده این بوده که درخواست داشته جنازه اش را 
مومیایی کنند. ظاهرا اما تکلیف مال و اموال او هم مشخص شده است. سال گذشته بعد از آنکه دختر 
مارادونا اعلام کرد پدرش با این سبک زندگی به زودی می میرد، دیه گو در رسانه ها اعلام کرد حالش خوب 
است و قرار نیست بمیرد. او در مصاحبه با رسانه های آرژانتینی همچنین گفت قرار است بعد از مرگ، تمام 
اموال خود را وقف کند. مارادونا گفت: »قصد دارم تمام چیرهایی را که در زندگی ام به دست آورده ام وقف 

کنم تا وقتی مردم، مردم به یکدیگر بگویند که چه کاری انجام دادم.«

عذرخواهی عیسی کلانتری از بکار بردن تعبیر نامناسب 
عیسی کلانتری، معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست در خصوص مصاحبه 
منقطع شده خود توضیحاتی ارائه کرد. در متن توضیح عیسی کلانتری معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست آمده است : برای من مشخص نیست در این برهه زمانی، پخش چهل ثانیه 
از مصاحبه دو ساعته مربوط به سه سال قبل، به نحوی باعث سوءبرداشت از کلیت مطلبی شود که در آن 
مصاحبه عرض کردم و این موضوع با چه هدفی صورت گرفته است.در پایان اگرمشاهده کلیپ ۴۰ ثانیه ای 
و تقطیع شده از مصاحبه دو ساعته مربوط به سال ۱3۹۶ با لغزش کلامی پیش آمده، موجب تکدّر خاطر 

دوستداران حضرت امام)ره( و انقلاب اسلامی شده است، از این موضوع عذرخواهی می کنم.

تست کرونای زهرا نعمتی مثبت شد 
ملی پوش تیراندازی کشورمان به ویروس کرونا مبتلا شده است.به گزارش ایلنا، تنها زن پارالمپیکی ریکرو 
بانوان به دلیل مبتلا به بیماری کرونا در قرنطینه خانگی به سر می برد.پس از منفی شدن تست کمانداران 
و کادرفنی کشورمان، اردوی تیم ملی تیروکمان در ماده "ریکرو" از هفته گذشته در تهران آغاز شده بود و تا 

۱۴ آذرماه ادامه دارد.

کرونا جان ۳۹1 نفر دیگر را در ایران گرفت
سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت 3۹۱ بیمار دیگر از 
مبتلایان قطعی به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی بیماری کووید۱۹ در کشور به ۴۷ 

هزار و ۴۸۶ نفر رسید و ۲۷ استان همچنان در وضعیت قرمز کرونا هستند. 

مدیر منطقه دو شهرداری قم :

پارک ترافیک در بوستان جوان
 احداث می شود

مدیر منطقه دو شهرداری قم با اشاره به آغاز عملیات احداث پارک ترافیک، 
گفت: پارک ترافیکی بوستان جوان در زمینی به مساحت ۱3 هزار متر مربع 

در دست اجرا است.
به گزارش واحد روابط عمومی منطقه دو شهرداری قم، رضا رحیمی اظهار 
تابلو و علائم و چراغ های  با نصب  ایمن  پارک مسیرهای  این  داشت: در 
راهنمایی و هشدار، مسیرهای عبوری آموزشی )خطوط عابر پیاده(، پل عابر 
پیاده آموزشی، مجموعه موضوعی و بازی ها و آموزش ترافیک در نظر گرفته 

شده است.
 مدیر منطقه دو شهرداری قم در ادامه گفت: اعتبار تخصیص داده شده 
برای احداث پارک ترافیک بوستان جوان ۲۱ میلیارد ریال بوده و پیشرفت 

فیزیکی پروژه حدود ۱۰ درصد می باشد.
رحیمی افزود: احداث پارک ترافیکی بوستان جوان در محدوده شهرداری 
منطقه دو)حاشیه بلوار امام علی”ع”( با هدف توزیع عادلانه پارک های ترافیکی 
در سطح شهر قم و در راستای کمک به ارتقای فرهنگ ترافیک و نهادینه کردن 

آموزش های ترافیکی در بین کودکان و نوجوانان در حال اجرا است.
وی ادامه داد: امیدواریم با توجه به موقعیت قرارگیری این پارک، بتواند 
دادن  قرار  پوشش  تحت  بر  علاوه  و  کرده  عمل  فرامنطقه ای  صورت  به 
شهروندان منطقه دو نسبت به خدمات رسانی به سایر مناطق مجاور نیز 

اقدام کند.
مدیر منطقه دو شهرداری قم افزایش سرانه فضای سبز این منطقه را مورد 
ارزیابی قرارداد و خاطرنشان کرد: منطقه دو شهر قم با وجود تراکم بالای 
جمعیتی، یکی از مناطق کم برخوردار در زمینه فضای سبز شهری بوده 
و تلاش شده با بوستان هایی که در حال احداث است، سرانه فضای سبز 

شهری آن را افزایش دهیم.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

احداث آبنمای 5۴۰ مترمربعی
 در باغ پرندگان قم

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به امکانات مختلف باغ پرندگان 
ازجمله سوله پرندگان حاره ای و آبنما ۵۴۰ مترمربعی و برکه و آبشار، از حفظ 

همه خصوصیات طبیعی دره شهید آوینی خبر داد.
سید امیرسامع با اشاره به افتتاح باغ پرندگان با وسعتی حدود ۱۱ هکتار، 
اظهار داشت: این باغ در فضای بسیار طبیعی و در محدوده دره بلوار شهید 
آوینی قرارگرفته و طراحی آن به گونه ای است که  کاملًا خصوصیات طبیعی 

دره حفظ شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: امکانات مختلفی ازجمله آبشار 
بزرگ و مسیر طولانی آبنما و برکه ها با ۵۴۰ مترمربع طول در باغ پرندگان 

طراحی شده است.
سامع با اشاره به احداث سالن بیش از ۲ هزار مترمربعی پرندگان حاره ای 
نیز ادامه داد: پرندگان مختلفی نیز در این محدوده نگهداری می شود که 
مردم می توانند در راستای افزایش نشاط اجتماعی و گذران اوقات فراغت 
با مساعد شدن شرایط در باغ پرندگان حضور پیدا کنند و ساعات خوشی را 

داشته باشند.
 وی این بوستان را یکی از اقدامات شهرداری در راستای توسعه سرانه فضای 
سبز و ایجاد مراکز تفریحی به منظور توسعه نشاط اجتماعی خواند و افزود: 
رسیدن شهر قم به سرانه بیش از ۲۰ متر اتفاق بسیار مبارکی است که با 

رسیدن مساحت فضای سبز قم به ۲۶۰۰ هکتار محقق شده است.
به گفته معاون خدمات شهری شهرداری قم این سرانه در سال ۹۴ حدود 
۱۴ مترمربع بود که امروز با ۹۰۰ هکتار توسعه و با احتساب افزایش جمعیت 

به  بیش از ۲۰ متر رسیده است که اتفاق بسیار مهمی است. 

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم:

اجرای مراحل نهایی تکمیل پل ۹ دی
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به بهره برداری از 
رمپ و لوپ D در ۶۰ روز آینده گفت: با تکمیل این رمپ و لوپ مسیرهای 

این پل کامل می شود.
سید ابوالفضل میریک امامی با تشریح درصد پیشرفت پل ۹ دی، اظهار 
داشت: رمپ و لوپ های پل ۹ دی به عنوان آخرین الحاق این پل در حال 
تکمیل بوده و از ابتدای سال انجام پروژه های عمرانی در شهر قم سرعت 
گرفته است. سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تأکید بر تکمیل 
پروژه ها در زمان مقرر افزود: باوجود شیوع ویروس کرونا و تعطیلی مراکز، 
پروژه ها به کار خود ادامه داده و با تمهیدات شهرداری قم در حمایت مالی از 

پروژه ها، تغییر قیمت ها مانع ادامه کار پروژه ها نشده است.
میریک امامی ادامه داد: شهرداری قم با خریداری حجم زیادی آرماتور در 
سال گذشته توانست سرعت اتمام پروژه ها را افزایش داده و تا ۶۰ روز آینده 

کل پروژه پل ۹ دی با رمپ و لوپ های آن به بهره برداری می رسد.
وی پروژه سه سطحه میدان ولیعصر)عج( را نیز در مراحل پایانی دانست و 
تصریح کرد: در چند روز آینده شاهد بازگشایی رمپ جهتی این پل بوده تا کل 

این پروژه به صورت کامل به بهره برداری برسد.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از تکمیل ۷۰ درصدی رمپ 
جهتی میدان ولیعصر)عج( خبر داد و تأکید کرد: عوامل اجرایی پروژه در 
سه شیفت در حال کار بوده و در صورت مساعد بودن هوا 3۰ درصد آسفالت 

باقی مانده این رمپ نیز تمام خواهد شد.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم  خبرداد

هزینه های میلیاردی نگهداری 
فضای سبز منطقه یک

مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به فرامنطقه ای بودن بخش مهمی 
از مساحت فضای سبز منطقه یک از هزینه یک میلیارد و صد میلیون تومانی 

نگهداری فضای سبز منطقه به صورت ماهیانه خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به هزینه های بالای این منطقه، اظهار داشت: منطقه 
در بین مناطق شهری تا حدی خاص است به این خاطر که باید  3۰ درصد 
از درآمد را به مرکز بپردازد و از سوی دیگر هزینه های خدمات و فضای سبز نیز 

در این منطقه زیاد است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم بابیان اینکه شهرداری منطقه پرهزینه ترین 
مناطق در زمینه خدمات و فضای سبز است، افزود: یکی از دلایل این موضوع 

وجود بوستان های فراشهری است.
ترکمن با اشاره به این بوستان ها افزود: بوستان مهدی، بوستان هاشمی و 
بوستان بهار ازجمله بوستان های منطقه یک است که فرا منطقه ای و مسافر 

خیز بوده و هزینه نگهداری از آن ها برای منطقه بالاست.
به هزینه های نگهداری فضای سبز منطقه یک، اظهار  با اشاره  ترکمن 
داشت: ماهیانه به صورت میانگین ۷۸۰ تا ۸۰۰ میلیون تومان به عنوان حقوق 

نگهداری فضای سبز در سطح منطقه یک پرداخت می شود.
به گفته وی پرداختی حوزه فضای سبز با کسورات و هزینه های دیگر ازجمله 
بیمه و مالیات و گل و کود و بذر و هزینه های دیگر در حوزه فضای سبز به یک 

میلیارد تا یک میلیارد و صد میلیون تومان می رسد.

استاندار قم گفت: با وجود نزولی شدن آمار بستری 
و فوتی های ناشی از کرونا در قم،  وضعیت این استان 

همچنان قرمز است و محدودیت ها ادامه می یابد. 
بهرام سرمست روز شنبه پس از پایان جلسه ستاد 
شهادت  تسلیت  عرض  ضمن  کرونا  با  مبارزه  ملی 
دانشمند برجسته کشور، شهید دکتر محسن فخری 
رعایت  به خاطر  قم  از عموم مردم  بیان کرد:  زاده، 
پروتکل های بهداشتی در بخش های مختلف همچون 
فعالیت های صنفی و اداری،  حضور در اماکن مذهبی 
و سایر تعاملات اجتماعی تشکر می کنم،  در همین 
رابطه وضعیت استان در خصوص میزان بستری ها 

و تعداد فوت های ناشی از کرونا به لطف الهی حالت 
نزولی دارد. تروریستهای بیگانه عصر جمعه- هفتم 
آذرماه- با کمین در مسیر خودروی حامل شهید دکتر 
محسن فخری زاده رییس سازمان پژوهش و نوآوری 
آبسرد  بلوار مصطفی خمینی شهر  در  دفاع  وزارت 
دماوند، در عملیاتی انتحاری و مسلحانه، دانشمند 

هسته ای کشورمان را به شهادت رساندند.
به گفته وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
جریان این حمله تروریستی ابتدا خودرو حامل ایشان 
مورد حمله واقع و بعد یک خودرو نیسان در ۱۵ متری 
وی منفجر شد. در اثر این تیراندازی  و انفجار، این 
دانشمند برجسته به شدت مجروح و به بیمارستان 
منتقل شد ولی با توجه به شدت جراحات وارده در 
بیمارستان به شهادت رسید. استاندار قم افزود: اما 
قم  در  گذشته  هفته های  مصوب  محدودیت های 
همچنان ادامه دارد تا تغییر وضعیت استان که فعلا 
وضعیت قرمز را داریم، اما امیدواریم طی هفته های 
به  هستیم  آن  شاهد  که  نزولی  شیب  این  با  آینده 

وضعیت بهتری برسیم.
الزام کارت شناسایی برای دریافت خدمات 

در دستگاه های دولتی  
 وی ادامه داد: در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا 
شد  برگزار  جمهوری  رییس  ریاست  به  امروز  که 
که  شد  ارائه  مختلف  استان های  از  گزارش هایی 

استان ها  اکثر  در  داشت  آن  از  نشان  خوشبختانه 
وضعیت  گرفته،  صورت  محدودیت های  اعمال  با 
شیوع کرونا تحت کنترل است اما این محدودیت ها 
همچنان ادامه می یابد. سرمست گفت: علاوه بر این 
امروز مصوب شد که در بحث استفاده ارباب رجوع از 
خدمات سازمان های دولتی و عمومی همراه داشتن 
کارت ملی و کارت شناسایی معتبر الزامی باشد و 
مصوباتی دیگری هم در جلسه امروز مطرح شد که 

مشروح آن به اطلاع مردم خواهد رسید.
کاهش نیروهای حاضر درادارات به شرط 

عدم مشکل درخدمت رسانی
قم  ادارات  تعطیلی  خصوص  در  همچنین  وی 
اعلام کرد: این موضوع امروز مورد تبادل قرار گرفت،  
داشتیم  گذشته  هفته  که  محدودیت هایی  طبق 
دستگاه های دولتی و اجرایی به مفهوم عام کلمه دو 
دسته هستند آنهایی که خدمات ضروری می دهند و 
آن هایی که خدمات غیر ضرور دارند، که بر همانمبنای 
بالاترین مقام  اما  دستورالعمل قبل عمل می کنند 
دستگاه  اجرایی این اختیار را دارد که تعداد نیروهای 
حاضر در اداره را به حداقل ممکن رساند به این شرط 
که مشکلی در امر خدمت رسانی به مردم به وجود 
نیاید. قم در حال حاضر جزو شهرهای با وضعیت قرمز 
کرونایی به شمار می آید و محدودیت ها نیز متناسب با 

همین شرایط در این استان اعمال شده است.

استاندار قم:
وضعیت کرونایی قم همچنان قرمزومحدودیت ها ادامه می یابد 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد

پرداخت وام ۱۴۰ میلیونی برای نوسازی
 خانه های مجاور حرم 

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از اعطای تسهیلات ۱۴۰ میلیون تومانی نوسازی مسکن به ساکنان و 
مجاوران بافت پیرامون حرم مطهر حضرت معصومه )س( به ازای هر واحد خبر داد.

به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان قم، حسن صبوری روز شنبه 
درباره اعطای تسهیلات ارزان قیمت ساخت مسکن به مجاورین و ساکنین بافت پیرامون حرم مطهر گفت: 
یکی از مسائل و مشکلات که در اطراف حرم مطهر شکل گرفته است بحث بیرون رانده شدن ساکنین و 

مجاورین از اطراف حرم مطهر بوده است.
وی با بیان اینکه به واسطه این مشکل نابسامانی ها و ناکارآمدی های زیادی در بافت پیرامونی حرم مطهر 
رخ نمایی می کند، گفت: این مشکل در واقع به هویت تاریخی و معنوی حرم مطهر هم لطمه جدی وارد 
می کند و موجب کمرنگ شدن فرهنگ مجاورت در این بافت  می شود. صبوری با اشاره به اینکه محدوده 
۴۲۰ هکتاری بافت اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( به استناد طرح  تفصیلی مصوب کمیسیون 
ماده پنج استان در نظر گرفته شده است افزود: برای جلوگیری از رانده شدن ساکنین و مجاورین از اطراف 
حرم مطهر و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در اجرای سیاست های کلی نظام در حوزه شهرسازی و 
جلوگیری از هرگونه اقدام برای تغییر در کاربری پهنه های مسکونی و اقدام احتمالی خارج از طرح های 
مصوب برنامه حمایت از تولید مسکن در بافت پیرامونی حرم های مطهر در قالب ارائه بسته تشویقی و 
برنامه جامع اقدام کلید خورده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به اینکه یکی از موضوعات 
فعالیت صندوق، اعطاء تسهیلات و یارانه سود تسهیلات است، تصریح کرد: یکی از اقدامات صورت گرفته 
انعقاد قرارداد عاملیت سه جانبه بین صندوق سرمایه گذاری طرح حرم های مطهر، شرکت بازآفرینی 
شهری ایران و بانک توسعه تعاون به عنوان بانک عامل جهت اعطای تسهیلات تلفیقی نوسازی مسکن 
است. صبوری افزود: براساس این قرارداد سه جانبه مقرر شد به منظور توانمندسازی اقتصادی ساکنین و 
مجاورین محدوده بافت اطراف حرم، تسهیلات به میزان یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال به ازای هر واحد 
مسکونی با سود ۱۲.۵ درصد و بازپرداخت ۱۰ ساله اعطا شود. وی ادامه داد: به این ترتیب مجاورین و 
ساکنین فعلی محدوده ۴۲۰ هکتاری پیرامون حرم مطهر حضرت معصومه)س( می توانند با استفاده 
از این تسهیلات نسبت به ساخت و نوسازی واحد مسکونی خود اقدام کنند. صبوری خاطرنشان کرد: 
یکی از مزایای بهره مندی از این تسهیلات نسبت به سایر تسهیلات مشابه افزایش رقم از یک میلیارد به 
یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال بوده و دیگری کاهش نرخ سود تسهیلات است. مدیرکل راه و شهرسازی 
استان قم در پایان اظهار داشت: با تفاهمی که در آینده نزدیک میان صندوق سرمایه گذاری طرح حرم 
های مطهر، کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی کشور منعقد خواهد شد صندوق در قالب 

تأمین یارانه سود تسهیلات به حمایت از ساخت مسکن حمایتی نیازمندان با سود کمتر اقدام می کند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم اعلام کرد

۱۴۴ میلیون متر مکعب حجم آب ذخیره شده
 در سد کوچری 

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت:  حجم آب ذخیره شده در سد کوچری که از تامین کننده های 
اصلی آب مورد نیاز استان است در حال حاضر بیش از ۱۴۴ میلیون متر مکعب است.

احمد حاجی حسینی مسگر   بیان کرد: با افزایش بارندگی ها در ایام پیش رو، میزان ذخیره آب در 
سدکوچری نیز تقویت خواهد شد اما این به معنای نادیده گرفتن اهمیت صرفه جویی نیست و مردم قم 
باید در استفاده بهینه از منابع آبی پیشگام باشند چرا که آب مورد نیاز استان به سختی و با صرف هزینه های 
زیاد تامین می شود. وی با اشاره به این که به دنبال پایداری هرچه بیشتر منابع اصلی تامین آب مورد نیاز قم 
هستیم، بیان کرد: دو سد کوچری و ۱۵ خرداد مهمترین سدهای تامین آب مورد نیاز استان دربخش های 
مختلف است و به همین دلیل وضعیت مناسب ذخیره آب در آن ها نقش مهمی در تقویت جایگاه 
فعالیت های اجتماعی و اقتصادی قم دارد. وی تاکید کرد: هم اکنون حجم آب ذخیره شده در مخزن سد 
۱۵ خرداد نیز بیش از ۹۶ میلیون متر مکعب است که در مجموع باید گفت ۲۴۰ میلیون متر مکعب آب در 

دو سد کوچری و ۱۵ خرداد برای تامین آب مورد نیاز قم و شهرهای همجوار ذخیره شده است.
حاجی حسینی مسگر گفت: با توجه به لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام شیوع ویروس کرونا و 
بالا رفتن مصرف آب برای شستشو و نظافت،  از مردم درخواست می کنیم همچنان در مصرف آب صرفه 
جویی و تا حد امکان از مصارف بی مورد دوری کنند. وی بیان کرد: از متولیان و بهره برداران بخش 
کشاورزی و صنعت استان نیز می خواهیم با به کار گیری روش های جدید و فناوری های روز، مصرف آب در 
بخش های مرتبط با حیطه فعالیت خود را کاهش دهند تا روند تامین آب مورد نیاز قم به خوبی دنبال شود.

از صرف حدود  مدیر منطقه چهار شهرداری قم 
٢٠ میلیارد ریال در راستای کنترل و هدایت آب های 

سطحی در این منطقه خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اهمیت کنترل و 
هدایت آب های سطحی در سطح منطقه چهار اظهار 
کارشناسان  حضور  با  متعددی  جلسات  داشت: 
به منظور آسیب شناسی این موضوع برگزار شد و در 
سال جاری برنامه ریزی جامع و کاملی صورت گرفت 
تا نقاطی که کمبودهای احتمالی در آن ها احساس 

می گردید پوشش داده شود.
به منظور کاهش  برنامه ریزی ها  اینکه  بیان  با  وی 
آب گرفتگی های احتمالی در سطح منطقه صورت 
گرفته است، ابراز کرد: در همین راستا بیش از ۱۱۰ 
نواحی  حلقه چاه جذبی در سطح معابر و شوارع 
ریال  میلیارد  بالغ بر 3  بااعتباری  منطقه  چهارگانه 
حفر شده است. مدیر منطقه چهار شهرداری قم 
از حفر چاه های جدید  بازدیدی  اینکه  بر  تأکید  با 
به عمل آمده و در نقاطی که نیاز به اصلاح ورودی ، 
تخلیه و … بود رفع شده است، افزود: ۲.۵ میلیارد 
که  انجام گرفته  منطقه  سطح  انهار  لایروبی  ریال 
تاکنون بخش قابل توجهی از این انهار لایروبی شده 

و مابقی نیز در دستور کار قرار دارند . وی با اشاره 
به ترمیم و بهسازی جداول فرسوده معابر در سطح 
شهر نیز تصریح گرد: حدود ۱۰۰۰ متر جدول در 
خیابان های شهید عطاران و شهید مطهری با اعتبار 
اصفهانیان   . است  گردیده  ریالی ترمیم  میلیارد   3
مقدم از احداث حوضچه و کانال خاکی در مجاورت 
رشته کوه های بلوار شهید کریمی خبر داد و گفت: 
و  بوده  کانال  این  طول  مترمربع   ۵۰۰۰ از  بیش 
اعتباری بالغ بر ۲ میلیارد ریال برای این پروژه در نظر 
گرفته شده است که هدف از اجرای آن جمع آوری 
روان آب های کوه در این کانال بوده تا مانع از ورود آب 

به معابر اصلی گردد .
بهسازی لاین آبرو رودخانه 

در بلوار شهید سپهبد سلیمانی 
وی یکی از پروژه های مهم در دفع آب های سطحی 
را دیوارکشی و ایمن سازی بلوار شهید عماد مغنیه 
به طول ۵۰۰ متر و اعتبار ۱.۵ میلیارد ریال نام برد و 
افزود: با توجه به موقعیت قرارگیری بلوار شهید مغنیه 
و مجاورت با کوه، در مواقع بارندگی قسمت هایی 
برای  که  خطراتی  بر  علاوه  و  کرده  ریزش  کوه  از 
خودروهای عبوری ایجاد کرده سبب سرازیر شدن 

روان آب به داخل معبر می گردید که به تبع مشکلات 
ترافیکی را به دنبال داشته است. مدیر منطقه چهار 
برای  انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  شهرداری قم 
ایمن سازی بلوار شهید مغنیه تصریح کرد: در این 
ریزش  خطر  که  را  کوه  از  قسمت هایی  ابتدا  پروژه 
داشته ایمن سازی شد و سپس ۵۰۰ متر دیوارکشی 
انجام گردید که در فصل بارندگی شاهد مشکلات 
سنوات گذشته نخواهیم بود . وی از بهسازی لاین 
آبرو رودخانه در بلوار شهید سپهبد سلیمانی خبر داد 
و ادامه داد: این محور با توجه به اینکه مسیر آب در آن 
فعال بوده در بارندگی های شدید شاهد سرازیر شدن 
و مطالعه  برنامه ریزی  با  بودیم که  آبرو  از مسیر  آب 
جامع اقدام به احداث دیواری به طول ۷۰۰ متر و 
ارتفاع ۱.۲۰ سانتی متر با هزینه ای بالغ بر ۵ میلیارد 
ریال شده است. اصفهانیان مقدم با درخواست از 
کرد:  مطرح  بهداشتی  مسائل  رعایت  برای  مردم 
بیشترین عامل آب گرفتگی ها در معابر و انهار عوامل 
انسانی است که از شهروندان تقاضا داریم با رعایت 
موارد بهداشتی مانند عدم گذاشتن زباله در ساعات 
مختلف، عدم ریختن زباله در جوی آب و … سهم به 

سزایی در کاهش آب گرفتگی ها داشته باشند.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد

هزینه ۲۰ میلیارد ریالی در راستای کنترل و هدایت آب های سطحی 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره فعالیت ٢هزار واحد صنفی مرتبط با خودرو در سطح شهر، گفت: 
١٢٠٠ واحد شهرک خودرویی برای انتقال صنوف خودرویی در حال آماده سازی 
است.  علیرضا مظفری در گفت وگو با شهرنیوز، با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
در راستای راه اندازی شهرک خودرویی، اظهار داشت: یکی از رسالت های اصلی 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم است در 

همین راستا از سال ۹۵ در راستای اصل ۴۴ قانون اساسی با مشارکت بخش 
خصوصی احداث شهرک خودرویی در دستور کار قرار داده شد. مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم افزود: 
شهرک خودرویی در زمینی به مساحت 33۰ هزار مترمربع و با زیربنای ۱۵۰ هزار 
مترمربع در مجاورت میدان میوه و تره بار و گمرک قم، واقع در بلوار شهید رجایی 

در حال احداث است. 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم:
۱۲۰۰ واحد خدماتی در شهرک خودرویی احداث می شود


